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Amposta adjudica 
el nou pavelló

Faura, el més matiner 
en presentar la llista#p23 #p4

El govern frena, per ara, 
el dipòsit de Riba-roja

 La Generalitat troba una 'escletxa legal' per revisar 
la llicència ambiental del projecte, que caduca al juliol

 L'alcalde defensa del projecte i critica el president 
Torra, a qui acusa de desconèixer la Ribera Nord

Tortosa 
tindrà una 
torre de 14 
plantes al 
Bimil·lenari
La promotora SB Immobiliària inicia 
la comercialització del primer dels 
edificis del pla Temple Sud, un petit 
gratacels de gairebé 50 metres.

FOTO:  CEDIDA. #p17

Picabaralla entre el PSC i ERC per la recaptació de l'impost nuclear
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El projecte del dipòsit de resi-
dus industrials no perillosos de 
Riba-roja d'Ebre ha quedat para-
litzat després que el Govern haja 
decidit actuar d’ofici i revisar la 
llicència ambiental, que caduca 
el 17 de juliol vinent. Segons va 
explicar el conseller de Territori, 
Damià Calvet, la Confederació 
Hidrogràfica de l’Ebre (CHE) 
els ha notificat que la llicència 
del futur dipòsit no es pot pro-
rrogar perquè l’activitat que s’hi 
havia autoritzat encara no està 
en marxa, i perquè hi ha hagut 
canvis normatius en matèria d’ai-
gua. De fet, Calvet assegura que 
l’Ajuntament de Riba-roja no po-
drà atorgar la llicència d’obres. 
"Hem rebut el missatge d'oposi-
ció de la comarca i hem trobat la 
forma, amb la revisió anticipada 
de l'autorització ambiental, de 
procedir a tancar l'etapa en què 
aquest projecte era possible", va 
assegurar el conseller.
"El Departament de Territori 
comunicarà a l'empresa l'inici 
d'aquesta revisió anticipada de 
l'autorització ambiental; en tots 
els vectors, això vol dir en el vec-
tor aire, en el vector aigua i en el 
vector residus, i també en tot allò 
que fa referència a biodiversitat", 
va assenyalar Calvet. "I queda-
rem a l'espera de la resposta de 
l'empresa respecte a aquest re-
queriment", va afirmar el conse-
ller, tot reiterant que el Departa-
ment de Territori i Sosteniblitat 
ha analitzat tot el procediment 
ambiental i urbanístic del projec-
te, per trobar la manera d'aturar 
la construcció del dipòsit.
Per la seua banda, la presiden-
ta del Consell Comarcal de la 
Ribera d'Ebre, Gemma Carim, 
que formava part de la delegació 
d'alcaldes que el 20 de març es 
va reunir amb Calvet a Barcelo-
na, es va mostrar satisfeta amb 
la proposta de Territori. "Estem 

molt contents, i amb la confiança 
que la Generalitat ha tingut en 
compte un territori petit com el 
nostre, gràcies al moviment de la 
majoria dels alcaldes i de les pla-
taformes", va dir. A més, Carim 
va reiterar que la comarca viu 
una decadència industrial que se 
suma a la data de caducitat de les 
dues centrals nuclears. Per tant, 
segons Carim,  l'aposta passa per 
tornar a recuperar valors agro-
alimentaris, turístics i patrimo-
nials que l'abocador de Riba-roja 
d'Ebre posa en risc.

L'alcalde ho nega
D'una manera ben diferent ho 
veu l'alcalde de Riba-roja d'Ebre, 
Antonio Suárez, també del PDe-
CAT i director dels serveis terri-
torials de la conselleria del ma-
teix Calvet. Així, considera que 
el projecte que promouen les em-
preses Urbaser i Griñó pot tirar 
endavant, tot i l'anunci de revisar 
i adequar la llicència ambiental 
perquè caduca a l'estiu. Suárez va 
assegurar que la revisió d'ofici no 
li preocupa, i va recordar que els 
drets adquirits per la promotora 
són vigents fins al 17 de juliol. A 
més, va remarcar que el projecte 
del dipòsit s'ha fet amb les trami-
tacions ambientals i urbanísti-
ques, “netes i immaculades”. 
Suàrez també va dir que la lli-
cència d'obres “no està compro-
mesa”, i va recordar que són les 
empreses les que  tenen la última 
paraula, si el projecte està exe-
cutat abans de la data en què ex-
pira l'autorització. L'alcalde de 
Riba-roja d'Ebre es va declarar 
“estupefacte” amb l'oposició al 
projecte del mateix president de 
la Generalitat, Quim Torra. Així, 
les paraules de Torra a preguntes 
de la CUP, en seu parlamentària, 
van provocar que Suárez decidís 
no assistir a la reunió que es va 
fer aquella mateixa tarda entre 
Calvet i els alcaldes de la Ribera 
d'Ebre i el Segrià. De fet, Suárez 
va convidar el president Torra a  
conèixer la comarca a fons. 

EL GRUP DE TREBALL jurídic que s'ha-
via creat per buscar “escletxes legals” que 
permetin aturar el projecte d’abocador de 
Riba-roja d'Ebre va començar a perfilar 
el 12 de març, a Móra d'Ebre, les diverses 
línies d'actuació que finalment van pre-
sentar-se en un esborrany definitiu a la 
conselleria de Territori i Sostenibilitat. Els 
alcaldes van compartir en aquella reunió 

les alternatives que tenien a l'abast, però 
en aquell moment la presidenta del Con-
sell Comarcal de la Ribera d’Ebre, Gemma 
Carim, va admetre que no seria “fàcil” atu-
rar el projecte. Entre d'altres motius, per-
què estava molt avançat i peqruè s'havia 
fet correctament, en temps i forma. A més, 
Carim va afirmar que s'aferraven a la vo-
luntat política de Presidència i també de 

Territori, per poder aturar l'abocador. Siga 
com siga, després d'escoltar el conseller 
el 20 de març passat, el president d’ERC 
a la Ribera d’Ebre, Josep Maria Sáez, va 
mostrar una “satisfacció continguda” per 
l'anunci que es revisarà la llicència am-
biental de l'abocador de Riba-roja. Sáez 
considera que ara hi ha una probabilitat 
elevada d’aturar el projecte .  G.M.

Del pessimisme a l'optimisme en només vuit dies

NOVES POLÈMIQUES MEDIAMBIENTALS

Està aturat el dipòsit de Riba-roja?
 Territori troba una escletxa legal per revisar la llicència 

ambiental del projecte, per una notificació de la CHE
 L'alcalde, que també és director de Territori i 

Sostenibilitat, manté la seua defensa del projecte

La compareixença de Suárez al Col·legi de Periodistes, a Tortosa. // FOTO: ACN.

La dura crítica de Suárez al president Torra
Antonio Suárez va apuntar 
que l'entorn rural que va des-
criure el president Torra al 
Parlament, per referir-se al 
seu municipi, no s'adequa a la 
realitat. "Ens ha deixat preo-
cupats i aprofito per convidar 
el president a visitar Riba-roja 
d'Ebre, que conegui la Ribera 
d'Ebre nord, la problemàtica 
que tenim per la desindus-
trialització de Flix i la que 
tindrem quan tancarem els re-
actors d'Ascó, i que conegui la 

comarca a fons", va demanar. 
"Situar Riba-roja en un entorn 
rural amb població que viu 
de l'agricultura, implica des-
coneixença i mal assessora-
ment", va afegir Suárez.
A més, el també director terri-
torial de Territori  i Sosteni-
blitat va insistir en què, durant 
les tramitacions del projecte, 
els anys 2012 i 2013, cap ajun-
tament de la comarca va pre-
sentar-hi al·legacions. Segons 
Suárez, s'han sobrepassat 

"molts límits" de la política 
municipal amb la intrusió i fis-
calització que han fet la resta 
d'alcaldes. "Mai he transgre-
dit l'autonomia municipal, no 
m'atreviria a posar-me a casa 
dels altres i demanar a un al-
calde que no compleixi amb 
les seves obligacions", va de-
fensar: "Se m'ha acusat de ser 
obscur i amagar informació i 
sempre hem estat clars i trans-
parents en qualsevol pas que 
es feia. Han perdut el nord".  

G.M. / C.B.
RIBA-ROJA D'EBRE / MÓRA D'EBRE
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El projecte s'amplia amb una planta de tractament amb 30 llocs de treball
El dipòsit de Riba-roja d'Ebre 
tindrà una segona planta de 
tractament. L'Ajuntament i 
l'empresa promotora Lestaca 
(la UTE formada per la lleida-
tana Griñó i per Urbaser) han 
ampliat el conveni per construir 
un segon centre de valorització, 
que crearà una trentena nous 
llocs de treball al municipi. Es 
tracta d'una planta de despoli-
merització catalítica, com la que 
el grup Griñó ja està desenvolu-
pant a Constantí, i que consis-
teix en el tractament mecànic 
de determinats residus que no 
es poden reutilitzar o reciclar, 
perquè no calgui dipositar-los 
a l'abocador. A més, amb l'am-

pliació del conveni i l'increment 
dels llocs de treball que es crea-
ran, l'Ajuntament de Riba-roja 
d'Ebre defensa amb unanimitat 
el projecte, un cop que s'hi ha 
sumat el grup Progrés Munici-
pal (PM). El portaveu i exalcal-
de, José Luís Aparicio, havia ne-
gociat el projecte amb Urbaser 
l'any 2008. Tot i seguir donant 
suport a la construcció del di-
pòsit, havien votat en contra del 
nou conveni perquè, respecte 
del document inicial del 2008, es 
rebaixava el nombre de llocs de 
treball previstos. Però amb els 
14 llocs acordats per a la planta 
de triatge i amb els 30 llocs de 
treball del nou centre de valo-

rització que ara s'ha anunciat, es 
recupera la quarantena de llocs 
de treball promesos en el conve-
ni inicial de fa una dècada.
Les contraprestacions econò-
miques per a l'Ajuntament són 
d'uns 10,5 milions d'euros, amb 
un mínim anual de 240.000 eu-
ros els tres primers anys, i de 
265.000 euros a patir del quart. 
Els veïns deixaran de pagar la 
taxa municipal de la brossa a 
partir d'enguany, i s'invertiran 
quatre milions en un vial d'ac-
cés al camí de Maials que con-
vertirà aquesta via d'evacuació 
nuclear en una carretera inde-
pendent de la futura carretera 
d'Almatret, també en tràmit.  

Els residus que entrarien a les Valls
 El dipòsit controlat de Riba-roja rebria unes 25.000 

tones anuals, el que són unes 15 tones cada hora
 Residus agrícoles, de la construcció, tèxtils, plàstics, 

de farmàcia, de vehicles, i de tracament d'altres residus

El projecte del centre de valo-
rització de residus i el dipòsit 
controlat de les Valls preveu la 
construcció d’un dipòsit con-
trolat de residus de classe II, 
definits i acotats per l’Agència 
de Residus de Catalunya (ARC) 
com a no perillosos. Serà en un 
emplaçament de 34 hectàrees, a 
vuit quilòmetres del nucli urbà 
de Riba-roja d'Ebre. Segons 
l'Ajuntament, també hi haurà un 
centre de valorització amb una 
línia de triatge i una altra línia 
de premsat, en què se seleccio-
naran les fraccions no recicla-
bles que compleixin els requisits 
per ser dipositades a la instal.la-
ció adjunta. La resta d’elements 
valoritzables s’enviaran a al-
tres plantes de compostatge i 
centres de valorització, per ser 
igualment tractades segons la 

seva naturalesa (paper, plàstics, 
metalls i orgànica), incloses 
aquelles fraccions de residus no 
acceptats al mateix dipòsit de 
tipus II. La capacitat del centre 
de valorització serà de 25.000 
tones anuals, el que són unes 15 
tones cada hora.
Però quins residus entrarien a 
les Valls? Segons les empreses, 
estem parlant de residus indus-
trials no perillosos, d'acord a la 
normativa europea. En primer 
lloc, residus i fraccions no valo-
ritzables, procedents de l’agri-
cultura, horticultura, aqüicul-
tura, silvicultura, caça i pesca. 
També residus de la preparació 
i elaboració d’aliments, així com 
residus de la transformació de la 
fusta i de la producció de taulers 
i mobles, pasta de paper, paper i 
cartró. Tot seguit, també residus 
de les indústries del cuir, de la 
pell i del tèxtil, així com residus 
provinents de processos quí-
mics orgànics, de plàstics, cau-

txú i fibres artificials, i produc-
tes farmacèutics. De la mateixa 
manera, al dipòsit de Riba-roja 
d'Ebre també podrien entrar re-
sidus procedents de la indústria 

fotogràfica i d'envasos, així com 
absorbents, draps de neteja, ma-
terials de filtració, i roba de pro-
tecció. 
Un altre tiputs de residus que 

podrien dipositar-se a Riba-ro-
ja són els propis del desballes-
tament de vehicles al final de la 
seva vida útil, però també resi-
dus procedents de les plantes 
de tractament de residus. Això 
també englobaria els residus del 
tractament aerobi de residus 
sòlids; els residus de les plantes 
de tractament d’aigües residuals 
no especificats en cap altra cate-
goria, i els residus de la prepara-
ció d´aigua per a consum humà 
o de l'aigua per a ús industrial. 
També els residus procedents de 
la fragmentació de residus que 
contenen metalls; els residus de 
la recuperació de sòls i d’aigües 
subterrànies, i els residus mu-
nicipals tipus II, com ara roba, 
fusta, mescles procedents de 
mercats, de la neteja viària i de 
clavegueres, i objectes volumi-
nosos. Finalment, al dipòsit con-
trolat de Riba-roja d'Ebre també 
podrien entrar els residus propis 
del sector de la construcció.  

Un gràfic del projecte. // FONT: AJUNTAMENT DE RIBA-ROJA D'EBRE.

Gustau Moreno
RIBA-ROJA D'EBRE
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La creació d'un consell de salut 
com una eina de participació ciu-
tadana i l'elaboració d'un pla lo-
cal de salut pública són dues de 
les propostes que el candidat de 
ERC-Tortosa Sí, Xavier Faura, va 
exposar en la taula de debat "Fem 
de Tortosa una ciutat saludable", a 
la Cambra de Comerç de Tortosa. 
També es va plantejar la necessitat 
d'enfortir l'assistència primària i 
atreure i retenir professionals sani-
taris a les Terres de l'Ebre. Quant a 

la concentració de l'atenció pedià-
trica al CAP Baix Ebre [veure sec-
ció de Salut, pàgina 32], Faura va 
insistir que la mesura busca garan-
tir la correcta atenció. També va 
lamentar que alguns partits facin 
electoralisme en un tema com la 
salut, on assegura els trobaran per 
arribar a consensos.  
D'altra banda, l'ampliació de l'Hos-
pital de Tortosa Verge de la Cinta 
també és una prioritat és ERC-Tor-
tosa Sí, que no renuncia a la cons-
trucció d'un nou hospital a mitjà 
termini. Precisament, la directora 
dels serveis territorials de Salut i 
gerent de CatSalut a les Terres de 

l’Ebre, Mar Lleixà, s’ha incorporat 
a l’equip d’ERC-Tortosa Sí com a 
número 6. Lleixà va explicar que 
ha decidit sumar-se a la candida-
tura dels republicans "per millorar 
la ciutat i, sobretot, per millorar la 
qualitat de vida de les persones". 
Lleixà és infermera, psicòloga i 
professora associada a la facultat 
d’Infermeria del Campus Terres 
de l’Ebre de la URV.  

Xavier Faura ha estat el primer 
candidat a l’alcaldia de Tortosa 
en presentar els 21 noms de la 
seua llista per a les municipals 
del 26 de maig. Va ser en un acte 
públic celebrat el 9 de març pas-
sat, al costat de l'antic pont del 
tren. ERC- Tortosa Sí ha confi-
gurat una candidatura en forma 
de cremallera, amb l'objectiu de 
construir una Tortosa republi-
cana. Faura anirà acompanyat 
en els primers llocs de la llista 
per Maria Jesús Viña (2), eco-
nomista i actual portaveu d’ERC 
a l’Ajuntament; per Josep Rima 
(3), membre de la plataforma 
Tortosa Sí, enginyer industrial; 
Pilar Caballé (4), provinent tam-
bé de Tortosa-Sí, llicenciada en 
Matemàtiques, actualment tèc-
nica docent als serveis territo-

rials d’Educació; Pau Galiana (5), 
membre de Tortosa Sí, doctor en 
Economia i Empresa i professor 
a la URV; Mar Lleixà (6), infer-
mera i psicòloga, directora dels 
serveis territorials de Salut a les 
Terres de l’Ebre; Josep Antoni 
Garcia (7), que treballa al servei 
d’assistència al ciutadà de la Di-
putació i és membre de l’asso-
ciació Lo Planter; Rosa Ripollés 
(8), metgessa de medicina de fa-
mília al CAP del Temple; Ismael 
Eixarch (9), psicòleg i educador 
social, director tècnic dels ser-
veis socials a l’Ajuntament de 
Tortosa i Alina Ciurescu (10), 
llicenciada en Dret i botiguera. 
"La llista està pensada per fer un 
canvi republicà a Tortosa, amb 
persones vinculades a diversos 
àmbits i orígens", va assegurar 
Faura. L’exregidor i primer regi-
dor d’ERC a l’Ajuntament tortosí 
una vegada recuperada la demo-
cràcia, Lluís Martín Santos, tan-

ca la candidatura. També ocupen 
els darrers llocs de la llista, la 
diputada ebrenca al Parlament, 
Irene Fornós (20); l’actual regi-
dor d’Hisenda, Marià Martínez 

(19) i la directora dels serveis 
territorials de Justícia, Montse 
Ingla (18). La resta de la candida-
tura són Aleix Guitart, Àngels Pa-
llarés, Aleix Borràs, Adela Cor-

tés, Albert Queral, Trini Lleixà i 
Víctor Querol. Finalment els cinc 
reserves són Montse Andreu, Da-
mià Grau, Tere García, Juanjo 
Subirats i Sílvia Espinosa. 

MUNICIPALS 2019

Els més matiners, ERC-Tortosa Sí
 A més de Xavier Faura, també encapçalen la llista 

Maria Jesús Viña, Josep Rima i  Pilar Caballé
 Destaquen els fitxatges de Pau Galiana, Mar Lleixà, 

Josep Antoni Garcia, Rosa Ripollès i Alina Ciurescu 

Xavier Faura i Mar Lleixà. // FOTO: ERC-TORTOSA SÍ.

La presentació de la candidatura encapçalada per l'advocat Xavier Faura. // FOTO: ERC-TORTOSA SÍ.

Faura proposa la creació d'un consell de salut

S.R. / G.M.
TORTOSA 

C.B. / G.M.
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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Movem, 'garantia del canvi' a Tortosa
 La formació progressista encapçalada per Jordan farà 

primàries per acabar de confeccionar la candidatura
 La llista ja inclou Sònia Rupérez, Montse Garcia, 

Jaume Bel, Maria Pau Cid, Maite Guallar i Pere Genaró

"Mou-te per Tortosa" és el lema 
de precampanya de Movem Tor-
tosa per a les municipals del mes 
de maig. L’alcaldable i actual 
portaveu municipal, Jordi Jor-
dan, ha explicat que aquest lema 
pretén obrir més la seua candi-
datura a la gent, perquè partici-
pen en un nou projecte de ciu-
tat “progressista, de futur, per 
generar més oportunitats i que 
aposti per una ciutat avançada i 
moderna”. En aquest punt, Jor-
dan va afirmar que Movem Tor-
tosa “és la garantia del canvi” al 
municipi. Movem Tortosa realit-
zarà unes primàries per acabar 
de confeccionar la llista, amb 
una renovació important.
D'entrada, les economistes Sò-
nia Rúperez i Montse Garcia 
formaran part de l’equip que 
prepara  Movem Tortosa. Jordan 
ha explicat que la seua prioritat 
serà dinamitzar econòmicament 

la ciutat, i que per això ha incor-
porat dos dones economistes en 
el seu equip. Pel que fa a Sònia 
Rúperez, és una empresària de 
la ciutat, implicada també en 
diverses entitats socials i cultu-
rals, llicenciada en ADE per la 
Universitat de Barcelona i Màs-
ter en Direcció i Administració 
d’Empreses en la mateixa uni-
versitat. Per altra banda, Montse 
Garcia també és llicenciada en 
Administració i Direcció d’Em-
preses per la Universitat Oberta 
de Catalunya i treballa en el sec-
tor financer, essent responsable 
de d’organització CCOO. 
Rúperez ha afirmat que "Torto-
sa necessita un nou equip i pro-
jecte per canviar una dinàmica 
de tants anys que funciona per 
inèrcia i no per il·lusió i crec 
que Movem Tortosa represen-
ta aquestes ganes i forces per 
produir el canvi". D’altra banda, 
Garcia ha afirmat que se suma a 
Movem Tortosa perquè creu que 
cal implicar-se en construir "una 
ciutat més dinàmica que tingui 

més oportunitats de futur". 
Segons Movem, Jordan està pre-
parant un equip que compagi-
narà perfils tècnics i de prestigi 
professional amb persones que 
tindran un perfil social, i que 
provenen d’entitats de la ciutat. 
L'objectiu és "poder aconseguir 

un canvi a la ciutat i iniciar una 
nova etapa política que sigui ca-
paç de generar més oportunitats 
i futur per a la ciutat amb noves 
idees i propostes per projectar 
la ciutat com a capital del sud de 
Catalunya". 
Altres noms que Movem ja ha 

confirmat per a la llista són 
Maria Pau Cid, experta en po-
lítiques d'igualtat; l'arquitecte 
Jaume Bel; Maite Guallar, de 
la protectora ARCA, o el metge 
Pere Genaró, president de l'Aca-
dèmia de Ciències Mèdiques a 
les Terres de l'Ebre.  

La presentació del lema de precampanya de Movem, 'Mou-te per Tortosa'. // FOTO: MOVEM TORTOSA.

 C.B. / G.M.
TORTOSA

Dalmau apostaria per una llista tortosinista
L’independent Xavier Dalmau no 
repetirà a la llista del PP de Tor-
tosa. De fet, ha revelat que feia 
mesos que així ho havia comuni-
cat als responsables del partit a 
Terres de l’Ebre i Tarragona. Fi-
nalment, el PP es va veure obligat 
a buscar un altre candidat i es va 
pensar en Tonyo Vallès. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
Dalmau ha dit que coneix molt 
poc el nou candidat. També ha 
descartat que Vallès el puga cri-
dar per formar part de la candi-

datura del PP a Tortosa. 
En canvi, Dalmau s’ha mostrat 
obert a formar part d’algun altre 
projecte polític, tant a l’Ajunta-
ment com en altres institucions. 
Així, després de defensar la uni-
tat de les dretes, Dalmau també 
ha dit que meditaria formar part 
d’alguna agrupació d’electors in-
dependent, municipalista i torto-
sinista. Dalmau també ha parlat 
de la seua difícil relació amb l’ex-
president del PP, Jaume Solé, ara 
proper a Vox, de qui ha dit que no 

va tenir paciència per ser el cap 
de llista del PP a Tortosa. Únic 
regidor del PP en la pitjor època 
per al partit a Tortosa, Dalmau 
ha recordat que durant estos vuit 
anys ha presentat més de 60 mo-
cions, i que nou van ser aprova-
des per unanimitat.  G.M.

Un moment de l'entrevista de Dalmau. // FOTO: ARXIU C21.

Mira el
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 PORTADA

El Casino Recreatiu va ser l’es-
cenari escollit pel candidat de 
Junts per Amposta, Manel Ma-
sià, per donar el tret de sortida a 
la precampanya per les munici-
pals del mes de maig. Va ser amb 
una conferència de ciutat que 
va obrir l’exalcalde Joan Roig. 
Masià va afirmar que el govern 
municipal "està aturat", i que la 
ciutat necessita un projecte am-
biciós i amb visió de futur, com 
ara "l’Amposta Magnètica" que 

proposa junt amb el seu equip. 
Uns dies després, Manel Masià 
va afirmar a Canal 21 Ebre que 
Junts per Amposta vol ser un 
"aglutinador" dels que pensaven 
que Convergència feia les coses 
bé, dels renovadors del PDeCAT, 
i també dels que se senten atrets 
per la Crida Nacional per la Re-
pública. Així, va afirmar que el 
seu objectiu és obrir Junts per 
Amposta al màxim, amb l’objec-
tiu d’escoltar altres idees. 
En este sentit, Masià va deixar 
damunt de la taula la possibili-
tat d’arribar a una entesa amb 
Demòcrates, però també va 

apuntar que podrien aglutinar 
altres col·lectius polítics. De la 
mateixa manera, no va tancar cap 
porta a una entesa amb l'exregi-
dor Pere Vidal, que a finals del 
2018 va anunciar que deixava el 
PDeCAT per discrepàncies en la 
confecció de la llista. Masià tam-
bé va afirmar que no han defugit 
l’autocrítica per saber en què es 
va fallar ara fa quatre anys, quan 
CiU va perdre l’alcaldia després 
de la contundent victòria d’Es-
querra d’Amposta a les munici-
pals del 2015. De fet, va assegurar 
que ara presentaran un projecte 
alternatiu, atractiu i ambiciós. 

L’alcalde de Deltebre, Lluís So-
ler, ha estat presentat oficialment 
candidat del PDeCat a les pròxi-
mes eleccions municipals. L’as-
semblea d’associats de l’agrupa-
ció local havia donat suport a la 
decisió de Soler de repetir com a 
cap de llista ara fa un any. Però, 
a més a més, l'acte de presenta-
ció celebrat al pavelló del Centre 
Esportiu del Delta buscava re-
forçar-lo com a candidat i fer pú-
blica la marca electoral Enlairem 
Deltebre, amb la qual l’alcalde 
intentarà renovar la confiança de 
la ciutadania. "Per seguir trans-
formant el municipi des de la 
pluralitat i la transversalitat que 
sempre han definit els projectes 
que he impulsat", va dir.
A més, durant l’acte es va fer ba-
lanç de l’acció de govern a mode 

d’informatiu, mitjançant la pro-
jecció de peces àudiovisuals que 
recollien les declaracions de més 
de 30 testimonis, i que anaven in-
troduint els presentadors de l’es-
deveniment: Maria José Navarro 
i David Capel. En este sentit, es 
va destacar el projecte de trans-
formació que ha iniciat el muni-
cipi. Pel que fa a la llista, Soler va 
insistir en que encara hi ha temps 
per acabar de confeccionar-la. 

Nous objectius
Més de 650 persones van donar 
caliu a l’alcalde en l’acte celebrat 
al Centre Esportiu del Delta. Un 
esdeveniment que, a banda de la 
pròpia presentació de Lluís Soler 
mitjançant una entrevista realit-
zada per la periodista Clara Tena, 
també va servir per fer un balanç 
de l’acció de govern. Soler va dir 
que "ara és l’hora de mirar més 
enllà i de marcar nous objectius a 
l’horitzó de Deltebre”. Per aquest 

motiu, Soler va dir que es presen-
ta "amb la màxima il·lusió" i per 
seguir complint l’objectiu "d'en-
lairar" el municipi que estima. 
Un dels moment àlgids de la nit 

va ser la presentació del candidat 
a càrrec de l'exconseller de Te-
rritori i Sostenibilitat de la Gene-
ralitat de Catalunya, Josep Rull, 
mitjançant una carta. 

MUNICIPALS 2019

Enlairem Deltebre, la marca de Soler
 L'alcalde opta a la reelecció amb un projecte 

que busca seguir transformant el municipi deltaic
 L'acte de presentació va fer-se al reobert Centre 

Esportiu del Delta, davant de més de 650 persones

Un moment de la conferència. // FOTO: MANOLITA CID, A TWITTER.

Un moment de la presentació de Soler com a candidat a la reelecció. // FOTO: PDECAT DELTEBRE.

Masià busca reagrupar el vot de CiU a Amposta

Sofia Royo / Gustau Moreno
DELTEBRE

C.B. / G.M.
AMPOSTA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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 PORTADA

La candidatura d’Esquerra a Tivis-
sa es dirà Ara Sí-Acord Municipal 
(AM), i tindrà la regidora Montse 
Perelló com a cap de llista. Serà la 
tercera vegada que l’actual directo-
ra dels serveis territorials d’Ensen-
yament optarà a l’alcaldia del mu-
nicipi. La nova marca electoral ha 
volgut tenir en compte els nuclis de 
població de la Serra d’Almos, Dar-
mós i Llaberia, que també formen 
part de Tivissa. A més, creuen que 
"ara sí que és possible aconseguir el 

canvi", després de 16 anys de gover-
ns del convergent Jordi Jardí. 
Durant una entrevista a Canal 21 
Ebre, el 25 de març, Perelló va dir  
que uns dies abans l’alcalde els ha-
via ofert fer una llista unitària del 
PDeCAT amb els republicans i els 
independents de la Serra d’Almos, 
però sense sigles. Amb tot, Ara Sí-
AM ja ha rebutjat esta llista con-
junta, que no estava plantejada en 
clau sobiranista sinó de poble. Se-
gons Perelló, durant el mandat mai 
se’ls ha ofert la possibilitat de par-
lar del pressupost o de consensuar 
projectes. Per això, la republicana 
va fer un balanç negatiu del que ha 

estat el govern de Jardí. Fins i tot va 
rebutjar el projecte del nou pavelló 
polivalent, que considera desme-
surat. A més, també lamenten que 
Jardí haja donat suport al projecte 
del dipòsit de residus industrials de 
Riba-roja. De fet, Perelló va deixar 
clar que no volen més abocadors a 
la Ribera d’Ebre, i que també s’opo-
sen a l’ampliació en tràmit de l’ac-
tual dipòsit de Tivissa. 

ERC de la Ràpita va presentar el 
22 de març les persones que inte-
graran la candidatura que conco-
rrerà a les eleccions municipals, 
i que lidera l’actual alcalde de 
la ciutat, Josep Caparrós. Va ser 
en un acte a l’Auditori Sixto Mi,r 
que va comptar amb el suport i la 
presència del president del Par-
lament de Catalunya. Durant la 
seua intervenció, Roger Torren-
va destacar la implicació dels al-
caldes i alcaldesses que lideren 
el projecte republicà en l’àmbit 
municipal. 
D’altra banda, Caparrós va re-
cordar el missatge de l’1 d’Octu-
bre i va destacar la feina feta i la 
vitalitat del projecte que pretén 
continuar treballant per la Ràpi-
ta. També va remarcar el perfil 
transversal de la seua candida-

tura, que busca assolir la majo-
ria absoluta i està integrada per 
"persones de diferents sectors 
que aporten la seua experiència, 
joventut i formació al projecte 
republicà i al servei de la gent de 
la Ràpita". De fet, l’alcalde repu-
blicà anirà acompanyat en els pri-
mers llocs de la llista per Conxi 
Vizcarro, qui serà la número 2 de 
la llista després d’abandonar el 
grup del PSC pels fets de l’1 d’Oc-
tubre. Els regidors Albert Salva-
dó, Èrika Ferraté i Rafa Balagué 
els seguiran als llocs 3, 4 i 5, res-
pectivament. La candidatura s’ha 
reforçat també amb la incorpora-
ció al número 6 d’Oona Tomàs, 
membre del grup d’advocats 
que defensen els rapitencs ferits 
durant l’1 d’Octubre. El regidor 
Enric Vidal i la regidora Àngela 
Reverté aniran de 7 i 8. Al núme-
ro 9 s’ha sumat al projecte d’ERC 
el jove comunicador Joan Grau, 
mentre que Montse Sérvulo serà 

la número 10. La resta de la llis-
ta està formada per referents de 
la militància d’ERC, com ara Sus 
Martí, Oriol Clos, Maria José Ca-
pafons o Lluís Salvadó, diputat i 

secretari general adjunt del par-
tit. A més a més, la candidatura 
compta amb el suport, entre d’al-
tres, d’Anna Casamitjana i David 
Fibla com a suplents. 

MUNICIPALS 2019

Caparrós busca la majoria absoluta
 Conxi Vizcarro, que va deixar el grup del PSC, 

s'incorpora de número 2 a la llista d'ERC de la Ràpita
 La candidatura dels republicans també es reforça 

amb Oona Tomàs, advocadoda de rapitencs ferits l'1-O

El conseller Bargalló va donar suport a Perelló. // FOTO: ERC.

Un moment de la intervenció del president de l Parlament. // FOTO: ERC TERRES DE L'EBRE.

Ara Sí rebutja una llista amb el PDeCAT a Tivissa

S.R. / G.M.
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Gustau Moreno
TIVISSSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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El Suprem desestima el recurs de la PDE
 L'alt tribunal rebutja el contenciós administratiu 

contra el nou pla hidrològic de la conca de l'Ebre
 El moviment social denuncia un 'pacte d'estat' que 

obre la porta a nous transvasaments i grans regadius

El Tribunal Suprem ha deses-
timat el recurs contenciós ad-
ministratiu contra el Pla Hi-
drològic de la Conca de l'Ebre 
presentat l’any 2016 per la Pla-
taforma en Defensa de l’Ebre 
(PDE) i diversos ajuntaments i 
consells comarcals del territo-
ri. La sentència, dictada l’11 de 
març passat, conclou que els ca-
bals fixats pel pla són suficients 
per evitar el deteriorament físic 
dels hàbitats i espècies del del-
ta de l’Ebre. Segons denuncia 
la PDE, la resolució "legitima 
judicialment" la política hidràu-
lica de l'Estat espanyol i fa “cas 
omís” a les evidències científi-
ques i tècniques aportades sobre 
l'estat del riu i el Delta, així com 
les seues necessitats pel que fa a 
cabals i sediments. La PDE aler-
ta que la resolució evidencia "un 
pacte d'Estat per a una gestió 
mercantilitzada dels rius i el te-

rritori, basada en nous transva-
saments i grans regadius".
El contenciós es va interposar 
l’any 2016 per part de la PDE, 
l’associació Lliga per a la De-
fensa del Patrimoni Natural i els 
ajuntaments d’Alcanar, l’Aldea, 
Amposta, Arnes, Sant Carles de 
la Ràpita, Deltebre, Sant Jaume 
d’Enveja, Horta de Sant Joan, 
Móra d’Ebre, Móra la Nova, la 
Palma d’Ebre, la Pobla de Mas-
saluca, Roquetes, la Sénia, Ti-
venys, Tortosa i Ulldecona; les 
EMD de Jesús i els Muntells, i 
els Consells Comarcals del Baix 
Ebre i de la Terra Alta.

Què deia el recurs?
El recurs demanava l’anul·lació 
del Reial Decret 1/2016 del go-
vern espanyol i, específicament, 
de diversos articles de la nor-
mativa del pla. La base de la de-
manda era la insuficiència dels 
cabals ecològics -entre 80 i 155 
metres cúbics per segon fixats 
en el Pla de l’Ebre- per garantir 
els ecosistemes del Delta, així 

com la pròpia estabilitat física 
del Delta i les activitats huma-
nes associades a l’entorn. La 
PDE també hi denunciava que 
els cabals ecològics fixats en el 
Pla són els sobrants de les noves 
concessions i promeses de grans 
regadius fetes arreu de la conca 
-més de 550.000 hectàrees-, així 
com la construcció de més de 

mig centenar de noves infraes-
tructures de regulació.
Segons informa la PDE, el Tribu-
nal Suprem justifica el rebuig a 
la demanda pel fet que els cabals 
ecològics previstos són "molt 
superiors als que es contemplen 
en la resta de rius de l’Estat". Al-
hora, sosté que els cabals fixats 
per part del pla són suficients 

per evitar el deteriorament físic 
dels hàbitats i espècies del del-
ta de l’Ebre, i que les mesures 
contemplades -més hectàrees 
de regadiu i embassaments- no 
tenen cap efecte ambiental so-
bre l’espai natural. Segons el tri-
bunal, els arguments esgrimits 
pels demandants són "judicis 
de valor que no responen a un 
anàlisi objectiu dels continguts i 
disposicions del pla". Pel que fa 
a l’al·legació sobre la manca de 
sediments al delta de l’Ebre que 
es genera per la gestió de l’aigua 
a la conca, el Suprem considera 
que la queixa no té prou contrast 
amb el contingut del pla. 
La PDE contraposa la sentència 
amb l’anàlisi fet recentment per 
part de la Comissió Europea, 
que qüestiona el contingut dels 
Plans de Conca estatals. A més, 
critica que el Suprem s’escudi 
en la presumpta “bondat del go-
vern” per a complir les normes 
europees i estatals pel que fa a 
conservació i defensa del riu i 
del delta de l'Ebre.  

Una protesta de la PDE, a Barcelona. // FOTO: ACN.

ACN
TORTOSA

Chavarría no repetirà a la Cambra de Comerç
El president de la Cambra de Co-
merç de Tortosa, José Maria Cha-
varría, no optarà a la reelecció en 
el procés d'eleccions camerals 
que s'ha iniciat. A Tortosa, s'han 
tancat per consens els grups 
d'empreses, de la patronal i l'em-
presariat que formaran la Junta i 
al maig s'escolliran les cinc em-
preses de major aportació vo-
luntària. L'elecció de president i 
el comitè executiu es farà a final 
de juny. Chavarría ha explicat 
que no repetirà com a president 

perquè entèn que ha d’haver una 
renovació a l’ens cameral. També 
ha avançat que treballa amb al-
tres “projectes interessants” per 
al territori. 
D'altra banda, la Cambra de Co-
merç de Tortosa i l’Institut per 
al Desenvolupament de les Co-
marques de l’Ebre (IDECE) van 
celebrar una jornada sobre na-
vegabilitat del riu Ebre amb la 
participació d’actors públic i pri-
vats. L’objectiu era analitzar con-
juntament les problemàtiques 

comunes i posar sobre la taula 
projectes de futur per afavorir 
la navegabilitat a l’Ebre. Chava-
rría va explicar que una de les 
propostes és establir una finestra 
única per a empreses i particu-
lars, així com impulsar un clúster 
de navegació fluvial.  C.B.

Chavarría va confirmar que no optarà a la reelecció. // FOTO: ACN.
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O NÚRIA MENASANCH ha acusat el 
PSC d’estar al darrera de la denúncia de 
Ciutadans que ha provocat que la junta 
electoral haja ordenat la retirada de la 
pancarta i dels llaços grocs de la façana 
de l’Ajuntament de Tortosa. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, la candidata 
de Tortosa per la República-Primàries 
Catalunya no va dubtar en criticar el 

portaveu i alcaldable del PSC, Enric Roig, 
per haver “aixecat la llebre” de la perse-
cució dels símbols independentistes. 
En este sentit, Menasanch va evitar cri-
ticar que l’alcaldessa, Meritxell Roigé, 
hagués obeït el requeriment de la junta 
electoral. De fet, va recordar que Torto-
sa per la República reclamava la unitat 
de l’independentisme, i també que es 

desobeïssin este tipus de resolucions. 
A més, va reiterar que estan disposats, 
fins i tot, a anar a la presó per defensar 
la República Catalana. En qualsevol cas, 
Menasanch va voler deixar clar que, si 
ella fos l'alcaldessa de Tortosa, no hau-
ria tret els llaços grocs i la pancarta per 
la llibertat dels presos polítics del balcó 
de l'edifici consistorial.  G.M.

Menasanch diu que no hauria tret ni pancarta ni llaços

OPINIÓ

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC

I MÚSIC

TENDRÁN QUE disculparme, 
estimados lectores, porque mi 
castellano  puede que no sea de-
masiado correcto. De tan poco 
que lo usamos se oxida. Porque 
es evidente que lo usamos poquí-
simo. Recuerdo que antes en Ca-
taluña podíamos ver televisiones 
en castellano, o que cuando ibas 
a la capital hablabas castellano 
en cualquier comercio, o con los 
compañeros de trabajo.

AHORA, sin embargo, algo ha 
cambiado. Tenemos la mala suer-
te de tener un único canal de te-
levisión, la TV3 esa que adoctri-
na y que solo habla del “prucés”. 
Tienen un canal para niños y 
niñas, el Info K, que les mete en 
la cabeza mensajes subliminales 
supremacistas. La televisión y 
radio públicas se han empecina-
do en emitir cada día el juicio de 
los golpistas, ya me dirán ustedes 
para qué, si cada día en las televi-
siones privadas de Madrid, en el 

resto de España, pueden ver  un 
buen resumen de lo acontecido 
para que nadie se pierda nada. 
Podrían hacer lo mismo, ¿no?

EL AMBIENTE laboral se ha 
vuelto irrespirable. En las em-
presas todo el mundo habla ca-
talán, por aquello de no sentir-
se discriminado, para que no le 
miren mal… Ahora me viene a la 
cabeza una canción de Loquillo… 
Sigamos. 

NUESTROS hijos salen cada 
día de la escuela como zombies 
hablando de presos políticos, de 
referéndums, y cantando “i, inde, 
independenciá” y “els carrés se-
rán sempre nostres”. Los libros 
de texto se inventan la historia de 
España, como ya denunció Rive-
ra en el Congreso… ¿Que eso no 
era un libro de texto? ¡Bah, patra-
ñas! ¡Adoctrinadores!

¿Y LAS CALLES? No hablemos 

de las calles. Por culpa de TV3, 
del “Guvern”, de Pilar Rahola y 
de todos esos golpistas indesea-
bles tenemos las calles y edificios 
llenos de lazos amarillos, de es-
teladas, y de multitud de simbo-
logía supremacista. Los lacis se 
han adueñado de las calles, de las 
playas, del espacio común. Has-
ta pancartas de democracia… ¡lo 
que hay que ver!

MENOS MAL que hay quien 
defiende la pluralidad y la demo-
cracia, animando a los comandos 
antilacis a quitar tanto plástico 
de las calles. Sí, que siempre hay 
a quien se le va la mano y además 
de quitar lazos amenaza a algún 
indepe, pero como dijo el minis-
tro, hay que desinfectar Catalu-
ña y es normal que ciudadanos 
ejemplares se calienten.

ES POR ELLO que ahora, ante 
unas elecciones tan importantes 
como las del 28A, recuerden  que 

en España nadie persigue a las 
ideas, que los partidos constitu-
cionalistas son los garantes de la 
democracia, los guardianes de la 
patria contra unos partidos, los 
separatistas,  que deberían ile-
galizarse, y contra Sánchez, que 
todo el mundo sabe que es ami-
go de los que quieren romper al 
país. Que haya propuestas de go-
bierno es lo de menos. Que haya 
propuestas que sean polémicas 
es lo de menos. Lo realmente im-
portante es envolverse bien en la 
rojigualda, porque ante todo so-
mos españoles.

EL 28 DE ABRIL se celebren 
unes eleccions al Congrés i al Se-
nat en clau catalana. Fins i tot els 
socialistes, que no volen parlar de 
Catalunya, en parlen implícita-
ment. Els símbols estan mal vis-
tos i tenim polítics i líders socials 
empresonats preventivament des 
de fa més d’un any. Pensem-hi.  

Perdonen que les moleste

Esperonar més i més,
la base de la confrontació

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE 

GANDESA

CRIDEN L'ATENCIÓ les decla-
racions jurades de guàrdies civils, 
com a testimonis del procés, quan 
confonen la violència amb mira-
des, paraules, insults i actituds de 
la gent que volia votar el referèn-
dum de l’1-O i ells, per mandat ju-
dicial, pretenien aturar-ho. Hom 
arriba a parlar d’odi i comparar 
els votants amb terroristes da-
vant els magistrats i una aparent 
connivència entre les preguntes 
i les respostes de la fiscalia, que 
semblen prèviament estudia-
des. Preguntes i respostes més 
pròpies d’esdeveniments succeïts 
en diferents períodes històrics 
passats que del mateix procés. 
Malauradament és quelcom que 
s’ha covat des de segles, per les 
diferències socials entre Catalun-
ya i Espanya. Catalunya naix de 
l’Imperi Carolingi, té llengua, té 
costums europees, idiosincràsia 
emprenedora i un comerç dirigit 
a la Mediterrània. La seva potèn-
cia econòmica i la força de la so-
cietat civil, amb personalitat prò-
pia, mantén el pòsit d’una societat 

civil antimonàrquica i vindicativa 
per antonomàsia que s’ha reiterat 
des del segle XIII, entre el poble 
i la noblesa. Aquests aspectes són 
distints a Espanya, on “el rey es 
ley” i les gents tenen assumit el 
concepte de subordinació i, fins 
i tot, de submissió. La incom-
prensió de les diferències exis-
tents entre les dues formes de ser 
s’han covat des del passat i repe-
tit fins assolir les actuals. Però, en 
aquests moments del procés, mai 
s’hauria arribat on som si hagués 
existit voluntat de comprensió 
entre les dues maneres de pensar, 
fer i existir de societats diferents 
però germanes per raons geopo-
lítiques. De fet existeixen moltes 
nacions sense Estat arreu del món 
que mai han tingut necessitat 
ni voluntat d’independitzar-se, 
havent enteniment i volença en 
assolir solucions als problemes 
creats per les diferències socials. 
Sense les signatures del PP con-
tra l’Estatut en les seves baralles 
electorals contra el PSOE i la pos-
terior sentència del Constitucio-

nal a l’Estatut, aprovat i ratificat 
per les majories parlamentàries 
a les Corts i al Parlament, no viu-
ríem el conflicte actual. Tampoc 
d’haver existit un diàleg posterior 
entre Mas i Rajoy. La negació va 
portar al referèndum d’Arenys de 
Munt, atacat per l’extrema dre-
ta, com inici dels referèndums a 
nivell nacional i les aplicacions 
repressives  dels cops de porra 
de l'1-O, els empresonaments i 
els exilis del govern elegit i dels 
líders de la societat civil. Repres-
sió i violència contra el diàleg i la 
comprensió!

TOT PLEGAT ha marxat per 
camins tortuosos, irresponsables 
i contraris a l’ètica democràtica, 
entre els governs de Catalunya i 
Espanya. I continua en el moment 
que són jutjats els nostres líders, 
empresonats preventivament per 
manca de voluntat i trobar sorti-
des als problemes mal enfocats 
des d’un principi. I les irrespon-
sabilitats  continuen vivint un 
judici de farsa, on els testimonis 

estan obligats a dir la veritat i Ra-
joy, Soraya i Zoido no sabien res, 
no van fer res, van judicialitzar el 
conflicte i les decisions de l'1-O 
ningú sap qui les van prendre. 
Aquesta és l’altra vergonya de la 
democràcia quan els guàrdies ci-
vils, la majoria sense graduació, 
sembla que se’ls hagi encarregat 
la missió de culpar els mossos 
d’esquadra d’inacció i als polítics 
i líders de violents. La fiscal Ma-
drigal casualment empra reitera-
des vegades la paraula “ratone-
ra”, com si hagués estat estudiat 
prèviament el relat entre els en-
trevistats i la fiscal. Els vertaders 
responsables son els “a por ellos” 
que ordenaren les càrregues con-
tra els votants assentats al terra, 
amb els braços en alt i cridant 
“votarem” o cantant. Al judici 
actuen simples agents de l’ordre 
públic amb relats inventats i els 
vertaders responsables queden 
al marge. Existeixen raons per 
creure que s’esperona més i més 
la confrontació entre les parts per 
no trobar-hi solució.  



Abril 2019 // 11cop d’ull

EL 28 D'ABRIL són les 
eleccions al Congrés dels Di-
putats i al Senat, i les Terres 
de l'Ebre tornen a aportar 
noms a les diferents llistes 
dels partits. Així, destaquen 
Norma Pujol i Miquel Aubà 
a ERC; Ferran Bel i Aurora 

Massip a Junts per Catalun-
ya; Dolors Bel, Carlos Trin-
chan i Joan Castor Gonell al 
PSC; Juan José Sanz al PP, 
Ferran Reyes i Vicente Pru-
ñonosa a Front Republicà, 
Patrícia Faura a Cs, i Santia-
go Campos a Convergents. 
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EL MUR

La gestió de la salut 
com a arma electoral

Es manté la incertesa 
sobre l'abocador

Rai López
ACTIVISTA

José Maria 
Chavarría
PRESIDENT DE LA 

CAMBRA DE 

COMERÇ DE 

TORTOSA

Núria Ventura
ALCALDESSA 

D'ULLDECONA

Rosa Maria 
Molluna
ALCALDESSA 

DE DARMÓS

Jordi Carapuig
PRESIDENT DEL 

PATRONAT DE LA 

PASSIÓ 

D'ULLDECONA

Veí de l'Aldea, ha 
convocat una marxa a 
peu fins a Waterloo per 
“exigir” a Europa que 

intervingui en el procés indepen-
dentista català. López va iniciar 
la marxa el 24 de març des d'una 
població de la Catalunya Nord.

El president de la 
Cambra de Comerç de 
Tortosa, José Maria 
Chavarría, no optarà 

a la reelecció en el procés d'elec-
cions camerals. Afirma que seguirà 
treballant en projectes d'interès 
per a les Terres de l'Ebre.

Ha estat una de les 
veus més insistents 
per aconseguir una llei  
catalana de protecció 

de les oliveres monumentals, que 
finalment ja es tramita al Parla-
ment. Ara reclama una moratòria 
per evitar més extraccions.

El poble més menut de 
la Ribera d'Ebre, que 
pertany al municipi de 
Tivissa, va organitzar 

amb èxit l'edició d'enguany de la 
Festa de la Clotxa. Es van repartir 
més de 1.500 clotxes, gràcies a un 
centenar de voluntaris.

Ja ha començat la 
temporada de la Passió 
d'Ulldecona, totalment 
renovada per poder ce-

lebrar els seus 65 anys. De fet, ara 
també acaben d'editar el llibre 'La 
Passió d'Ulldecona. Seixanta-cinc 
anys d'història'.

LA RIBERA D'EBRE es va des-
pertar el 22 de març amb la notí-
cia que la Generalitat i el Consell 
Comarcal havien "aturat" el pro-
jecte de l'abocador de residus in-
dustrials de Riba-roja d'Ebre. La 
presidenta riberenca i alcaldessa 
de Vinebre, Gemma Carim, s'ha-
via reunit amb el conseller de Te-
rritori i Sostenibilitat la tarda del 
dia anterior, acompanyada per 
alguns alcaldes de la comarca i 
també de dos alcaldes del Segrià. 
De la trobada amb Damià Calvet, 
Carim va sortir "molt satisfeta" 
perquè el govern havia decidit 
aturar d'ofici i revisar la llicència  
ambiental del polèmic projecte. 
Una llicència que caduca el pro-
per 17 de juliol. 

MENYS SATISFET semblava 
l'alcalde de Riba-roja i director 
dels serveis de Territori i Soste-
nibilitat a les Terres de l'Ebre, 
Antonio Suárez, tot i que afir-
mava que se sentia tranquil pel 
futur del projecte. En una com-
pareixença a la seu tortosina del 
Col·legi de Periodistes, aquella 
mateixa tarda, Suárez no només 
va tornar a defensar el projec-
te, sinó que va assegurar que no 
havia quedat aturat. Amb tot, 
l'alcalde riba-rogenc també va 
explicar que no havia assistit a 

la reunió amb Calvet —recor-
dem-ho: el seu conseller—, per-
què aquell matí el president de 
la Generalitat havia manifestat 
públicament la seua oposició al 
projecte. I ho havia fet en seu 
parlamentària, a preguntes de la 
CUP. La resposta de Quim Torra 
no devia agradar gens l'alcalde de 
Riba-roja, i per això Suárez no va 
dissimular el seu malestar, quan 
va convidar el president a visitar 
el poble, per a conèixer millor el 
nord de la Ribera d'Ebre. En po-
ques paraules, li estava dient a 
Torra que no tenia ni idea de les 
necessitats de reindustrialització 
de l'àrea de Flix, Ascó, Riba-ro-
ja... Resumint-ho: que Torra és 
un complet ignorant.

PENSEM que este gest de l'al-
calde amb el conseller i amb el 
mateix president és propi d'un 
alcalde emprenyat, però impro-
pi d'un membre del govern, en 
tant que director territorial de 
Territori i Sostenibilitat. El més 
normal és que ara estigués ces-
sat, però no ha estat destituït ni 
ha dimitit. Alguns podran pensar 
que tot plegat és una escenifica-
ció, i que el govern guanya temps 
fins després de les eleccions. Però 
tindran les empreses promotores 
este temps i prou paciència?

L'ANUNCI de concentrar el ser-
vei de pediatria al CAP Baix Ebre 
i de traslladar temporalment les 
especialitats d’anestèsia, clínica 
del dolor, oftalmologia i digestiu 
—des de l'ambulatori del barri de 
Ferreries fins al CAP de la pobla-
ció veïna de Roquetes— va provo-
car, el 15 de març passat, una ve-
ritable tempesta política i veïnal 
a la ciutat de Tortosa. En poques 
hores, l'alcaldessa, Meritxell Roi-
gé, va posar-se darrere del faristol 
de la sala de premsa de l'Ajunta-
ment per exigir al Departament 
de Salut que fes marxa enrere 
amb estos canvis que han d'entrar 
en vigor a partir del mes d'abril. 
A més a més, també va aprofitar 
per reclamar amb fermesa l'inici 
immediat de les obres de l'apar-
cament i del nou edifici oncològic 
de l'Hospital de Tortosa Verge de 
la Cinta, encara que no hi haja 
nou pressupost de la Generalitat. 
Cosa que, fins ara, Roigé no havia 
fet públicament.

EL PORTAVEU del PSC, Enric 
Roig, va recordar que tot això 
passava només 11 dies després 
que la mateixa Roigé, la resta del 
grup del PDeCAT, i els seus socis 
al govern municipal, ERC, els re-
butgessen una moció que instava 
la Generalitat a solucionar la falta 

de pediatres, tot argumentant que 
la culpa és de Madrid.  Segons 
Roig, tot plegat responia a una 
"escenificació d’un suposat des-
acord entre l’alcaldessa i els seus 
socis de govern", tant a l'Ajunta-
ment com a la Generalitat. 

TANT EL PSC com Movem 
Tortosa, però també la CUP, han 
recordat que ara es recullen els 
fruits de molts anys de retallades 
i de polítiques per desmantellar 
la sanitat pública de les Terres 
de l'Ebre i de la resta de Cata-
lunya. A més, des de l'oposició i 
des del món veïnal, així com des 
dels mateixos sindicats, fa temps 
que s'adverteix del col·lapse a 
l'atenció primària i a les urgèn-
cies de l'hospital, o del tancament 
de sales d'operació i de plantes 
senceres del Verge de la Cinta. 
Per no parlar de la renúncia a la 
construcció del nou hospital de 
Tortosa, aquell projecte que s'ha-
via dissenyat encertadament en-
tre Ferreries i Roquetes, i que els 
vents de la crisi es van endur, fins 
quedar al calaix del govern.

ÉS A DIR, a Roigé li falta credi-
bilitat per reclamar ara el que du-
rant anys no ha exigit, ni quan era 
diputada al Parlament, ni quan era 
la portaveu del grup municipal 

de CiU, ni ara que és alcaldessa i 
candidata de Junts per Tortosa, 
la marca electoral del PDeCAT. 
Durant este mandat, sí que van 
aprovar una moció popular a fa-
vor de la sanitat pública, però 
després tant el PDeCAT com ERC 
han anat rebutjant les mocions de 
l'oposició que exigien la reversió 
de les retallades i la millora dels 
serveis sanitaris al municpi i al 
conjunt del territori.

LA PICABARALLA entre Roi-
gé  i els republicans semblaria un 
tema de tacticisme electoral, si no 
fos perquè el tema és delicat i no 
creiem que siguen tan irresponsa-
bles. De fet, la directora de Salut 
a les Terres de l'Ebre, Mar Lleixà, 
ha insistit que l’alcaldessa de Tor-
tosa ja coneixia els plans de Salut. 
Tot i que ho va voler parlar direc-
tament d’electoralisme, Lleixà sí 
que li va demanar responsabilitat 
en aquelles qüestions més sensi-
bles per a la ciutadania, i va de-
fensar que la decisió s’havia pres 
davant la problemàtica actual de 
la falta d’especialistes, no només 
a Tortosa sinó al conjunt de Ca-
talunya. En això, des de les files 
d'ERC tenen raó: no es pot fer 
electoralisme amb un tema tan 
sensible com la salut, sinó cercar 
solucions i assolir consensos. 
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El pseudopolític modern

Les lleis són de tots i per a tots

SÓC POLITÒLOGA de for-
mació. M’agrada analitzar els 
fenòmens que succeeixen a la 
societat. Donar-li forma a les 
meves reflexions, una forma 
que normalment, que no exclu-
siva, és escrita, és la feina que 
més em complau de totes les 
que faig. Ho confesso. 

DIGUEU-ME ingènua. Però 
sento un punt de goig quasi bé 
beatífic quan arriba aquell mo-
ment en el que observo que els 
individus reaccionen i compre-
nen que el futur no depèn més 
que d’ells mateixos. I percebo 
que estan descobrint una cosa 
nova perquè estan captant per-
fectament el sentit de la Políti-
ca. És aquell moment gairebé 
màgic en el que s’està produint 
una autèntica "transformació". 
Social, és clar, en el sentit més 
estricte del terme. En altres pa-
raules, els individus es conver-
teixen en ciutadans. 

PRECISAMENT perquè la 
meva feina m’agrada, m’interes-
so per l’actualitat. Procuro estar 
al dia del que passa: clàssics, úl-
times publicacions, legislació, 
projectes, etc. Ah, i estudio tant 
com puc. De fet, una de les co-
ses que he après amb el temps 
és que analitzar la política (o 

qualsevol altra matèria) és, en el 
fons, una cosa relativament sen-
zilla. Vull dir que no calen grans 
divagacions de fons. La política 
és decidir. I, el que cal, per so-
bre tot, és conèixer el funciona-
ment de l’entramat institucio-
nal. A pèl. Totes les doctrines 
i teories polítiques, materials, 
recursos, etc., són útils perquè 
poden complementar-ho en de-
terminats moments concrets. 
Evidentment, cal tenir clar que 
l’important és la Política, i no 
tot allò que gira al seu entorn, 
i que moltes vegades acaba ca-
muflant-la i diluint-la.

ELS ÚLTIMS ANYS he anat 
observant amb preocupació 
creixent com, amb aparença de 
normalitat, es van apoderant del 
món públic una sèrie de profes-
sionals de la Política (algun dia 
s’adonaran que la Política no és 
una professió, sinó que és quel-
com molt més important, i tots 
plegats respirarem més tran-
quils) que, després d’haver-la 

mig desmantellat a Catalunya,  
ja fa un temps que han accedit 
–juraria que amb propòsits si-
milars– a l’àmbit nacional. Per 
això ara, en comptes de repre-
sentar els diferents interessos 
ciutadans i presentar projectes, 
mocions o esmenes en esta lí-
nia, s’extralimiten en les seves 
funcions: es dediquen a cons-
tatar evidències que justifiquen 
bé "la via unilateral" o "una acu-
sació per desobediència", en el 
millor dels casos. 

ÉS CLAR que bloquejar la ca-
pacitat de fer política és una 
decisió. Es més, és un decisió 
política. Però, al darrere, el que 
s’hi amaga és la més clara de les 
obvietats: un problema que no 
són capaços de resoldre per la 
via institucionalment dissenya-
da a tal fi. Debats? Ui no, d’això 
ja no en fan! Ara, en directe, el 
debat que podem veure és tèc-
nico-jurídic, i es desenvolupa 
al Tribunal Suprem. El que vull 
dir amb això és que si aquest és 

més rellevant per al futur del 
país que el Debat sobre l’Estat 
de la Nació que se celebra al 
Congrés dels Diputats... potser 
és que alguna cosa no va bé.

UNA DE les activitats de 
"l’anàlisi polític" per excel·lèn-
cia és "observar críticament la 
realitat" (per no dir "respectar la 
diversitat i la pluralitat d’idees, 
persones i situacions"). Òbvia-
ment, també valorar "les pro-
postes, accions (o omissions) 
del govern". En este sentit, re-
centment he trobat una reflexió 
molt encertada: el procés re-
sisteix malament les preguntes 
concretes (a mode d’exemple: 
¿com s’implementa la Repúbli-
ca catalana?). No és la meva in-
tenció resoldre este misteri que 
s’hereta sense perdre complexi-
tat en les línies que ara escric. 
El que pretenc és, senzillament, 
exposar una sospita. I és que, la 
idea que transmetia la periodis-
ta L.H. intueixo que és extra-
polable a altres plantejaments. 
Doncs, falten propostes con-
cretes. Posaré per cas un altre 
dubte que m’acompanya des de 
fa un temps: com pensa resol-
dre el Gobierno el contenciós 
que té obert amb gran part de 
Catalunya? Recordem, per allò 
del coneixement de l’entramat 

institucional, que és el màxim 
responsable del que passa al 
país. No en va la Constitució li 
adjudica la direcció política de 
la Nació (art. 99). A no ser que 
la seva opció sigui incorporar la 
resignació al diccionari polític 
català, que tot podria ser. 

EN QUALSEVOL cas, per 
plantejar la mateixa qüestió en 
un àmbit més reduït, penso en 
Tortosa, la meva ciutat, i com 
transformaran en accions con-
cretes les (sempre ben inten-
cionades?) propostes dels dife-
rents grups. En els temps que 
corren, precampanya electoral, 
n’escoltem de tota mena... I és 
que no puc evitar pensar que ja 
que parlem tant de desobedièn-
cia, potser és el moment d’exer-
cir-la. De plantar-nos per rei-
vindicar un canvi d’orientació 
per redescobrir els valors més 
senzills i nítids del que és la 
Política. Encara que alguns ha-
gin de plantejar-se un canvi de 
nom o una pila de gestors i de 
buròcrates es quedin al carrer 
(o hagin de tornar a fer l’esforç 
de treballar una mica). 

ESTIC CONVENÇUDA que 
tots ho agrairíem.  

SOFIA ROYO ANDREU

POLITÒLOGA

SOVINT ens preguntem si és 
just que els ciutadans d’Ampos-
ta paguem els impostos tant alts 
a l’Ajuntament i voldríem no 
haver de  pagar-los   perquè són 
abusius, tot i que l’alcalde està 
legitimat per a fer-ho, perquè hi 
ha una llei que així l’empara (la 
llei d’hisendes locals). Curiós, 
a ell que li agrada saltar-se tant 
les lleis, busca l’empara per sot-
metre’ns a uns impostos eleva-
díssims. 

BÉ QUE ENS agradaria no pa-
gar-los perquè, a més, el tipus 
impositiu que ens  aplica és dels 
més alts que li permet la llei. 
Si no ho féssim, quines con-
seqüències patiríem? Doncs que 
ell mateix ens aplicaria les san-
cions corresponents; fins i tot, 
autoritzaria perquè ens embar-
guessin els comptes i propietats, 
si fos el cas.

QUEDA CLAR, doncs, que les 
lleis s’han  de complir, ens afa-
voreixin més o menys a nivell 
personal, perquè són el marc 
jurídic, que ens dona seguretat, 
del qual ens hem dotat entre 

tots per tal de respectar-nos i 
són les regles del joc democrà-
tic. Per tant, no s’hi val a dir qui-
nes volem acatar i quines no.

AQUEST PRINCIPI democrà-
tic tan fonamental es veu que el 
nostre alcalde no el comparteix, 
perquè depèn quin organisme 
les dicta i si li afavoreixen, en 
fa cas o no. Aquest no és un bon 
exemple de bon govern. Quina 
llavor estaria plantant per al dia 
que les decisions només fossin 
seves i no agradessin als ciuta-
dans?

SI L'ALCALDE no obeeix les 
lleis, quina legitimitat té per 
demanar que els ciutadans les 
complim? Ja està bé de treballar 
solament per la seva república 
paradisíaca que no ens porta en-
lloc, xafi de peus a terra i pen-

si en tota la població. Fins ara, 
érem molts els qui li demanà-
vem que tragués els símbols 
independentistes de la nostra 
ciutat: jo mateix li vaig demanar 
al ple de l’octubre de l’any pas-
sat, i amb aquella supèrbia que 
el caracteritza quan parlem de 
temes als que no vol entrar en 
raons, l’alcalde em va respon-
dre de forma contundent que ni 
volia, ni els pensava treure, com 
si no en tinguéssim prou amb 
el mal ús que en fa dels mitjans 
públics de comunicació locals 
per imposar-nos la seva ideo-
logia, ja que la revista Amposta 
s’ha convertit en el pamflet de 
l’alcalde i del seu partit, allò que 
va criticar tant quan ell estava a 
l’oposició.

PERQUÈ s’ha arribat a un punt 
en que és abusiu l’ocupació dels 

espais públics que són de tots 
amb símbols independentistes. 
La ciutadania ens reclama amb 
insistència que li demanem a 
l’alcalde que els tregui perquè 
ara ja és massa, cosa que ell per-
met i aplaudeix perquè és del 
seu grat. Està obsessionat en 
“guanyar l’alcaldia per ampliar 
la base independentista a Ca-
talunya” per això ens ompli els 
equipaments municipals de la 
seva ideologia. 

ARA ÉS la Junta Electoral qui 
li demana la neutralitat, i que 
tregui els llaços grocs i bande-
res independentistes de tots els 
edificis públics. Dins i tot el Sín-
dic de greuges, al que ells han 
volgut apel·lar, els hi recomana.
Ja veurem fins quan és resistirà 
a complir-ho. 

SENYOR ALCALDE, deixi's 
de batalles com aquesta, que en 
el context general no mereixen 
tanta dedicació, i dedique's a 
governar, i no faci cas, ni que si-
gui per una vegada, a la portaveu 
del Govern de la Generalitat que 
diu que a Catalunya li ha d’im-

portar ben poc la governabilitat 
d’Espanya, perquè queda de-
mostrat que a Amposta, amb el 
govern de Pedro Sánchez sí que 
l’interessa: 400.000 euros per 
les obres d’accés a Amposta per 
la N-340 al Pont Nou, 570.000 
euros per al camí de guarda de 
la Badia dels Alfacs a la Torre de 
Sant Joan, 450.000 euros per la 
recuperació del Castell d’Am-
posta...

LI RECORDO, senyor Tomàs, 
que té el deure i l’obligació de 
governar per a tots els ciuta-
dans d’Amposta i no solament 
pels independentistes, perquè 
la majoria de vegades se li obli-
da. Per això li exigim que, com a 
representant de tots els ampos-
tins i ampostines, pensin el que 
pensin sobre el tema indepen-
dentista, tregui els llaços grocs, 
pancartes i pintades dels equi-
paments i espais públics d’Am-
posta que són de tots. 

FRANCESC MIRÓ

PORTAVEU DEL PSC D'AMPOSTA 

I CANDIDAT A L'ALCALDIA
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El medi ambient ebrenc, altra vegada en perill
GAIREBÉ coincidint amb el 
Dia Mundial de l’Aigua, que va 
tenir lloc el passat 22 de març, 
el Tribunal Suprem donava a 
conèixer la sentència dictada 
l’11 de març en què desestimava 
el recurs contenciós adminis-
tratiu presentat per la Platafor-
ma en Defensa de l’Ebre, l’Ajun-
tament de Tortosa i l’EMD de 
Jesús, entre altres ajuntaments 
i administracions, contra el pla 
hidrològic de la conca de l’Ebre 
presentat l’any 2016.

LA SENTÈNCIA no reconeix 
el cabal mínim que seguint un 
criteri científic demanaven els 
recurrents, amb l’objectiu de 
garantir l’estabilitat física del 
delta de l’Ebre, les activitats hu-
manes que ara es desenvolupen 
i, en definitiva, l’ecosistema del 
tram final del riu.

LES DADES tècniques aporta-
des al recurs pels qui defensen 
el territori, són desestimades 
per la sentència del Tribunal 

Suprem, amb la justificació que 
el cabal ecològic previst al pla 
de l’Ebre és molt superiors al 
que es contempla en la resta de 
rius de l’Estat. 

TRIST ARGUMENT si tenim 
en compte que la realitat física 
del Delta és de constant regres-
sió. A més, la Comissió Europea 
ha qüestionat les mesures de 
conservació dels rius que con-
templen els diferents plans de 
conca del territori espanyol, 
amb uns cabals insuficients.

LA SENTÈNCIA del Tribunal 
Suprem, desconeix la realitat 
ebrenca, ignora que el cabal pel 
qual lluitem no només és aquell 
que permet mantenir el bosc de 

ribera i les espècies aquàtiques 
que hi habiten, sinó que en el 
nostre cas, va molt més enllà, 
pretén mantenir l’espai natural 
del tram final del riu, des de Ri-
ba-roja fins a la desembocadura, 
amb el paisatge i l’entorn que té 
i amb una qualitat mediambien-
tal òptima.

DES DE L'EBRE s’han fet es-
forços per mantenir el nostre 
paisatge i els parcs naturals, a 
diferència d’altres comarques, 
que han buscat el seu desen-
volupament en l’especulació 
urbanística o industrial. No-
saltres sempre hem optat per 
un paisatge net i per la riquesa 
que dona la natura i el respec-
te dels seus elements. I, de fet, 

aquest respecte per la biodiver-
sitat de casa nostra, ha tingut 
el seu reconeixement per part 
de la Unesco, que ha declarat 
el nostre territori reserva de la 
biosfera, és a dir, un d’aquells 
pocs territoris que saben com-
paginar la conservació de la di-
versitat biològica amb el creixe-
ment econòmic i social. És, per 
tant, un reconeixement per als 
ebrencs que hem sabut combi-
nar l’actuació humana amb la 
natura.

AQUESTA SENTÈNCIA i els 
membres de l’òrgan que la dicta 
no entenen que estan atemptant 
contra la riquesa del nostre te-
rritori, que rau en la qualitat de 
vida que aquí es gaudeix. Vivim 
en un entorn urbà amb harmo-
nia amb la natura, on no només 
tenim a la vora dos parcs natu-
rals, sinó que els productes de la 
terra són variats i d’excepcional 
qualitat. Nosaltres sí que podem 
parlar de productes agrícoles i 
ramaders de km 0. Com ja hem 

comentat en més d’una ocasió, 
el nostre futur implica fer val-
dre els nostres paisatges, les 
produccions agrícoles de km 0 i 
la indústria agroalimentària que 
se’n deriva d’aquestes produc-
cions.

L'ESMENTADA sentència 
dona conformitat al contin-
gut del pla hidrològic de l’Ebre 
(Reial Decret 1/2016), que deixa 
sense resoldre els problemes de 
regressió del Delta i, per tant, la 
seva subsistència. A més obre 
la porta a nous transvasaments 
d’aigua, en definitiva, el nostre 
ecosistema, que com hem dit és 
la font de la nostra riquesa, que-
da en perill per la seva vulnera-
bilitat.

TOT APUNTA que una altra 
vegada serà la mobilització so-
cial i ciutadana, qui haurà de 
sortir en defensa riu i del terri-
tori. 

XAVIER FAURA

CANDIDAT A L'ALCALDIA

PER ERC-TORTOSA SÍ

El proper 28 d'abril,
les dones decideixen
EL PASSAT 8 DE MARÇ, Dia 
internacional de Drets de les 
Dones i per segon any consecu-
tiu, vàrem poder veure com a tot 
el país dones i homes vam sortir 
massivament al carrer posant 
de manifest que estem en mo-
ment en que la nostra societat i 
la nostra democràcia ens hi ju-
guem molt. Perquè és ineludible 
el canvio social que impulsa el 
feminisme.

L'ÚNIC que ha de sorprendre 
sobre la inserció de la dona en 
els diferents camps de la vida 
social contemporània, a esca-
la global, és el fet que no s'hagi 
produït abans i que, tot i així, 
la dona continuï relegada i dis-
criminada, d'una manera o una 
altra, en massa països del món. 
És cert que durant les últimes 
dècades hem assistit a molts 
avanços conquerits per la lluita 
de les dones, en l’ordre social, 
laboral o professional. Però tam-
bé ho és, que aquests avenços no 
han estat, ni de bon tros, fruit 
de l'atzar. Més aviat, fruit d'una 
llarga lluita protagonitzada per 
aquestes dones que l'han sabut 
traslladar als àmbits laboral, po-
lític i social, i que ha comptat 
amb estructures avançades com 
el Partit Socialista, que han do-

nat suport la seva igualtat des de 
fa molts anys.

DES DE TEMPS immemorials, 
la societat ha viscut una versió 
patriarcal de les dones, arribant 
fins i tot a negar-los drets fona-
mentals o atacar-les quan han 
estat portadores de coneixe-
ments, com hem pogut veure al 
llarg de la història, amb exem-
ples protagonitzats en tots els 
àmbits polítics, socials i, fins i 
tot, eclesiàstics. Durant anys, 
hi ha hagut nombrosos intents 
per revertir aquesta situació, 
començant per la Revolució 
Francesa i la Declaració dels 
Drets de la Dona i de la Ciuta-
dana de 1891. L'alemany August 
Bebel, un destacat propagandis-
ta, fixaria a la fi del segle XIX la 
consigna bàsica del feminisme 
socialista que, en essència, afir-
mava que "no hi pot haver cap 
alliberament de la humanitat 
sense la independència social i 
l’equiparació dels sexes". 

SI CONTINUEM amb aquest 
recorregut històric, podem veu-
re com els fundadors del socia-
lisme científic també van enten-
dre que la base fonamental de 
l'emancipació femenina era la 
seva independència econòmica 

enfront de l'home. No obstant 
això, molts socialistes homes 
no compartien en la pràctica el 
sustentat en la teoria, per aquest 
motiu dones com Louise Michel, 
Clara Zetkin i Rosa Luxemburg 
es va veure obligades a rebatre 
i a combatre les posicions mas-
clistes dels seus camarades.

EL SOCIALISME ja va posar, 
en aquell moment, al descobert 
les arrels del submissió de les 
dones en la recerca d'una igual-
tat que avui dia manté, apostant 
per una societat igualitària que 
permeti a les dones conrear les 
seves potencialitats com a mem-
bres actius i productius de la so-
cietat, i això és una cosa que el 
socialisme, davant de l'absència 
de compromís d'altres forma-
cions polítiques, pot atribuir-se 
pel paper jugat al llarg dels anys. 

AVUI DIA, aquest suport es 
manté, ja que el Partit Socialis-
ta continua sent un partit com-
promès amb el canvi social que 
impulsa el feminisme. Per això, 
i amb la igualtat com a pilar, el 
Partit Socialista ha abanderat, 
al costat del moviment feminis-
ta, totes les conquestes aconse-
guides per les dones a Espanya, 
país en el qual es va reconèixer 

el dret al vot en la Constitució 
de 1931 després d'un intens de-
bat que va comptar amb el po-
tencial de la seva gran defenso-
ra, la política republicana Clara 
Campoamor, i també dels que, 
en aquell temps, van defensar 
aquests drets per a les dones. 

PER TANT, començant pel Par-
tit Socialista, no oblidem que 
Clara Campoamor va tirar enda-
vant el vot de les dones gràcies 
a 80 diputats socialistes, fet que 
posa de manifest una realitat 
incontestable: l'estreta relació 
històrica que hi ha entre el fe-
minisme i el socialisme. Una re-
lació que, com no pot ser d'altra 
manera, avui dia es manté com 
hem pogut veure durant els úl-
tims temps, amb declaracions 
de polítiques socialistes com 
Adriana Lastra que ha afirmat 
que si el 8 de març vàrem re-
bentar els carrers, el 28 de abril 
s’haurà de rebentar les urnes. I 
així serà: amb el suport de les 
dones, el 28 d’abril, la Dona de-
cideix! 

ENRIC ROIG

PORTAVEU 

I CANDIDAT DEL 

PSC DE TORTOSA
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Un ajuntament amb valors

Una aposta ferma per l’ocupació i la reactivació
ENS TROBEM a les portes de 
tres convocatòries electorals. 
Unes eleccions generals per al 
proper 28 d’abril i unes elec-
cions europees i municipals el 
proper 26 de maig.

TOTES ELLES són importants 
i en totes elles, amb major o me-
nor mesura, decidim quina és 
l’aposta de futur que fem per a 
la nostra societat, quines són les 
polítiques que volem i quines 
són les nostres prioritats. De les 
decisions que prenguem a les 
urnes en depèn el nostre futur.

I, SI PARLEM de Tortosa, 
l’anàlisi que en fem els socia-
listes és que necessitem un re-
vulsiu per canviar el rumb. A 
Tortosa li fan falta oportunitats 
per a aturar la fugida de pobla-
ció que patim des de fa temps. 
I això és constatable amb xifres. 
Ha baixat l’atur però també ha 
augmentat el nombre de perso-
nes que han marxat de la ciutat. 
I tot això està relacionat. No ens 
podem fer trampes al solitari i, 
per tant, hem d’abordar la situa-
ció assumint que això és així i 
que cal fer alguna cosa.

SEGURAMENT en aquest 
anàlisi podem coincidir alguns 
partits polítics que concorre-
rem a les properes eleccions 
municipals i segurament tots, 
en major o menor mesura, en 
parlarem als nostres programes 
electorals.I això és bo, sempre i 
quan es faci amb rigor, fugint de 

demagògia i fent propostes pos-
sibilistes. Perquè amb la feina 
no podem jugar. Són moltes les 
famílies, els treballadors i treba-
lladores que han patit i pateixen 
la xacra de l’atur, amb totes les 
conseqüències doloroses que 
això comporta, econòmiques, 
socials, personals i familiars.

LA CRISI econòmica, el pro-
cés de desindustrialització que 
patim a la nostra ciutat i arreu 
de les Terres de l’Ebre, amb una 
"despoblació industrial" que va 
començar cap a l’any 2008, i que 
ha deixat la ciutat i el territori 
sense algunes indústries em-
blemàtiques que donaven feina 
a molta gent i salaris que avui 
dia més d’un enyora, han fet que 
en conseqüència el comerç i en 
general el sector serveis se’n 
vegin perjudicats. També, com 
hem vist darrerament, el sector 
primari, amb la crisi dels cítrics, 
ha baixat en vendes i els preus 
que es paguen pel producte 
moltes vegades no compensen 
tota la feina de mantenir una 
explotació citrícola.

EN RESUM, necessitem un 
revulsiu per donar la volta a 
aquesta situació, i hem de posar 

fil a l’agulla en allò que com he 
dit al començament sigui possi-
ble en els moments actuals.

TORTOSA es troba situada 
geogràficament en un punt es-
tratègic, cruïlla entre l’Aragó, el 
país Valencià i Catalunya. Les 
Terres de l’Ebre som un territo-
ri productor d’energia, tenim ai-
gua i tenim sòl industrial. Amb 
la implantació que es va fer del 
Catalunya Sud, un polígon amb 
136 hectàrees a cavall entre Tor-
tosa i l’Aldea que va ser realitat 
cap a l’any 2007.

PERÒ AMB AIXÒ no en tenim 
prou. Hem de treballar en noves 
dotacions d’energia i de millora 
de les connexions de transport 
per poder tenir-lo preparat per 
a la implantació de noves in-
dústries. És cert que s’han fet 
actuacions per portar a peu de 
parcel·la aigua i gas, però les in-
dústries necessiten d’atencions 
personalitzades quant a quan-
titat de dotació energètica per 
poder funcionar, i els hi hem de 
poder facilitar.

L'ACABAMENT de l’A7 i la mi-
llora dels serveis ferroviaris són 
qüestions irrenunciables. S’ha 

d’impulsar la indústria agroa-
limentària, amb la creació de 
clústers industrials. Tenim la 
matèria prima (olives, taronges, 
mandarina, mel… ). L’hem de 
dotar de personalitat per fer-la 
més competitiva. Hem de po-
tenciar la seua singularitat i, per 
tant, la seua qualitat.

EN AQUEST SENTIT, els so-
cialistes de Tortosa portem molt 
de temps posant damunt la tau-
la propostes per fer realitat esta 
reactivació econòmica que ha 
d’anar acompanyada de la im-
plantació de noves empreses, la 
reducció de l’atur i la generació 
de salaris de qualitat.Aquest és 
el nostre principal objectiu i 
aquesta és la preocupació prin-
cipal del nostre candidat, Enric 
Roig, que no es cansa de repetir 
que no podem seguir "renun-
ciant" a tot. Renunciant a la 
creació de llocs de treball, a un 
nou Hospital, al tercer pont, a 
que els nostres joves continuïn 
vivint a la nostra ciutat… i com 
aquestes, tantes i tantes coses.

UNA PREOCUPACIÓ que ha 
estat i és l’eix vertebrador del 
seu programa electoral. Un pro-
grama electoral sorgit del Llibre 
Roig de Tortosa, mitjançant el 
qual els tortosins i tortosines 
han anat fent-nos arribar les 
seues propostes per fer una ciu-
tat millor. I perquè això sigui 
una realitat és important te-
nir una visió de treball global i 
transversal, en tots els àmbits: 

econòmic, industrial, ocupació, 
turisme, estudis universitaris, 
comerç, patrimoni de la ciutat i 
manteniment de l’espai públic. 

EN AQUEST SENTIT, Enric 
ho té molt clar, no podem re-
nunciar a res i hem d’abordar 
tots els àmbits perquè tots es-
tan relacionats entre sí. S’ha 
de tenir un projecte de futur i 
un projecte de ciutat. La ciutat 
que Enric dibuixa en el seu Lli-
bre Roig, una ciutat de progrés, 
inclusiva, amable, acollidora 
i diversa, on la gent hi pugui 
viure amb qualitat de vida, els 
joves i el seu talent es queden a 
la ciutat, on els estudis univer-
sitaris siguin alguna cosa més 
que una font de coneixement i 
puguin revertir en oportunitats 
d’ocupació i creació de llocs de 
treball, on el comerç estigui viu 
i Tortosa torni a ser el centre co-
mercial de les Terres de l’Ebre.

PER AIXÒ, el projecte dels i les 
socialistes està basat principal-
ment en l’ocupació I la reactiva-
ció econòmica, que ens permeti 
tenir una ciutat per treballar, 
una ciutat per avançar, una ciu-
tat per viure i una ciutat per 
gaudir.

AQUESTA és la ciutat del futur 
que mereixem els tortosins i les 
tortosines. Aquesta és la ciutat 
que dibuixem al Llibre Roig de 
Tortosa, per treballar junts per 
la Tortosa que volem!  

DOLORS BEL

CANDIDATA AL CONGRÉS 

I REGIDORA DEL PSC 

DE TORTOSA

UNA CIUTAT no és només un 
conglomerat d’edificis, voreres, 
comerços i nexes de comunica-
ció. No és només on tenim la llar 
o el lloc de feina. Una ciutat és 
un centre de vida, de reunió de 
les persones que hi viuen i que 
s’hi relacionen. L’espai que ar-
ticula i vehicula un creixement 
conjunt. Que ens educa. Per-
què si una ciutat no és només 
edificis, l’educació no és només 
escola; una ciutat ha de ser 
conscient que dins seu hi con-
flueixen molts factors i actors 
i hem d’orientar les nostres ac-
cions sent conscients que tot el 
que passa és educador i que hem 
de posar a les persones al centre 
i promoure educació en valors 
tota la vida. 

PER TANT, la ciutat necessi-
ta un propòsit clar que ensenyi 
valors clau per fer una ciutat 
resistent a qualsevol canvi de 
circunstàncies, com una crisi, la 

caiguda d’una empresa impor-
tant, o retallades en serveis per 
causes alienes, fer una ciutat re-
sil·lient.

TAMBÉ ha de tenir elements 
per educar en sostenibilitat, en 
innnovació, en participació, en 
transparència, en inclusió, en 
la cura dels més desafavorits, 
i molts d’altres  elements que 
permetin fer una ciutat millor 
i, amb la suma, una societat mi-
llor. Per exemple, s’ha de tenir 
clar que dins de la ciutat hi ha 
d’haver elements sostenibles, 
que ens facin pensar en el can-
vi climàtic: elements urbans de 
reciclatge, campanyes de cons-
cienciació, xarrades informati-

ves, però també pensar en gran, 
i buscar elements que permetin 
fer un sistema per pagar per 
deixalla generada, hi ha llocs de 
Catalunya on ja s’estan provant 
aquests sistemes. És un canvi 
de paradigma respecte a la ciu-
tat. Qui és millor ciutadà: qui 
menys embruta, qui recull les  
"caquetes" de les seves masco-
tes, qui menys va amb cotxe, qui 
adapta la seva casa per gastar 
menys electricitat, qui més vo-
luntariat fa, pagarà menys im-
postos. Hem de transformar la 
ciutat com a servei.

QUAN PARLEM que "les per-
sones han de ser al centre" vo-
lem dir que no ens hem de des-

pistar i hem de saber quina és la 
nostra responsabilitat. 

A LA FEINA, quan tractem amb 
persones, sovint és mira poc a la 
cara i massa el rellotge, el mòbil 
o la caixa registradora per fer 
calaix. No sempre som capaços 
de posar-nos en la pell del que 
tenim al davant.

SI LES PERSONES les posés-
sim sempre al centre, tot seria 
més àgil. No ens marejaríem en 
burocràcies creixents i en cir-
cuits inútils. Hi hauria més sen-
sibilitat i empatia. No aniríem 
d'una finestreta a una altra. Hi 
hauria més sentit comú.

LES FRASES, a banda de ser 
boniques, ens les hem de creure 
i aplicar en el nostre dia a dia. 
Aquells que durant mesos i anys 
s'anunciaven arreu, televisió in-
closa, com l'exemple de "perso-
nes al servei de persones" van 

acabar la seva existència com el 
rosari de l'aurora i amb directius 
al banc dels acusats. Alguna cosa 
devia fallar perquè les persones, 
en realitat, portaven a la ruïna 
moltes famílies i a la defunció 
de la seva pròpia organització. 
Que ens devem a les persones 
és una exigència que hauríem 
de recordar cada dia. Si cal, amb 
un recordatori davant de l'ordi-
nador. En el fons, estem parlant 
del nostre deure de servir els 
altres i no servir-nos a nosaltres 
mateixos.

ENCARA QUE no ens n'ado-
nem, massa vegades caiem a 
les urpes de l'egoisme. Hem de 
ser humils. Per aquest motiu és 
bo, i no és gens absurd, que re-
cordem que "les persones han 
de ser al centre". Ho podem fer 
individualment però sobretot ho 
hem de fer com a ciutat, i com a 
societat. Seríem més autèntics. 
Seríem magnètics.  

MANEL MASIÀ

CANDIDAT

DE JUNTS PER AMPOSTA
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Realitats incòmodes

Pensem en global, però 
actuem a nivell local

MASSA SOVINT ens perdem 
en l’angoixa que neix de la ne-
cessitat d’haver d’afrontar els 
reptes que ens planteja el dia a 
dia. Aquesta urgència- vital, no 
ho negaré- no és massa com-
patible, però, amb una altra no 
menys prioritària: la de poder 
visualitzar, preveure i dissen-
yar la ciutat que somiem, la 
que està per construir, la que 
hauran de gaudir (o no) els 
nostres fills i filles. Aquesta 
urgència, sí o sí, s’haurà de 
gestionar tot dissenyant un 
model educatiu que esdevin-
gui matriu d’una Tortosa futu-
ra culta, pacíficament diversa 
i plena d’incentius que evitin 
que les futures generacions es 
vegin obligades a fer la maleta. 

NO ENS ENGANYEM: ara 
per ara la realitat no invita a 
l’optimisme. Gaudim d’una 
Tortosa socialment fraccio-
nada, dividida per fronteres 
invisibles però prou fermes 
i efectives com per separar 
asèpticament els d’aquí i els 

d’allà, els de tota la vida i els 
que han vingut per intentar 
guanyar-se-la. Ara per ara tot 
ens sembla molt polit i orde-
nat: els xiquets i xiquetes són 
només això, innocents criatu-
res hipnotitzades pels docents 
mitjançant faules ensucrades 
que parlen de drets humans, 
móns sense races ni colors i 
països plens d’igualtat d’opor-
tunitats per a tothom. Però vet 
aquí que els infants de sobte-
deixen de ser-ho per conver-
tir-se en adolescents rabiüts i 
conscients dels prejudicis que 
els pengen del coll, en adults 
culturalment desconcertats 
per no haver crescut aprenent 
a conviure amb la diversitat 
cultural, ètnica o religiosa. 

DES DE TORTOSA per la Re-
pública ens hem proposat aga-
far el bou per les banyes, perquè 
-no ho dubteu- amb l’educació 
no s’hi juga, ja que justament 
amb ella ens ho juguem tot, 
doncs els nostres patis i aules 
d’avui seran els nostres carrers 
i empreses de demà. Per co-
mençar, cal esperonar el Con-
sell Escolar Municipal a esde-
venir un ens que no es limiti a 
pactar el calendari de festes de 
lliure disposició i tal dia farà un 
any. L’invitarem a generar i di-
rigir un diàleg valent entre tots 
els agents educatius orientat a 
repensar la política de zonifi-
cació, ja que la vigent no ajuda 
a confegir centres educatius 
amb voluntat d’assumir el per-

centatge d’alumnat nouvingut 
que ens asseguri la diversitat 
real dins les nostres aules, la 
heterogeneïtat que ens ajudarà 
a construir una Tortosa futura 
plena de ciutadans i ciutadanes 
acostumats a conviure pacífica-
ment amb la diferència. Aquest 
esforç no només hauria de ser 
assumit per l’escola pública. La 
concertada (pagada amb els di-
ners de tots i totes) també haurà 
de moure fitxa més enllà dels 
mínims gestos políticament co-
rrectes als que ens tenen acos-
tumats. 

PROPOSAREM, també, que 
s’obrin alguns patis de centres 
educatius per les tardes, dina-
mitzant-los amb educadors i 
educadores que s’encarreguin 
de proposar activitats extraes-
colars a adolescents que ara per 
ara només disposen de parcs, 
carrers i porxos per cremar els 
seu temps de lleure. 

CALDRÀ, TAMBÉ, ajudar fa-
mílies amb recursos limitats a 

que els seus fills i filles puguin 
accedir a formacions privades 
de caire artístic. Impulsarem de 
forma valenta la creació d’una 
escola bressol pública. Ens 
esmerçarem, com no, en pro-
posar programes que ajudin a 
generar diàleg i cooperació en-
tre escoles, barris i comunitats 
diverses. Involucrarem entitats 
cíviques i culturals del munici-
pi en el dia a dia i en el currí-
culum dels nostres centres per 
tal d’anar convertint Tortosa en 
una veritable ciutat educadora. 

A TORTOSA per la República 
ho tenim clar: Ho mirem com 
ho mirem no hi haurà Repúbli-
ca sense educació que la vagi 
construint. Fem-la real des de 
les aules. 

PARTICIPA del projecte edu-
catiu de la teva ciutat sumant-te 
al cens de PrimariesCatalunya.
cat. Ens trobaràs al nostre lo-
cal del carrer Argentina, 26, di-
marts de 11:00 a 12:00, i diven-
dres de 18:00 a 19:00 hores.  

ERNEST REDÓ

NÚMERO 2 DE TORTOSA 

PER LA REPÚBLICA-

PRIMÀRIES CATALUNYA

BRIAN CUTTS

PROFESSOR I PARE

A GAIREBÉ cada curs escolar, 
tant els petits com els adoles-
cents aprenen què és això del 
canvi climàtic. Els grans també el 
veiem cada dia a les notícies i per 
les xarxes. Sembla ser que tothom 
ja sap que aquests canvis devas-
tadors són, en gran part, ‘culpa’ 
de les nostres activitats i hàbits, i 
que estem acabant amb el planeta 
tal com el coneixem. Però, encara 
així, fem pocs canvis en les nos-
tres vides per a intentar aturar 
o alentir aquests canvis. Potser 
aquesta falta de reacció és per-
què no veiem (encara) els efectes 
dràstics en la nostra vida quoti-
diana... però quan reaccionem, 
potser serà massa tard. Està molt 
ben explicat pels experts que al-
guns canvis al planeta ens faran 
entrar en un cicle de retroalimen-
tació positiva (feedback), que vol 
dir que els propis canvis dels eco-
sistemes faran que vinguin més 
canvis, i canvis més grans. Això 
augmentarà els efectes del canvi 
climàtic d’una manera difícil de 
frenar. Per això, ens diuen tots els 
experts, hem de reaccionar ara. 
Ara o mai.

POTSER no reaccionem perquè 
estem esperant que els nostres 
polítics facin grans gestos, grans 

canvis de legislació que ens obli-
garan a canviar d’hàbits i d’estils 
de vida? O potser hem passat la 
culpa a les grans empreses perquè 
‘només pensen en diners’? Doncs, 
sí, és cert; cal que els governs i 
empreses reaccionen i actuen. 
Però, mentrestant, què hem de 
fer natros? També podem actuar, 
i posar el nostre gra de sorra a ni-
vell individual i local. Podem exi-
gir als nostres ajuntaments que 
prenguin mesures. 

PERÒ, realment canviarà res si 
un poble petit fa coses mentre les 
grans ciutats o països no canvien? 
Sí. No podem estar esperant sem-
pre que actuen els altres –no hem 
d’esperar asseguts ni als governs, 
ni a les multinacionals, ni a les al-
tres ciutats. Hem d’exigir que ca-
dascú actuï com cal, i natros tam-
bé hem de moure’ns. Si totes les 
ciutats ebrenques remessin en la 
direcció recomanada, ja seria un 
pas. I el camí, per molt complicat 
que sigui, és fa així: pas a pas. Edi-
ficis i instal·lacions amb criteris 
sostenibles, i més zones verdes, 
fetes amb consells d’experts en 
temes de clima. Mesures dissua-
sives referent a l’ús del cotxe dins 
les ciutats (o sigui, per exemple, 
deixem aquesta obsessió de con-

vertir els centres de les ciutats en 
aparcaments de cotxes per a es-
talviar-nos 10 minuts a peu), jun-
tament amb mesures que animen 
la gent a anar a peu, en bici, o en 
transport públic. De fet, de totes 
les petites accions que natros po-
dem fer en la nostre vida diària, la 
de deixar el cotxe a casa és el que 
té més influencia, molt més que 
canviar de bombetes o reciclar 
(que també s’ha de fer, ei!).

DE FET, dins de casa, fora de 
l’àmbit d’actuació dels ajunta-
ments, també hi ha molts petits 
canvis que podem fer en la nos-
tra manera de viure i consumir. 
Recordeu que cada cosa que fem, 
és exactament això –una cosa 
feta. Ningú ens proposa anar a 
viure en coves sense electricitat 
ni mòbils, o ser un superheroi de 
l’ecologisme, sinó fer petites ac-
cions quan podem. Per cert, per 
a començar amb els mòbils, fent 
una mica de recerca per internet, 
trobarem que hi ha diversos mo-
dels més ‘ecològics’ que altres o 
que no necessiten segons quins 
materials. Consumir menys (de 
tot!), re-usar, i reciclar. Consumir 
aliments de producció local, i no 
fruites de l’altra punta del pla-
neta. Ajustar la calefacció o aire 

condicionat a temperatures més 
sostenibles. Menjar menys carn. 
Fer servir màquines més efica-
ces a casa. Jubilar l’assecador de 
roba –vivim al Mediterrani! Fer 
també menys viatges en avions. 
Minimitzar l'energia que gastem 
a casa i, tal com hem dit, el canvi 
més influent seria el de planificar 
les nostres vides per poder usar 
menys el cotxe. I, sobretot, re-
flexionar sobre el món que estem 
deixant pels nostres fills i néts i 
actuar en conseqüència. 

DE FET, POTSER seran els jo-
ves que faran el pas endavant. Ja 
han començat amb les accions de 
protesta dels ‘Divendres pel fu-
tur’ (#Fridaysforfuture) arreu del 
món i de Catalunya. Igual que va 
passar fa uns anys amb un altre 
canvi d’hàbits, quan molts joves 
van demanar a sons pares que 
deixessin de fumar, de ben segur 
que molts joves ara, amoïnats pel 
nostre futur, estaran demanat a 
les seves famílies que comencen 
a canviar abans que sigui massa 
tard. Ara és l’hora. 
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 OPINIÓ

Un nou equip per impulsar i moure Tortosa

Un tast de la nostra història 
sota els nostres peus

ENS TROBEM a pocs dies de 
les eleccions municipals i és 
hora de presentar els projectes 
i els equips per explicar què 
volem fer perquè Tortosa avan-
ci com a ciutat. És, per tant, el 
moment en què es presenten 
i configuren les candidatures 
de les diferents formacions 
polítiques que concorrem en 
les eleccions. En el cas de Mo-
vem Tortosa, i essent el  pri-
mer grup de l’oposició, tenim, 
a més a més, la responsabilitat 
de presentar un equip i un pro-
jecte solvent, innovador i que 
sigui una veritable alternativa 
al govern a Roigé i ERC de Tor-
tosa, que porten pactant des de 
fa 12 anys a la nostra ciutat.

ÉS PER AIXÒ que, des de 
Movem Tortosa, hem pre-
sentat un equip que combina 
experiència i renovació, per-
sones vinculades al teixit so-
cial, cultural i econòmic de la 
ciutat, així com persones amb 
perfils tècnics i professionals 

que puguin treballar per re-
llançar Tortosa. Hem dit, i ho 
continuem dient, que Torto-
sa necessita un canvi després 
d’aquests 12 anys amb els ma-
teixos partits i governants. Cal 
aire fresc i una regeneració 
democràtica que torni apor-
tar idees, il·lusió i força a un 
Ajuntament que fa temps que 
diu que farà moltes coses, 
però que vist com està la ciu-
tat, el manteniment i les xifres 
d’atur, pobresa i pèrdua d’ha-
bitants (2.300 tortosins i tor-
tosines han marxat en aquests 
darrers anys), crec que és més 
urgent i necessari que mai un 
canvi en positiu per  millorar 
i revertir aquesta situació en-
lloc de continuar com sempre.

AIXÍ DONCS, hem configu-
rat un equip per tirar enda-
vant aquest canvi, amb moltes 
ganes i il·lusió, que comptarà 
amb persones implicades des 
de sempre amb la societat tor-
tosina com Francesc Vallespí, 
regidor i president de la Lliga 
Contra el Càncer; Pere Gena-
ró, pediatra molt conegut de la 
ciutat, involucrat en la defensa 
de la sanitat a Tortosa a l’igual 
que el doctor Íñigo Lechuga, 
responsable de  cardiologia a 
l’HTVC i membre d’entitats que 
defensen una ciutat més ama-
ble; també  comptarem amb 
perfils de caire professional 
com els de les economistes  Só-
nia Rupérez i Montse Garcia o, 
per altra banda, Maria Pau Cid, 

experta en polítiques d’igualtat 
tant de gènere com en joventut. 
Destaca també la presència de 
l’arquitecte Jaume Bel, que té 
una gran experiència en reha-
bilitació d’habitatges, de patri-
moni i en la defensa d’un model 
de ciutat moderna, pensada per 
a les persones, sense barreres, 
més amable i sostenible. Ens 
acompanyaran també persones 
del món de l’educació com és 
el cas del professor Manel Ca-
vallé, enginyer de formació, o la 
filòloga Andrea Arasa, profes-
sora al campus universitari de 
la nostra ciutat.  Altres persones 
com l’activista Maite Guallar, 
d’ARCA, o persones com Carme 
Valls, Agustí Sebastià o Lorena 
Buch, també implicats en la nos-
tra ciutat ens acompanyaran en 
aquest repte de moure Tortosa. 
I ho farem, evidentment, de la 
mà de la gent de tots els nostres 
barris i pobles amb els regidors 
de les diferents EMD’S. 

ESTEM, DONCS, satisfets amb 

aquest equip que es renova i 
posa en marxa per aconseguir 
aquest canvi més necessari que 
mai. Un canvi on Movem Tor-
tosa defensarà una ciutat més 
dinàmica econòmicament, més 
justa socialment, més cuidada 
i amable i, sobretot, allunyada 
del caciquisme i l’involucio-
nisme d’aquells partits que es 
creuen que la ciutat és d’ells i 
no de la gent. Un equip que és 
la única garantia de canvi, a di-
ferència de la resta de forces 
progressistes que no descarten 
pactar amb la vella CiU, i que 
apostem per construir aquest 
projecte alternatiu per donar 
pas a una nova etapa que ha de 
ser positiva i constructiva per 
moure Tortosa perquè esdevin-
gui la veritable capital del sud 
de Catalunya, capaç de generar 
més oportunitats i futur per to-
thom.  

JORDI JORDAN

PORTAVEU I CANDIDAT 

DE MOVEM TORTOSA

PASSAR des de fa setmanes 
pel voltant de la catedral i el 
riu provoca, automàticament  
sorpresa i expectació. És com-
prensible, perquè l'activitat de 
maquinària, excavadores i al-
tres operaris que es concentra 
al solar situat al davant de la 
façana principal del temple està 
començant a mostrar la magni-
tud de les troballes que tots els 
entesos preveien que podrien 
aparèixer en aquest punt: els fo-
naments de la ciutat de Tortosa 
al llarg de la història. Els tre-
balls dels arqueòlegs i de l'em-
presa encarregada de construir 
la plaça del davant de la catedral 
estan deixant a la vista una part 
molt important de la història de 
la ciutat. Una que fins ara havia 
quedat latent pel pas dels segles 
i de les diferents ocupacions 
culturals, que han anat acumu-
lant patrimoni al damunt dels 
vestigis anteriors. Ara tornen 
a sortir a la llum per erigir-se 
de manera imponent i aproxi-
mar-nos al nostre passat.

POC A POC, els arqueòlegs en-
carregats de l'obra ens ajudaran 
a interpretar tot allò que està 
apareixent, però el que sí que 
ja sabem a hores d'ara és que 
es tracta d'un jaciment com no 
n'havíem trobat cap altre fins 
ara. En un mateix pam de te-

rreny conviuen un tram de la 
muralla romana del segle pri-
mer; el mur i l’absis del que se 
suposa que va ser la primera ca-
tedral de la ciutat, de l'època vi-
sigòtica; diverses indústries de 
salaons de l'època andalusina, o 
altres construccions medievals 
i del Renaixement. Tot un ven-
tall que denota la importància 

que Tortosa ha tingut al llarg de 
2.000 anys, com una de les prin-
cipals ciutats de la Península pel 
seu paper estratègic en la nave-
gació fluvial pel riu Ebre.

DURANT aquestes setmanes 
he tingut l'oportunitat de veure 
'in situ' algunes d'aquestes res-
tes que reclamen l'atenció de la 

ciutadania molts segles després. 
M'he sentit molt satisfeta de po-
der comprovar la magnitud de 
tot allò que s'hi està trobant. I 
la fortuna és que tot fa sospitar 
que encara hi podrà haver més 
sorpreses.

LA VÀLUA d'aquest llegat és 
tan elevada que la ciutat l'ha 
de posar en valor. És per això 
que els treballs permetran, a la 
vegada, tenir una nova plaça al 
davant de la catedral, un nou es-
pai de trobada al centre històric, 
i permetrà endinsar-se al nivell 
per baix de terra per visitar to-
tes aquestes restes. De la ma-

teixa manera que ciutats com 
Barcelona han museïtzat i obert 
al públic espais tan simbòlics 
com els del Born, a Tortosa tam-
bé guanyarem un equipament 
de referència, que en aquest cas 
permetrà fer un viatge des de 
l'inici de la nostra era fins ben 
bé el segle XVI. Un pol que serà 
clau en la visita turística de la 
nostra ciutat, però que també 
permetrà tota la ciutadania de 
Tortosa descobrir un tros de la 
nostra història.

PER ARRIBAR fins a aquest 
moment hem hagut de fer molts 
esforços, que ara es demostren 
encertats. Durant més de mig 
segle, la ciutat tenia al damunt 
de la taula la possibilitat d'ende-
rrocar les antigues edificacions 
que s'aixecaven en aquest solar 
per harmonitzar l'espai entre 
la catedral i el riu. Un projecte 
ambiciós que alguns van somiar 
però que finalment, i tot i les 
crítiques d’alguns que ara ja no 
hem tornat a escoltar més, ha 
fructificat aquest mandat. Ara, 
de manera decidida finalitzem 
aquell procés que convertirà la 
nova plaça al davant de la cate-
dral en la cirereta de la recupe-
ració del centre històric, en un 
punt de trobada de la ciutat. 

MERITXELL ROIGÉ

ALCALDESSA DE TORTOSA
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TORTOSA és una ciutat “molt segura”. 
Així ho va afirmar el conseller d’Interior, 
Miquel Buch, després de presidir la Junta 
Local de Seguretat. Una reunió amb els 
diferents cossos policials on es va cons-
tatar una disminució del 8% dels fets de-
lictius al municipi respecte l’any anterior. 
A més, la resolució dels casos ha pujat un 

punt més, fins al 47%. Segons Buch, les 
xifres posen de relleu la tasca realitzada 
amb estreta col·laboració entre la Policia 
Local i els Mossos d’Esquadra. Buch tam-
bé ha destacat la reducció en un 60% 
dels robatoris amb violència. La major 
part dels delictes a Tortosa són furts i es-
tafes en comerç electrònic..  C.B.

Menys robatoris amb violència

URBANISME L'APUNT

El nou skyline de Tortosa
 SB Immobiliària comença a construir 

i comercialitzar una torre de 14 plantes
 L'edifici forma part del desenvolupament 

urbanístic del pla parcial Temple Sud

Des del 18 de març ja es po-
den adquirir els 56 pisos i 76 
pàrquings que tindrà la torre 
de 14 plantes que SB Immo-
biliària construirà a l’entrada 
de Tortosa. Es tracta de Re-
sidencial SB Porta Tortosa, el 
primer dels quatre edificis que 
la constructora ha projectat 
al pla parcial de Temple Sud, 
amb una alçada de 46,55 me-
tres. El dia de la presentació, 
el conseller delegat de l’em-
presa, Marc Alado, va explicar 
que es tracta d’un edifici sin-
gular, que transformarà l’accés 
a la ciutat i que ofereix habi-
tatges d’acord a les necessitats 
i demandes dels compradors 
actuals. 
Residencial SB Porta Tortosa 
comptarà amb quatre pisos per 
planta, de tres i quatre dormi-
toris de 120 i 140 metres qua-
drats, amb diverses opcions 
de personalització d’acabats, 
i també amb la possibilitat de 
contractar packs addicionals: 
electrodomèstics, il·luminació 
led, àudiovisuals,  pintura, do-
mòtica i vestidor plus. A més, 
l’edifici tindrà zones comunes 
amb pista de pàdel, gimnàs, 
piscina exterior i una zona de 

jocs infantils. A banda, serà el 
primer de la província de Ta-
rragona en comptar amb el se-
gell de certificació energètica 
A. L’arquitecte, Xavier Martí, 
va detallar alguns dels aspec-
tes que els ha permès obtenir 
aquest segell, com el fet de te-
nir una façana transventilada i 
una coberta amb unes exigèn-
cies d'aïllament tèrmics molt 
superiors al mínim necessari.

L’alcaldessa de Tortosa, Me-
ritxell Roigé, va assitir a la 
presentació i va afirmat que 
la construcció de l’edifici, junt 
amb el desenvolupament del 
pla parcial Temple Sud, és "un 
projecte de ciutat". 
Les obres de la primera de 
les quatre torres començaran 
abans de l’estiu, i la previsió és 
que els pisos es puguin entre-
gar l’últim trimestre del 2020, 

amb preus a partir dels 179.000 
euros. El cost de construcció 
de la torre és d’uns 14 milions 
d’euros. Tota la informació de 
la promoció està disponible al 
web sbportatortosa.com. 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

El portaveu de la CUP de Tor-
tosa ha rebutjat que l’alcaldes-
sa Meritxell Roigé presentés 
la construcció de la torre de 14 
plantes del pla parcial Temple 
Sud com un projecte de ciu-
tat. Xavier Rodríguez ha dit 
que l’alcaldessa semblava la 
promotora, i ha advertit que 
el pla d’ordenació urbana mu-
nicipal (POUM) autoritza els 
creixements als afores, mentre 
els barris del centre i del nucli 
històric s’estan despoblant i de-
gradant. De fet, Rodríguez ha 
animat el PDeCAT i Esquerra 
a "traure’s les màscares" i dir 
clarament que aposten per un 
model de ciutat extensiu, amb 
un projecte que només preveu 
sis pisos de protecció oficial. En 
esta línia, Rodríguez ha dit que 
la presència de l’alcaldessa en 
la presentació de la promotora 
immobiliària tenia una clara 
intencionalitat electoralista. El 
portaveu de la CUP ha recla-
mat polítiques actives d’habi-
tatge i de rehabilitació al nucli 
antic, així com equipaments 
públics i parcs infantils per als 
veïns del barri.  G.M.

La CUP critica  
el projecte 
i hi veu 
electoralisme 

Una imatge virtual de la primera torre del residencial SB Porta Tortosa. // FOTO: CEDIDA.
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BAIX EBRE

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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 BAIX EBRE
COMUNICACIÓ

El web de Tortosa, menys transparent 
 L'Ajuntament ha perdut el Segell Infoparticipa, 

que la UAB li havia atorgat cada any des del 2013 
 El portal electrònic no ha superat el 75% dels 

indicadors de tranparència i bones pràctiques

L’Ajuntament de Tortosa ha per-
dut el Segell InfoParticipa, que 
havia obtingut ininterrompuda-
ment des del 2013 fins al 2017. 
El Segell InfoParticipa és una 
certificació a la qualitat i la trans-
parència de la comunicació pú-
blica local, impulsada per la ca-
tedràtica i exregidora tortosina 
Amparo Moreno, que cada any 
lliura el Laboratori de Periodis-
me i Comunicació per a la Ciu-
tadania Plural de la Universitat 
Autònoma de Barcelona (UAB). 
De fet, és un reconeixement a les 
bones practiques a les pàgines 
web dels ajuntaments, consells 
comarcals i diputacions. 
Però durant el 2018 -que casual-
ment coincideix amb el primer 
any de Meritxell Roigé a l'alcal-
dia després de la renúncia de Fe-
rran Bel-, el web de l’Ajuntament 
de Tortosa no ha superat el 75% 
dels indicadors de transparèn-
cia i bones pràctiques necessa-
ris. L’any anterior, la puntuació 
del web de Tortosa havia estat 
del 96,15%. En concret, el web 
municipal de Tortosa ha complit 
39 dels 52 indicadors requerits. 
Segons el mapa d’InfoParticipa, 
durant el 2018 no es van publicar 
les actes del ple municipal, ni els 
acords complets de la junta de 
govern local. Tampoc es donava 
informació sobre el retiment de 
comptes, ni es publicava infor-
mació sobre el compliment dels 
objectius d’estabilitat pressupos-
tària i sostenibilitat financera, o 
el nivell d’endeutament. El web 
de Tortosa tampoc va publicar les 
actes de les meses de contracta-
ció, les modificacions de contrac-

tes o les seues pròrrogues, o la 
relació completa de proveïdors, 
adjudicataris i contractistes. 
El Segell InfoParticipa també 
hi troba a faltar la publicació de 
les subvencions atorgades, les 
respectives convocatòries i re-
solucions, així com els convenis 
signats. Tampoc hi figuraven el 
cost i les característiques de les 
campanyes de publicitat institu-
cional als mitjans de comunica-
ció. Finalment, el web de Torto-

sa tampoc hauria publicat totes 
les notícies sobre els plens i les 
mocions de l’oposició, ni hauria 
ofert instruments de consulta o 
de participació sobre temes ac-
tuals d’interès local, ni la relació 
de serveis municipals que es pre-
senten i els compromisos davant 
de la ciutadania. 

Els que sí han fet els deures
Els ajuntaments ebrencs que sí 
que han rebut el Segell InfoParti-

cipa 2018 són Amposta, Alcanar, 
l’Aldea, Camarles i Sant Carles de 
la Ràpita. Amposta ha obtingut 
una puntuació del 96,15%, men-
tre que Alcanar ha assolit per 
primera vegada un 100%, essent 
l’únic municipi del Montsià que 
aconsegueix el Segell InfoParti-
cipa amb esta puntuació. També 
l’Aldea, al Baix Ebre, ha obtingut 
una puntuació del 100%, per se-
gon any consecutiu. Els webs de 
Camarles i de la Ràpita han ob-

tingut una puntuació del 86,54% 
i del 90,38%, respectivament. En 
esta edició, 110 administracions 
locals, comarcals i provincials 
han rebut el Segell InfoParticipa, 
amb motiu d’un acte que va tenir 
lloc al rectorat de la UAB.  

Una imatge dels alcaldes i regidors dels pobles ebrencs que sí que han rebut enguany el Segell Infoparticipa. // FOTO: AJUNTAMENT D'AMPOSTA.

Gustau Moreno
TORTOSA
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Meritxell Roigé ha declinat fer 
cap tipus de declaració sobre el 
fet que el PDeCAT de Tortosa 
haja facturat durant este mandat 
més de 27.600 euros de la seua 
dotació econòmica municipal a 
una empresa d’interiorisme vin-
culada al seu marit. En este sen-
tit, el marit de l'actual alcaldessa 
és Enric Simó, qui va ser regidor 
de CiU a Tortosa des del 1995 
fins al 2007. Segons el portal In-
foEmpresa, Simó ha tingut diver-

sos càrrecs en l’empresa L'Espai 
Arquitectura i Interiorisme. Ac-
tualment, el gerent és Jordi Simó, 
cunyat de l’alcaldessa.
Durant els exercicis 2015, 2016 i 
2017, quan Roigé encara era por-
taveu del PDeCAT, el seu grup va 
facturar amb L’Espai Arquitec-
tura i Interiorisme per diferents 
treballs de disseny, gestió i man-
teniment de les xarxes socials del 
grup municipal. Almenys, això és 
el que diuen les factures que el 
PDeCAT va presentar per justifi-
car les seues despeses. Segons un 
informe de l’interventor signat el 
13 de novembre passat, i que va 

ser aprovat pel ple de l'Ajunta-
ment en la sessió extraordinària 
del 31 de desembre passat, el grup 
del PDeCAT només ha hagut de 
tornar 345,86 euros per despeses 
no justificades dels tres exerci-
cis auditats. Per exemple, durant 
el 2016, hi ha fins a 17 factures a 
nom d’esta empresa d’interio-
risme, totes per conceptes com 
ara pla de màrqueting del PDe-
CAT, posicionament en xarxes 
socials, estratègia comunicativa, 
manteniment de xarxes socials, 
seguiment i anàlisi estadístic en 
xarxes socials o liquidació SEO. 
Un tipus de feines que no figuren 

entre l’objectiu social de l’empre-
sa, dedicada a la prestació de tot 
tipus de serveis d’arquitectura, 
interiorisme, venda de mobiliari, 
execució de reformes i rehabili-
tacions. 
L’assignació de dotacions econò-
miques als grups polítics muni-
cipals està regulada per llei. Una 
part de l’assignació és fixa per a 
tots els grups, però la resta depèn 
del nombre de regidors i regido-
res. El 2016, amb els vuits regi-
dors actuals, el grup de CiU-PDe-
CAT va rebre 11.769 euros, però 
la despesa justificada aquell any 
va pujar fins als 14.020,29 euros. 

La comptabilitat dels grups po-
municipals està sotmesa al con-
trol i fiscalització de la inter-
venció de l’Ajuntament, a partir 
de les factures o justificants de 
pagament. Per això, fonts jurídi-
ques consultades per este periò-
dic han advertit que, en cas que 
les factures s’hagin fet expressa-
ment per intentar justificar unes 
feines no realitzades, el PDeCAT 
hauria pogut incórrer en uns 
presumptes delictes de falsedat 
en document mercantil i mal-
versació de fons públics. Però, de 
moment, ningú ha presentat cap 
denúncia al respecte. 

Movem Tortosa considera “poc 
ètic” que el grup del PDeCAT 
haja facturat durant este mandat 
més de 27.600 euros de la seua 
dotació econòmica municipal a 
una empresa vinculada a la fa-
mília de l’alcaldessa. El portaveu, 
Jordi Jordan, ha explicat que 
precisament, per este motiu, els 
regidors de Movem van votar en 
contra de l’aprovació de l’infor-
me de l’interventor en què figu-
raven les factures, al ple extraor-
dinari del passat 31 de desembre. 
En este sentit, Jordan també ha 
recordat que Movem ha hagut de 
retornar a l’Ajuntament poc més 
de 2.000 euros dels diners que 
no va gastar durant els període 
2015-2017. 
Segons un informe de l’interven-
tor, el grup del PDeCAT només 

ha hagut de tornar 345,86 eu-
ros per despeses no justificades 
dels tres exercicis auditats. Però 
durant els exercicis 2015, 2016 i 
2017, quan Roigé encara era por-
taveu del PDeCAT, el seu grup 
polític va facturar amb l’empresa 
L’Espai Arquitectura i Interio-
risme per diferents treballs de 
disseny, gestió i manteniment de 
les xarxes socials del grup muni-
cipal. Un tipus de feines que no 
figuren a l’objectiu social de l’em-
presa, on el marit de l’alcaldessa 
ha tingut diversos càrrecs. 

La visió de la CUP
Per la seua banda, Xavier Rodrí-
guez ha afirmat que és “escanda-
lós” que el PDeCAT haja justificat 
més de de 27.600 euros amb fac-
tures una empresa d’interioris-
me vinculada a la família de l’al-
caldessa, per feines relacionades 
amb les xarxes socials del partit. 
Segons el portaveu de la CUP, a 

l’expedient del ple extraordinari 
del 31 de desembre no figurava 
la relació de les factures de cada 
grup. De fet, ha dit que tenen pre-

vist sol·licitar-les expressament, 
i ha exigit que Meritxell Roigé o 
algú del seu grup municipal done 
les explicacions oportunes. 

Rodríguez ha recordat que, a cau-
sa de la seua baixa per motius de 
salut, no va poder assistir al ple 
en què es va aprovar l’expedient. 
Ara, l’assemblea de la CUP en-
cara està estudiant les possibles 
repercussions legals del tema. De 
fet, ha insistit en què és un cas 
“escandalós” i “sospitós”, i ha re-
clamat explicacions al PDeCAT. 
En total, els grups de l’Ajunta-
ment han hagut de reintegrar 
al consistori més de 23.500 eu-
ros, per despeses no justificades 
dels exercicis 2015, 2016 i 2017. 
Segons l’informe de l’interven-
tor, ERC ha de retornar més de 
10.500 euros; el grup del PP, més 
de 6.900 euros; la CUP, poc més 
de 3.700 euros; Movem Tortosa, 
poc més de 2.000 euros, i el grup 
de CiU/PDeCAT, 345 euros. El 
PSC és l’únic grup que no ha de 
retornar diners de la seua dota-
ció econòmica municipal corres-
ponent al període 2015-2017.  

TORTOSA

El cas de les factures porta cua
 Movem considera poc ètic que el PDeCAT facturés 

més de 27.600 euros a una empresa vinculada a Roigé
 La CUP ho titlla d'escandalós i sospitós, i reclama 

explicacions a l'alcaldessa i al seu grup municipal

La façana de l'ajuntament de Tortosa. // FOTO:  G.M.

Silenci de l'alcaldessa i del seu equip de govern

Gustau Moreno
TORTOSA

G.M.
TORTOSA
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Tortosa només renegocia amb Adif
 L'alcaldessa presenta un principi d'acord per

poder rebaixar el preu dels antics terrenys de Renfe
 Roigé sí que tanca la cessió gratuïta de l'antic 

col·legi Sant Josep per un termini mínim de 30 anys

Va ser l'1 de març, poc abans 
d'esgotar-se el termini del 5 de 
març, que fixava la junta elec-
toral central per fer visites 
d'obres, inauguracions o anun-
cis d'aquest tipus. L’alcaldes-
sa de Tortosa, Meritxell Roigé, 
va comunicar que, després de 
mesos de negociacions, s’havia 
tancat un acord amb la secreta-
ria d’Infraestructures de l’Estat 
i Adif per renegociar a la baixa 
el preu de compra dels antics te-
rrenys de Renfe. Tot i que no va 
determinar-ne la quantia, Roigé 
va recordar que el preu inicial 
era de quatre milions d’euros, i 
que es treballava per tancar un 
preu d’acord al valor de mercat. 
També va avançar que durant el 
mes de març Adif iniciaria les 
obres de desafectació dels ser-
veis ferroviaris existents, amb 
una inversió de més d’un milió 
d’euros per part d’Adif, i un ter-

mini d’execució de 10 mesos. 
Així mateix, també va assenyalar 
que s'havia tancat un acord per 
adquirir i enderrocar les anti-
gues naus situades a tocar del 
carrer Ronda Docs, per habili-
tar-hi aparcaments fins que es 
desenvolupin urbanísticament 
tots els terrenys. Cal recordar 
que l'operació ha de permetre 
connectar el centre, l'Eixample 
i el barri del Temple, així com 
reordenar l’accés al parc muni-

cipal, i plantejar també la possi-
ble construcció d’un nou apar-
cament soterrat a la zona.

Acord pels Jospets
Només tres dies després, el 4 
de març, Roigé també va anun-
ciar que havia tancat un acord 
amb la germandat dels Sacer-
dots Operaris Diocesans, per a la 
cessió gratuïta de l’antic col·legi 
dels Josepets per un mínim de 
30 anys. L’alcaldessa va explicar 

que l’acord preveu l’ús de l'antic 
complex educatiu com a equi-
paments esportius, però també 
socials o culturals, amb l’objec-
tiu de generar vida al barri del 
Rastre. Així, el menjador social 
Mossèn Sol i Càritas continua-
ran en aquestes instal·lacions, 
i també s’ha previst habilitar 
un espai per als Amics dels Jo-
sepets, els antics alumnes del 
col·legi. A banda, es va dir que el 
complex durà el nom de Mossèn 
Sol, fundador dels Josepets.

Roig només hi veu 'fum'
Per la seua banda, Enric Roig va 
acusar l’alcaldessa de Tortosa 
de “vendre fum” amb l’allibe-
rament dels terrenys de Renfe i 
amb la cessió de l’antic col·legi 
Sant Josep. Durant una entrevis-
ta a Canal 21 Ebre, el portaveu 
i candidat del PSC va recordar 
que durant 12 anys els governs 
de Ferran Bel i Meritxell Roigé 
no han fet res per tenir els te-
rrenys de Renfe o per disposar 
dels Josepets. Així, Roig va re-

marcat que amb Adif encara no 
s'havia assolit “ni acord, ni prea-
cord ni cap conveni”, sinó que 
només s’havia fet una reunió or-
ganitzada a corre-cuita. 
En canvi, Roig sí que va posar 
en valor que siga un govern del 
PSOE a Madrid, qui està dispo-
sat a renegociar amb l’Ajunta-
ment el conveni pels terrenys 
de Renfe. Segons el candidat del 
PSC, l’alcaldessa deu estar “molt 
apurada”, si ara accepta parlar 
amb els socialistes. 
A banda, Roig va acusar al go-
vern municipal de mentir, ja que 
el conveni no es podrà renego-
ciar a la baixa, tenint en comp-
te que el preu dels terrenys s’ha 
encarit. De la mateixa manera, 
Roig va criticar la improvisació 
de l’acord per a la cessió dels Jo-
sepets. De fet, va revelar que en 
junta de portaveus van demanar 
sense èxit que els facilitessin el 
document de l’acord, i que els 
van dir que encara no sabien si 
la cessió gratuïta serà per 30 o 
per 50 anys.  

C.B. / G.M.
TORTOSA

Jordan: 'Roigé vol fer veure tot allò que no ha fet'
El candidat de Movem Tortosa ha 
criticat l’electoralisme dels da-
rrers anuncis fets per l’alcaldessa 
Meritxell Roigé. Jordi Jordan va 
comparar l’anunci pels terren-
ys de Renfe o per l’antic col·legi 
Sant Josep amb l’enderrocament 
de l’antiga piscina olímpica, a 
pocs mesos de les eleccions del 
2011. Quant als Josepets, va re-
cordar que esta és una aposta 
de Movem, però que no forma-
va part ni dels programa de CiU 
ni del Pla d’Actuació Municipal 

(PAM). També va denunciar que 
Roigé havia anunciat un conveni 
de cessió que ningú no ha vist. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Jordan també va titllar 
d’electoralista l’anunci del prin-
cipi d’acord per rebaixar el preu 
dels terrenys de Renfe. El porta-
veu de Movem va recordar que 
Roigé ha tingut 12 anys per ne-
gociar amb Adif l’alliberament 
dels terrenys, i va acusar-la de fer 
veure que hi havia un acord que 
el Ministeri de Foment, dies des-

prés, va aigualir. Segons Jordan, 
l’alcaldessa està “desesperada” i 
per això també ara s’han destinat 
40.000 euros per reparar voreres 
a Vora Parc. Així, va insistir en 
què Roigé vol “simular” ara "tot 
allò que no ha fet durant els da-
rrers 12 anys".   G.M.

L'entrevista a Jordi Jordan, portaveu de Movem. // FOTO: ARXIU C21.
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La situació actual dels terrenys de Renfe. // FOTO: CEDIDA.
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Campredó, una EMD infrafinançada
 Grau recorda que el conveni amb l'Ajuntament de 

Tortosa es troba prorrogat, i que cal revisar-lo a l'alça
 A més, no estan rebent el 3,5% de l'IAE de les 

empreses dels polígons Baix Ebre i Catalunya Sud

El president de l’EMD de Cam-
predó, el republicà Damià Grau, 
ha advertit de l’infrafinançament 
de l’entitat municipal descentra-
litzada, constituïda ara fa vuit 
anys. Durant una entrevista a 
Canal 21 Ebre, Grau ha recordat 
que l’actual conveni econòmic 
amb l’Ajuntament de Tortosa es 
troba prorrogat, i que caldrà re-
negociar a l’alça un acord que no 
és suficient per cobrir totes les 
necessitats del poble, amb 1.300 

habitants. Amb el conveni actual, 
l’EMD de Campredó ha de rebre 
de l’Ajuntament de Tortosa una 
aportació corrent de 290.000 
euros, a més de 70.000 euros en 
inversions. A més, Grau ha recor-
dat que no estan rebent el 3,5% 
de l’Impost d’Activitats Econò-
miques (IAE) de les empreses 
instal·lades als polígons Baix 
Ebre i Catalunya Sud. 
Al marge d’això, Grau ha lamen-
tat el retard en la renovació de 
l’enllumenat del poble, una in-
versió compromesa per l’Ajunta-
ment tortosí. A banda, ha fet ba-
lanç de l’acció de govern durant 

els quatre anys, tot destacant l’es-
forç que s’ha fet en la millora de 
la xarxa de camins, ara que també 
es renovarà el camí del Ranxero.   
Grau també ha explicat que estan 
a punt d’acabar les obres del nou 
edifici d’usos múltiples, festius i 
lúdics. També ha destacat l’en-
cert d’apostar per la llar d’infants 
en este mandat, i ha assenyalat 
que aviat es quedarà menuda. 

Jesús va donar el 22 de març el 
tret de sortida a la celebració 
25è aniversari de la seua cons-
titució com a Entitat Municipal 
Descentralitzada (EMD), amb 
dos dies d’actes institucionals i 
festius. Divendres, 22 de març, 
data de naixement de l’EMD, es 
va realitzar un acte en clau local, 
amb la participació dels mem-
bres de la Junta Veïnal d’aquests 
25 anys. Ja dissabte, 23 de març, 
Jesús es va convertir en la seu 
de l’assemblea de l’Agrupació 
d’EMD de Catalunya. També es 
va celebrar un acte institucional. 
El president de l’EMD de Jesús, 
Víctor Ferrando, va afirmar que 
l’EMD ha estat un motor de 
dinamització del poble, però 
també una manera d’apropar 
serveis als veïns i recuperar el 
sentiment de pertinença a una 
col·lectivitat. En aquest punt, 

Ferrando va posar de relleu el 
paper que han tingut les entitats 
del poble, actualment 34, en un 
poble de 3.700 habitants. 
Ferrando va agrair la feina de 
tots aquells que han treballat 
pel poble, pel seu futur i per 
adaptar-lo a les necessitats dels 
veïns. L’alcaldessa de Torto-
sa, Meritxell Roigé, va afirmar 
que aquests 25 anys demostren 
que el de l’EMD de Jesús és un 
model d’èxit. Ja a la tarda, va 
ser el torn dels actes més lú-
dics i festius. També es va fer 
un reconeixement al personal 
de l’EMD de Jesús d’aquests 25 
anys.   C.B.

L'EMD de Jesús 
celebra els 25 anys

La foto de família dels 25 anys. // FOTO: EMD DE JESÚS.

Un moment de l'entrevista a Damià Grau. // FOTO: C21.

Gustau Moreno
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LA MÚSICA serà la protagonista de 
la Festa del Mercat a la Plaça d’Ampos-
ta, que serà del 17 al 19 de maig. De fet, 
les dates coincideixen amb la creació de 
l’himne 'Oh! Amposta 'del mestre Suñé. 
Així es va destacar en la presentació del 
cartell d'enguany, que representa una 
escena costumista, típica de principis de 

segle XX. Segons el dissenyador Adrià 
Merín, el cartell evoca l’esforç del ciuta-
dans d’Amposta per construir la ciutat 
cultural i musical que és avui. Es trenca 
així amb l’eix temàtic dels cartells ante-
riors i s'aposta per un estil modernista, a 
la vegda que fuig dels cartells de l’època 
amb la dona com a deessa.  S.ROYO.

La Festa del Mercat més musical

URBANISME EQUIPAMENTS

Amposta adjudica el nou pavelló
 L'Ajuntament destinarà 2,3 milions a les 

obres del nou equipament poliesportiu
 Ha d'estar enllestit abans de final d'any, 

amb el Sindicat i el nou casal de gent gran

L'Ajuntament d'Amposta ha 
adjudicat per 2,3 milions d'eu-
ros, IVA inclòs, la construcció 
del nou pavelló poliesportiu, 
que s'aixecarà en uns terren-
ys adjacents a l'institut de 
Tecnificació i a la Sala d'Es-
grima. L'empresa guanyadora 
del concurs ha estat la UTE 
formada per Becsa i Servidel. 
L'alcalde d'Amposta, Adam 
Tomàs, ha remarcat que, d'esta 
manera, es desencalla un pro-
jecte aturat des del 2010. 
A banda, el ple de l'Ajunta-
ment també va donar compte 
de la liquidació del pressupost 
de l'exercici 2018, amb un ro-
manent de tresoreria de 4,5 
milions d'euros i un estalvi net 
de 500.000 euros. Tomàs va 
traure pit d'estes xifres, alho-
ra que va recordar que durant  
este mandat s'han destinat 18,8 
milions d'euros a inversions. 
Un altre dels punts destacats 
va ser l'aprovació definitiva de 
l'empresa pública que ha d'as-
sumir la gestió de la piscina 
municipal.
D'altra banda, l'alcalde i 
l’equip de govern d’Esquerra 
d’Amposta van realitzar diven-
dres 1 de març la sisena i últi-

ma assemblea informativa del 
mandat. Tomàs va fer un re-
pàs de les accions realitzades 
i, en resposta a preguntes dels 
veïns, va confirmar que les 
tres grans obres impulsades 
en la recta final del mandat -la 
reforma de l’edifici del Sindi-
cat, el pavelló poliesportiu i el 
casal de la gent gran-, estaran 
acabades a final d’any. 
A més a mmés, Tomàs també 
va detallar que ja està enllestit 
l’avantprojecte per a la refor-

ma i ampliació del cementiri 
municipal. Una actuació que 
l’alcalde assegura que és ur-
gent per la falta de nínxols, 
però també per l’estat de de-
gradació d’alguns dels més an-
tics o les voreres. 
Quant a possibles implanta-
cions a Futuro Ciudad, Tomàs 
va anunciar, sense donar més 
detalls, que en el termini d’un 
mes hi haurà novetats. Aques-
ta darrera assemblea és la que 
menys participació ha regis-

trat. Per l’alcalde d’Amposta, 
aquest fet evidencia que la 
ciutadania se sent informada. 
Tomàs també va confirmar 
que, en cas de continuar al 
capdavant de l’Ajuntament, es 
realitzaran noves assemblees 
informatives. 

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

L’alcalde d’Amposta ha confir-
mat que el nou centre d’atenció 
primària (CAP) obrirà portes 
de manera imminent, segons 
la previsió de Salut. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
Adam Tomàs va apuntar que 
no es podria fer una inaugura-
ció oficial a causa de la precam-
panya de les eleccions espan-
yoles; però que l’important és 
que el nou CAP puga entrar en 
funcionament. De fet, l’Ajun-
tament ja ha condicionat l’en-
torn, amb l’enjardinament, l’en-
llumenat i la senyalització de la 
zona d’aparcament. A més, just 
al davant del CAP també estan 
a punt de començar les obres 
del nou casal per a la gent gran. 
D’altra banda, l’alcalde també 
va valorar positivament l’estre-
na de la nova il·luminació de la 
façana fluvial, i va anunciar que 
ara començaran els treballs de 
la segona fase. Tomàs va dir que 
està satisfet de la transparèn-
cia i dels avenços en eficiència 
energètica. També en la mo-
dernització de l’administració 
municipal i per la gestió econò-
mica de l’Ajuntament.  G.M.

El CAP no 
es podrà 
inaugurar per 
la campanya

Una imatge de la darrera assemblea informativa del mandat. // FOTO: AJUNTAMENT D'AMPOSTA.
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Acord pel polígon del port d'Alcanar
 L'Ajuntament canareu i la cimentera Cemex 

volen impulsar el polígon industrial de la Martinenca
 El consistori iniciarà els tràmits per requalificar els 

terrenys, que ara són sòl urbanitzable no programat

L’Ajuntament d’Alcanar i l’em-
presa Cemex han constituït una 
comissió de treball per estudiar 
la viabilitat d’impulsar el polí-
gon industrial la Martinenca. 
L’alcalde d’Alcanar, Joan Roig, 
ha explicat que després de les 
obres de dragatge al port indus-
trial i l’impuls del moll número 
2, l’Ajuntament vol posar el fil a 
l’agulla per fer el port més atrac-
tiu amb la possibilitat de crear 
nou sòl industrial. “Les accions 

que s’han dut a terme al port ens 
obren una oportunitat  i explora-
rem conjuntament amb Cemex 
les opcions de fer-lo més atractiu 
a través de la creació de sòl in-
dustrial", va manifestar. 
Els terrenys del polígon indus-
trial la Martinenca són en part 
propietat de Cemex i, actual-
ment, estan classificats com a sòl 
urbanitzable no programat. És 
per això que l’Ajuntament ini-
ciarà els tràmits necessaris per a 
aprovar la modificació urbanís-
tica que permetrà classificar-los 
com a sòl industrial. "El port és 
obert al tràfic de mercaderies i 

això pot facilitar l’arribada d’ac-
tivitat empresarial a Alcanar", ha 
va afegir-hi Roig.
El director general de Planifica-
ció Estratègica i Administració 
de Cemex, Àngel Galan, va afir-
mat que el d’Alcanar és un port 
amb molt de potencial. També 
va remarcar que l’activitat indus-
trial és compatible amb l’agrària, 
tan important al municipi.  

L'espoli d'oliveres mil·lenàries 
al Montsià s'està accelerant, tot 
coincidint amb la aprovació del 
Parlament de Catalunya de la 
tramitació de llei per protegir 
aquests arbres monumentals. 
L'últim cas detectat es va pro-
duir el dijous 21 de març, l'en-
demà de la votació al Parlament, 
amb l'arrencada de desenes 
d'exemplars d'una finca veïna 
de l'àrea d'oliveres mil·lenàries 
delimitada per la Mancomuni-
tat del Sénia, a Godall. Es tenia 
constància també, en els dies 
anteriors, d'arrencades d'arbres 
a Ulldecona, la Galera, o la Sé-
nia, entre d'altres. La platafor-
ma Salvem lo Montsià i altres 
entitats ecologistes reclamen el 
decret d'una moratòria per evi-
tar "una sangria" durant les set-
manes o mesos que s'allargui la 
tramitació de la normativa.
El Montsià és la comarca amb 
més presència d’oliveres mo-
numentals de Catalunya, i per 
això s'ha valorat amb satisfac-
ció la tramitació de la proposi-

ció de llei per a la protecció de 
les oliveres. Però l'alcaldessa 
d’Ulldecona, Núria Ventura, 
també va demanar al Govern 
que, mentre es tramiti la llei, hi 
hagi una moratòria per frenar 
les extraccions d’oliveres. Tam-
bé va estar present a la cambra 
catalana Jaume Antich, presi-
dent de l’Associació Territori 
Sénia. En aquest sentit, Antich 
va recordar que la llei, a banda 
de protegir les oliveres, ha d'im-
pulsar-ne la seua producció. 
La proposició de llei va estar 
presentada pel PSC-Units i va 
arribar a debat sense esmenes, 
després que JxCAT i ERC les 
retiressin. La llei, que a par-
tir d’ara continuarà el seu trà-
mit al Parlament, vol protegir 
les oliveres amb segles d’edat i 
prohibir explícitament la seva 
extracció, transplantament i 
comercialització. A partir de 
l'aprovació de la nova llei, es 
preveuen unes sancions de fins 
a 500.000 euros per l'arrencada 
d'oliveres monumentals.  S.A.

L'espoli d'oliveres 
s'accelera al Montsià

L'espoli d'oliveres s'ha accelerat. // FOTO: SALVEM LO MONTSIÀ.

Una imatge de la trobada. // FOTO: AJUNTAMENT D'ALCANAR.

C.B. / G.M.
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LA CUP-Crida Constituent ha denun-
ciat que l’Estat Espanyol haja pactat 
amb les empreses elèctriques, Iberdro-
la, Naturgy, Endesa i EDP, i d’esquenes 
al territori, la pròrroga de l’explotació 
de les centrals nuclears espanyoles, 
entre les quals hi ha les d’Ascó i Van-
dellòs. Així ho han manifestat, des de 

Vandellòs, la diputada al Parlament de 
Catalunya per la CUP, Natàlia Sànchez, 
i l'exdiputat de la CUP, Sergi Saladié, qui 
ha apuntat que les centrals havien es-
tat dissenyades per funcionar entre 25 
i 30 anys i que aquesta pròrroga incre-
menta el risc i la seguretat per al medi 
ambient i per a les persones.  C.B.

La CUP denuncia la pròrroga nuclear

FUTUR INDUSTRIAL 2035

Embolic per l'impost nuclear
 La MADE reclama que s'invertisca al

territori els ingressos de l'impost nuclear
 Retrets entre el PSC i Esquerra per com 

s'estan destinant els diners de l'impost

La Mesa d'Alcaldes de l'Energia 
de Cataluna, MADE, ha reclamat 
a la Generalitat la dotació econò-
mica de l'impost nuclear que es 
va aprovar el 2018. La MADE 
assenyala que l'Associació Nu-
clear Ascó-Vandellòs (ANAV) 
està liquidant l'impost, però com 
no té un caràcter finalista, la Ge-
neralitat destina la recaptació 
a despeses generals del govern 
autonòmic, uns ingressos que su-
posen 17,3 milions d'euros a data 
de 31 de desembre del 2018. Des 
de la Mesa d'Alcaldes reclamen 
el percentatge del 20% que es va 
prometre perquè el territori puga 
invertir-lo de manera immediata.
D'esta primera notícia, la Fede-
ració de l'Ebre del PSC va de-
nunciar la despesa general amb 
què la Generalitat està gastant 
l'impost nuclear, tot denunciant 
que "no han invertit ni un euro a 
les Terres de l'Ebre". El primer 
secretari del PSC a l'Ebre, Ma-
nel de la Vega, va denunciar amb 
indignació que el govern català 
no ha fet cap inversió al territori 
amb els diners de l'impost. A més, 
també va criticar que el volum de 
recaptació és molt inferior als 60 
milions d'euros anuals previstos 
originalment, dels quals 12 s'ha-

vien de destinar a projectes al 
territori. D'esta manera, De la 
Vega va reclamar augmentar fins 
al 50% la recaptació a destinar a 
les Terres de l'Ebre i el Camp de 
Tarragona.
Finalment, la federació d'ERC 
de l'Ebre va denunciar que és el 
PSOE el "culpable" de no poder 
invertir a les Terres de l'Ebre 
l'impost nuclear. Els republicans, 
titulars de la cartera d'Economia 
de la Generalitat, van acusar els 

socialistes de no retirar el recurs 
d'inconstitucionalitat vigent so-
bre l'impost nuclear. El presi-
dent de la federació territorial 
d'Esquerra, Alfons Montserrat va 
aclarir que la Generalitat està re-
captant l'impost però en previsió 
que puga tornar a passar el que ja 
va passar en l'anterior impost nu-
clear, tombat pel Tribunal Cons-
titucional a instàncies del PP. Per 
això, la Generalitat està reservant 
els diners recaptats.

D'altra banda, tant la MADE 
com els partits recorden la 
importància de preparar el te-
rritori per a aconseguir inver-
sions que garantisquen el futur 
de la zona sense les centrals 
nuclears.  

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

Les centrals nuclears d’Ascó 
i de Vandellòs ja tenen data 
de tancament. El govern 
de l’Estat i les companyies 
elèctriques han pactat un 
calendari de clausura de 
les centrals nuclears a Es-
panya, que dóna a les plan-
tes una vida mitjana de 46 
anys. En el cas d’Ascó I, el 
tancament s’ha previst per 
a l’1 d’octubre del 2030, i 
no per al 2025, com s’havia 
anunciat fa uns dies. Per la 
seua banda, Ascó II té l’1 de 
setembre del 2032 com a 
data tancament. Segons va 
publicar El Economista, la 
central nuclear de Vande-
llòs II tancarà l’1 de febrer 
del 2035.
En canvi, altres mitjans 
com Cinco Días afirma-
ven que Ascó I tancarà el 
2029, Ascó II, el 2033. Sí 
que coincideixen en la data 
de tancament de Vandellòs 
II, el 2035. Segons El Eco-
nomista, les altres nuclears 
espanyoles tancarien en-
tre els anys 2027 i el 2035. 
Almaraz I i II ho faran l’1 
de novembre del 2027 i l’1 
d’octubre del 2028, respec-
tivament. La nuclear de Co-
frents, l’1 de novembre del 
2030, i la central de Trillo, 
l’1 de maig del 2035.   G.M.

Compte 
enrere pel 
tancament 
nuclear

La roda de premsa del PSC. // FOTO: ARXIU.

Albert Pascual / Cinta Bonet
MÓRA D'EBRE
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BARCELONA sobrepassa el 
milió i mig d’habitants dins una 
regió metropolitana de prop de 5 
milions de persones. Els dos mi-
lions i mig restants de ciutadans 
de Catalunya vivim fora d’aques-
ta metròpoli en zones on la baixa 
densitat poblacional esdevé una 
gran dificultat per impulsar pro-
jectes que garanteixin la conti-
nuïtat d’alguns dels nostres po-
bles i comarques. És més, l’ONU 
preveu que a l’any 2050 fins a tres 
mil milions de persones visquin a 
les ciutats, mentre que el món ru-
ral patirà una pèrdua constant de 
població ja durant els propers 10 
anys. És cert que aquest fenomen 
serà més accentuat als països 
menys desenvolupats, però no 
s’hi produirà en exclusiva. 

DE FET, fa pocs dies que la URV 
va presentar un estudi que reve-
la que les Terres de l’Ebre han 
perdut gairebé 11.000 residents 
entre 2011 i 2016 i pocs pobles 

s’escapen d’aquesta reducció de 
població. 

ARA MATEIX, tenim al davant 
un període de molta incerte-
sa pel que fa al futur econòmic 
i social, en especial als pobles 
ebrencs de l’interior. Per tant, és 
molt important que com a ciu-
tadans exigim a aquells que ens 
volen representar que ens expli-
quin com tenen previst revertir 
aquesta tendència. Aprofitant 
que entrem en campanya electo-
ral, i que no sabem amb certesa 
quan en sortirem, fora bo que els 
partits polítics que ens demana-
ran el vot ens expliquin quines 

són les polítiques de reequilibri 
territorial que volen implemen-
tar per garantir la qualitat de 
vida d’aquells que no disposem 
de prou pes demogràfic ni po-
lític per imposar un model que 
ens garanteixi un tracte just. No 
en va, alguns dels nostres recur-
sos serveixen per desenvolupar 
econòmicament altres zones del 
territori de Catalunya. 

EN EL CAS CONCRET de la Ri-
bera d’Ebre, però també de mu-
nicipis limítrofs d’altres comar-
ques, el procés de tancament de 
les centrals nuclears d’Ascó, que 
ja sabem que arribarà d’aquí a 

pocs anys, suposarà un daltavall 
en el seu model socioeconòmic. 
Tant a nivell privat, pels llocs de 
treball directes i indirectes que 
genera la producció d’energia 
nuclear, com a nivell públic pels 
ingressos que els municipis re-
ben d’aquesta activitat econòmi-
ca. El futur no s’improvisa i sem-
bla que, ara si, ja hem entrat en 
temps de descompte. Per tant, és 
necessari consensuar i definir un 
model de desenvolupament que 
suavitzi i faciliti la transició que 
haurem d’afrontar. 

EN AQUEST SENTIT, és molt 
recomanable la lectura de l’ar-
ticle dels enginyers industrials 
Carles Riba i Eduard Furró, pre-
sident i coordinador tècnic res-
pectivament del Col·lectiu per a 
un Nou Model Energètic i Social 
Sostenible, titulat “Pol energètic 
a les comarques del sud de Ca-
talunya: Oportunitats a la fi de 
les nuclears” publicat a la darre-

ra edició de la revista científica 
Miscel·lània del Centre d’Estudis 
de la Ribera d’Ebre. L’article con-
clou que la transformació hauria 
de passar per tres etapes bàsi-
ques. La primera consistiria en 
transformar les centrals nuclears 
en termoelèctriques, preferent-
ment de cicle combinat a partir 
de gas natural, complementades 
amb sistemes de concentradors 
solars i eòlics. A continuació cal-
dria desenvolupar energies reno-
vables (eòlica, fotovoltaica i bio-
massa) i l’acumulació en forma 
d’hidrogen i/o gas renovable. Per 
acabar, es podria rellevar el gas 
natural a partir de l’hidrogen i/o 
gas renovable, amb l’eliminació 
total de les emissions de diòxid 
de carboni. 

ESTARIA BÉ que encetéssim 
aquest debat, i d’altres de sem-
blants, abans d’obrir les urnes. 

Som dos milions i mig, encara

JOSEP F. MORAGREGA FONT

Móra la Nova continuarà tenint 
un pressupost prorrogat. Després 
que en el  ple de pressupostos del 
dia 27 de desembre no s’aprovés 
el pressupost municipal del 2019 
pels vots  en contra del dos grups 
de l’oposició, PDeCAT i PSC, 
l’equip de govern d'ERC a Móra la 
Nova va  dur a terme diferents reu-
nions per tal d’intentar arribar a un 
acord que satisfés totes les parts. 
Una de les premisses bàsiques de 
l’equip de govern era realitzar una 
contenció del deute intentant re-
baixar-lo en la mesura del possible.
L‘equip de govern considerava que 
hi havia una sèrie d’actuacions 
molt necessàries i imprescindibles 
per a la població , com ara els filtres 

per l’aigua potable o la reposició de 
la  caldera d’aigua calenta del  pa-
velló d'esports, entre d’altres.
Tot i així , algunes de les propostes 
que havien fet els grups de l’oposi-
ció, i que els republicans no veien 
tan urgents, també es van inclou-
re  a l’expedient de modificació de 
crèdit,  amb bona voluntat i amb 
ganes d’arribar a un enteniment. 
Al ple del 28 de febrer, segons 
l'equip de govern,  quedava  reflec-
tida la inclusió de totes estes pro-
postes,  tot assumint  un augment 
de la despesa 124.450 eurosm a co-
brir amb un futur crèdit. Però tot 
i este "esforç per l’entesa", el grup 
del  PDECAT  va votar en contra 
de la modificació de crèdit, i el del 
PSC  es va abstenir.
En les reunions que es van realit-
zar després, es van continuar fent 
una sèrie de demandes per part del 

grups de l’oposició,  que el govern 
no considerava prioritàries a curt 
termini per a  Móra la Nova. I que,  
si s’haguessin acceptat, contribui-
rien a un altre augment del deute 
del consistori d’ aproximadament 
80.000 euros més, segons ERC.
Tot plegat, davant de la posició 
de bloqueig que els dos grups van 
sotmetre  al govern i davant  de la 
proximitat de la celebració de les 
properes eleccions municipals,  
ERC va decidir trencar les nego-
ciacions d’aprovació dels pressu-
postos del 2019. D’aquesta forma 
continuaran amb el pressupost del 
2018 prorrogat, per tal de deixar 
les mans lliures al nou govern que 
surti de les  properes eleccions, 
"per a que sigui aquest el que, amb 
tota llibertat, marqui  les actua-
cions  prioritàries" i més "adients 
per a Móra la Nova". Una imatge de la reunió de l'alcalde i els portaveus. // FOTO: CEDIDA.

Bloqueig del pressupost de Móra la Nova
Redacció
MÓRA LA NOVA

 RIBERA D'EBRE
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CONVERTIR una discoteca en museu de 
l’oci. Això és que ha fet el propietari de l’an-
tiga discoteca Disco Control de Gandesa, 
Joaquín Descarrega. Situada a la carretera 
de Vilalba, esta discoteca va obrir portes 
el 1994 i durant una dotzena d’anys va te-
nir força èxit, sobretot durant la "ruta del 
bacalao". Descarrega ha volgut mantenir 

l’essència de la discoteca, sense canviar res 
de la seua decoració, conservant tots els 
elements de les tres pistes o els vals consu-
mició, convertint-lo en un espai únic i alter-
natiu que és pot llogar per fer-hi tot tipus 
de celebracions. Ara, Descarrega vol anar 
més enllà i convertir la discoteca en un mu-
seu de l’oci amb entrada gratuïta  C.B.

El record de Disco Control fet museu

El Consell Regulador de la DO 
Terra Alta ha manifestat la seua 
preocupació per la recent publi-
cació al Diari Oficial de la Gene-
ralitat (DOGC), de l'aprovació 
definitiva dels plans especials 
urbanístics dels tres nous parcs 
eòlics que es projecten al nord de 
la comarca, a Vilalba dels Arcs, a 
la Pobla de Massaluca i a Batea. 
La DO exigeix "l'aturada real" 
dels tràmits de les tres centrals, 
com es va comprometre a nego-
ciar el Govern, i intensificaran 
"l'estratègia institucional" però 
també "les mesures de caràcter 
legal", a través d'un contenciós 
administratiu, "per salvaguardar 
el paisatge del territori, autèntic 
motor econòmic i garantia per 
més despoblament".
El Consell Regulador es mostra 
"sorprès i decebut" de veure que 
els tràmits per construir els nous 
parcs eòlics continuen "sense en-
trebancs", i s'obvien els acords i 
compromisos que tant la conse-
llera d'Empresa, Àngels Chacón, 
com el mateix president de la Ge-
neralitat, Quim Torra, van assolir 
amb representants de la comarca 
a principis de gener.
Com ha explicat el membre de 
la junta rectora de la DO Terra 
Alta, Marco Bernava, tècnics me-
diambientals i els advocats en-
llesteixen el contenciós adminis-
tratiu que volen presentar aviat. 
Cansats i decebuts del silenci de 
l'administració, que no ha con-
testat les seues al·legacions als 
nous parcs, ni tampoc al recurs 
d'alçada que hi van presentar, es 
veuen "obligats" a tirar endavant 
la via administrativa legal. "Ens 
sap molt greu perquè vam voler 
contactar amb els responsables 
directes perquè creiem que hi 
havia prou arguments i evidèn-
cies per a intentar aturar una 
cosa injusta per a la Terra Alta", 
ha assenyalat.

"Esperem que hi haja la voluntat 
real per part de la Generalitat i 
del president per seguir amb el 
diàleg i de no tancar la porta a 
possibles alternatives, que ells 
veien més que viables", ha insis-
tit Bernava. Sobre les negocia-
cions que es va comprometre a 
encapçalar Empresa amb les pro-
motores de les centrals, només 
se'ls ha comunicat que estan "so-
bre la taula", sense més detall, 
"ni en positiu ni en negatiu". "La 
decepció i frustració més gran és 
veure que no hi ha voluntat de 
diàleg amb el territori. Ens tenen 
arraconats i amaguen la realitat. 

Hi ha paraules i promeses davant 
i al darrere veiem que les coses 
segueixen cursos de tramitació 
com si no passés res", ha dit.
De les al·legacions, només les pro-
motores eòliques les van respon-
dre a la Generalitat, tombant els 
arguments de la comarca. "Però 
la Generalitat no ha dit res i és 
com participar en un judici sense 
jutge", ha lamentat el represen-
tant del Consell Regulador. "La 
lluita és per aturar la massificació 
eòlica a la Terra Alta. La comar-
ca, com hem reiterat fins ara, ha 
estat molt solidària amb la pro-
ducció energètica alternativa a 

nivell de país i ara el territori, 
per al seu desenvolupament real, 
no té capacitat per absorbir més 
eòliques", ha defensat Bernava. 
"Presentarem documentació con-
tundent i real perquè tenim raó 
en aspectes ambientals, socials i 
econòmics i de futur del territo-
ri", ha afegit.
També els mateixos productors 
de vi de la Terra Alta han deixat 
clara la seua visió en contra de la 
massificació. És el cas de les res-
ponsables dels cellers Tarroné, 
Herència Altés i Bàrbara Forés 
que han advertit que no veuen 
la voluntat política necessària 

per a aturar els quatre projectes 
que hi ha en tràmit. També han 
recordat que els aerogeneradors 
instal·lats durant els darrers 20 
anys no han servit per a resoldre 
problemes de la Terra Alta com 
la falta de feina o el despobla-
ment, sinó que les promotores 
han enganyat la gent i els muni-
cipis de la comarca. 

MASSIFICACIÓ EÒLICA

Alarma pels nous parcs eòlics
 El Consell Regulador de la Terra Alta accelera

la via legal per presentar un contenciós administratiu
 Els productors asseguren que malgrat els 20 anys de 

parcs no s'han solucionat els problemes de la comarca

Parcs eòlics de la Terra Alta. // FOTO: ACN.
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L'IMPACTE de l’acord comercial amb els 
països del sud d’Àfrica sobre els produc-
tors de cítrics del país, amb conseqüèn-
cies tan econòmiques com en l’àmbit fi-
tosanitari, s'ha posat sobre la taula de les 
institucions europees. Una delegació de 
representants polítics i del sector d’Alca-
nar encapçalats per l'alcalde, Joan Roig, 
es van traslladar al Parlament Europeu 

per reivindicar que els productors locals 
puguen competir en les mateixes condi-
cions que els de països tercers. Roig va in-
sistir en què cal posar fi a la competència 
deslleial i va alertar la Comissió Europea 
del risc que comporta la manca de con-
trol o no obligatorietat als tractaments 
en fred de les importacions de l’Àfrica del 
Sud durant el seu transport.  C.B.

La crisi dels cítrics a la Comissió Europea

MINISTERICRISI AL CAMP

Mesures 
insuficients 
pels cítrics

Unió de Pagesos considera 
insuficients les mesures pro-
posades pel Ministeri d’Agri-
cultura per combatre la greu 
crisi del sector dels cítrics, 
després de la reunió mantin-
guda a Madrid del sindicat 
i representants de les orga-
nitzacions que formen part 
d’Unió d’Unions d’Agricultors 
i Ramaders amb el secretari 
general d’Agricultura i Ali-
mentació, Fernando Miranda.
Tot i que els representants del 
Ministeri s’han mostrat dis-
posats a buscar solucions per 
al sector i s’han compromès 
a dur a terme algunes de les 
demandes del sindicat, n’han 
descartat altres d’importants 
com l’establiment d’un ajut 
de mínims per als agricultors 
a títol principal productors 
de cítrics, així com la restau-
ració dels tractaments en fred 
en les importacions de cítrics 
de Sud-àfrica, tot i que han 
transmès al sindicat que tre-
ballaven en una proposta.
Altres qüestions que també 
han descartat són les que fan 
referència a la posada en mar-
xa d’una línia de finançament 
amb preferència per als citri-
cultors professionals i per als 
joves incorporats fa poc.   

Unió de Pagesos va realitzar, el 
passat 14 de març, tractorades 
a Manresa, Girona, Lleida, Ta-
rragona i Tortosa per reclamar 
mesures urgents en defensa de 
la pagesia. A les Terres de l’Ebre, 
els manifestants van sortir a pri-
mera hora del matí des de Gan-
desa fins a Tortosa on es van tro-
bar amb la resta de participants 
a la Cooperativa Soldebre. Des 
d’allà van iniciar una marxa len-
ta fins a la delegació d’Hisenda a 
Tortosa per lliurar les peticions 
transversals del sector, en espe-
cial atenció a sector com el de 
l’oli o els cítrics. 
Unió de Pagesos exigeix al go-
vern espanyol que surta elegit 
el 28-A, així com als diferents 
grups polítics, la modificació 
"urgent" de les normes i la le-
gislació per aconseguir l'esta-
bliment, com a agricultor actiu, 
en l'aplicació de la PAC actual 
a l'estat espanyol, a aquell que 
obté almenys, el 25% dels in-
gressos totals de les activitats 
agràries, i una franquícia de 
1.250 euros anuals per tal de no 
excloure els sectors socials del 
món rural. L'organització també 
reclama que s'establisquen pràc-

tiques equivalents a pràctiques 
agrícoles beneficioses per al cli-
ma i el medi ambient perquè no 
siga obligatori abandonar la ca-
pacitat productiva.
Pel que fa a la comercialitza-
ció, el sindicat exigeix una re-
gulació "específica" de venda a 
pèrdues a la cadena alimentària 
que incorpore, a més del preu 
de compra dels productes i ser-
veis, els costos directes i indi-
rectes de cada esgraó de la ma-
teixa cadena. Així, l'establiment 
de la consideració de posició de 
domini a la cadena alimentària 

hauria de fixar-se en una quota 
del 8% del mercat.
UP també demana un gasoil 
professional agrícola, ramader 
i forestal de 0,021 euros per li-
tre d'impost especial d'hidro-
carburs, el mínim establert a la 
Unió Europea, així com l'apli-
cació d'un IVA reduït del 10% i 
l'aplicació d'aquest gasoil a tots 
els usos professionals de les ex-
plotacions com la calefacció de 
les granges i hivernacles o els 
vehicles afectes a l'explotació.
En matèria de cotitzacions, 
Unió de Pagesos reclama l'equi-

paració de les especialitats de 
cotització dels petits i mitjans 
autònoms agrícoles, ramaders 
i forestals, quan aquests con-
tracten treballadors per compte 
d'altri sotmesos a la cotització 
en el Sistema Especial per a 
Treballadors per Compte Aliè 
Agraris del Règim General de la 
Seguretat Social.  

Tractorada pel futur de la pagesia
 Mobilització de la Unió de Pagesos per

exigir mesures per un sector professionalitzat
 Reclamen l'aplicació justa de la PAC i un 

repartiment equitatiu dels beneficis

Cinta Bonet / ACN
TORTOSA

G.M.
MADRID

Tractorada a Tortosa. // FOTO: MANOLO VELÁZQUEZ.
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El ports de muntanya de Que-
rol i Torremiró han estat en les 
últimes dècades la darrera fron-
tera física per a la comarca dels 
Ports i la seua comunicació amb 
la costa i la zona del Matarran-
ya. La Nacional 232, la carretera 
de Vinaròs a Santander, fa més 
de 30 anys que té planificada la 
seua reforma integral com re-
collia el Pla de Carreteres 1984-
1991 del govern socialista de 
Felipe González. L'última fase 
no va iniciar-se fins a finals dels 
anys 90, amb el tram entre Vi-
naròs i el port de Querol, i un 
altre tram que afecta al port de 
Torremiró per la banda de Cas-
telló. Problemes administratius, 
econòmics i governs de diversos 
colors van fer la resta. Només 9 
dels 24 quilòmetres previstos 
van completar-se fins el passat 
15 de març amb la inauguració 
del tram entre la Pobla d'Alcolea 
i Rafels. Una obra que ha viscut 
nombrosos imprevistos i acci-
dents que han endarrerit l'obra 
fins als nostres dies.
La remodelació del port de Que-

rol ha sigut una altra pedra a la 
sabata del projecte de remodela-
ció de tota l'N-232. A finals dels 
anys 90, els pobles entre Vinaròs 
i l'inici del port de Querol van 
veure millorada la seua mobili-
tat amb la costa amb l'acabament 
d'unes obres que van facilitar la 
comunicació, i també es va reduïr 
el temps de viatge des de i fins a 
Morella. Els nous 7,5 quilòmetres 
suprimiran les corbes de la Valli-
vana gràcies a la construcció de 

vuit viaductes i un túnel de 200 
metres en una nova carretera de 
tres carrils pràcticament rec-
ta que permetrà salvar els 1080 
metres del port. A finals de març 
es va anunciar que les obres del 
túnel han començat per la boca 
nord. Per a l'alcalde de Morella, 
"l’inici de l’actuació al túnel és 
una part molt important de les 
obres de la nova carretera, ja que 
aquesta infraestructura, junt las 
nombrosos viaductes que tam-

bé s’estan preparant, reduirà els 
quilòmetres de l’N-232 i elimi-
narà les corbes del port". 
La nova carretera suposa una in-
versió de vora 40 milions d'euros 
i s'espera estiga acabada l'estiu 
del 2020. 

B
BAIX MAESTRAT

ELS PROJECTES que fins al 2022 es du-
ran a terme en el marc del projecte EDUSI 
de l'àrea urbana Benicarló-Vinaròs s'han 
donat a conèixer en les últimes setmanes. 
Entre les dos ciutats es destinaran més 
1,8 milions d'euros en una via litoral, més 
de 600 mil euros en la construcció d'una 
passarel·la sobre el barranc d'Aiguadoliva 
o una altra sobre el Cérvol per valor d'1,8 

milions. La regeneració de l'eix cívic que 
conformen els carrers Sant Francesc i Fe-
rreres Bretó a Benicarló també comptarà 
amb 1,8 milions d'euros i la reducció del 
consum de la xarxa d'enllumenat de Be-
nicarló, també poc més d'1 milió d'euros. A 
Vinaròs, el desenvolupament d'un Pla de 
Ciutat Intel·ligent es valora amb gairebé 1 
milió d'euros entre d'altres projectes.  A.P.

Ja es coneixen els projectes que durà a terme l'EDUSI

CARRETERES

Les obres a l'N-232 encaren la 
recta final després de 30 anys Vinaròs està ampliant l'apar-

cament de l'Hospital Comar-
cal per oferir més places als 
usuaris i treballadors del cen-
tre sanitari. Les obres les està 
duent a terme la Brigada Mu-
nicipal en uns terrenys veïns 
a l'institut José Vilaplana. Un 
cop acabades les actuacions, 
l'hospital comptarà amb 150 
noves places d'aparcament.
El regidor d'Obres i Serveis 
de l'Ajuntament de Vinaròs, 
Guillem Alsina, ha comen-
tat que les obres responen 
a les demandes dels matei-
xos treballadors i usuaris 
de l'Hospital Comarcal que 
reivindicaven més espai per 
a estacionar els vehicles. En 
este sentit ha destacat que 
"tot i l'ampliació del pàrquing 
que ja es va fer l'any passat, 
s'ha quedat menut per aco-
llir el gran volum de cotxes 
que cada dia es trasllada fins 
al centre hospitalari, així que 
hem decidit aprofitar els te-
rrenys de l'ampliació de l'ins-
titut José Vilaplana per crear 
més places d'estacionament". 
Les obres consisteixen en 
compactar tot el terra en 
una parcel·la de 3.400m² que 
evitarà que s'aixeque pols en 
cas de vent. S'habilitarà una 
rampa de formigó per garan-
tir el bon accés als vehicles 
i s'instal·laràn llums i focus 
per donar una bona visibili-
tat a l'espai.  A.P.

Amplien el 
pàrquing de 
l'Hospital

Aspecte de les obres del port de Querol. // FOTO: CEDIDA.

 Este mes de març s'ha inaugurat el tram 
pendent des de Torremiró fins a Ràfels

 Avança la perforació del túnel del
Port de Querol, última fase del projecte

Albert Pascual
MORELLA
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La Sénia vol que la reivindica-
ció de la memòria de l'aviació 
republicana puga servir per cap-
tar turisme rus al territori. Amb 
el Camp d'Aviació museïtzat i 
el Centre d'Aviació Històrica 
en plena tasca de recuperació 
d'avions que van participar en 
els combats aeris de la Guerra 
Civil, el consistori vol reprendre 
el projecte per convertir el treba-
ll de recuperació de la memòria 
històrica en un actiu turístic. 
Especialment, de cara els visi-
tants russos, molt sensibilitzats 
sobre tot el que envolta l'episodi 
bèl·lic, recordat com la primera 
gran batalla contra el feixisme i 
l'avantsala de la Segona Guerra 
Mundial. El passat 17 de març, 
l'ambaixador rus a Espanya, 
Yuri Korchagin va participar en 
l'acte d'homenatge als aviadors 
republicans: 101 pilots soviètics 
van perdre la vida en el conflic-
te. Un d'ells, Nikolai Andreevich 
Voloshenko, es troba enterrat al 
cementiri de la població.
El 4 de novembre de 1937, quan 
intentava fer enlairar el seu caça 
Polikarpov I-16, conegut popu-
larment com a 'Mosca', Volos-
henko va perdre el control de 
l'aparell, i es va estavellar mor-
talment. Tenia 27 anys i va ser 

enterrat al cementiri del poble. 
Allí un monòlit en rus i català el 
recorda. L'ambaixador Korcha-
gin, encapçalant una delegació 
russa d'alt nivell, amb la presèn-
cia també del cosmonauta i car-
diòleg Oleg Atkov, i el director 
de l'arxiu militar de Rússia, li ha 
rendit homenatge al cementiri, 
amb una emotiva ofrena floral i 
les notes de l'himne rus interpre-
tades per la banda municipal.
Abans, han visitat les instal·la-
cions del Camp d'Aviació i, pos-
teriorment, el Centre d'Aviació 
Històrica on els voluntaris de 
l'Associació han recuperat, en-
tre d'altres, un Mosca i es tro-

ben en ple procés de reconstruir 
un bombarder bimotor Tupòlev 
SB-2, conegut com a Katiuska, 
que seria el segon exemplar del 
món. La Guerra Civil, segons han 
constatat tant Korchagin com 
Atkov encara és molt present a 
l'imaginari rus.

Impuls del turisme rus
Coneixedors de la curiositat que 
desperta la preservació de la 
memòria històrica d'un conflic-
te que, consideren precursor de 
la gran guerra posterior, l'Ajun-
tament de la Sénia vol tornar a 
rellançar el projecte per captar 
turistes russos. "Volem lligar amb 

la relació que tenim amb l'am-
baixador que els russos sàpiguen 
que aquí conservem la memòria 
històrica. Ells ho tenen molt en 
compte", ha assegurat l'alcalde de 
la Sénia, Joan Moisés. De fet, el 
consistori ja fa anys que treballava 
amb la idea d'obrir esta nova línia 
d'interès turístic per al territori 
però en el moment que es dispo-
sava a apostar-hi el ruble va caure 
i les visites dels russos també.    

C
CULTURA

UN EQUIP d'arqueòlegs busca els pri-
mers agricultors del Delta de l’Ebre al ja-
ciment de La Cuba, a l’Aldea. El jaciment 
data de l’any 9.000 abans de Crist i els 
sondejos realitzats porten a situar l’ocu-
pació d’agricultors provinents del pròxim 
orient cap a l’any 5.600 a.C. Antics còdols 
indicarien que l’espai que ocupa el jaci-

ment pertany a un antic illot. Això també 
permetrà conèixer l’evolució morfològica 
del propi Delta. L’excavació s’emmarca en 
un projecte de recerca arqueològica que 
desenvolupen la Universitat Autònoma 
de Barcelona i el Museu de les Terres de 
l’Ebre amb intervencions a Freginals, Be-
nifallet i Móra la Nova.   C.B.

Els primers agricultors del Delta

CAMP D'AVIACIÓ

Homenatge de les autoritats russes. // FOTO: ACN.

Espectacles 
als patis del 
Poble Nou
del Delta

Els patis de sis cases de pa-
gès del Poble Nou del Delta 
van tornar obrir les portes a 
la cultura en la segona edi-
ció d’“Art als Patis”. En els 
patis es van representar es-
pectacles de música, dansa, 
teatre, circ i poesia. A l’esde-
veniment hi van participar 
vuit companyies d’arreu de 
Catalunya, el País Valencià i 
l'Aragó. 
Els músics Pili Cugat i Car-
los Lupprian van ser els 
encarregats d’inaugurar la 
jornada. Entre els diferents 
espectacles de petit format 
han sigut la mostra de contes 
i titelles ’Cuentos Volado-
res’; el número de malabars, 
llum i foc ’Arquimedes’; l’ex-
hibició de circ ’Nomaduk’, a 
càrrec d’un personatge dels 
boscos vikings; o el recital 
poètic, teatral i musical de 
Lorquianas.
"Hem intentat fer coses 
noves en l'àmbit cultural, 
a més de les que ja orga-
nitzem en el marc de les 
festes", va destacar el pre-
sident del Poble  Nou del 
Delta, Josep Sancho. Per la 
seua banda, la regidora de 
Cultura d'Amposta, Inés 
Martí, va destacar que "la 
iniciativa permet donar a 
conèixer uns patis, sovint 
desconeguts, d'un poble 
que té molt a oferir".  C.B.

S.R. / A.P. / ACN 
LA SÉNIA
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La memòria russa de l'aviació 
republicana, a la Sénia
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CULTURA  

Els fets de la Guerra Civil al poble 
de Jesús són la matèria prima del 
nou llibre del periodista Daniel 
Arasa. Es tracta d’una exhaustiva 
investigació del que va passar en 
un poble que sintetitza tot allò de 
tràgic que va tenir la Guerra Civil 
espanyola, amb les aberracions 
comeses pels dos bàndols. Segons 
Arasa, ‘Jesús en Guerra (1936-
1939’) “no és un llibre de flors i vio-
les”, ja que una guerra civil sempre 
és una desgràcia.  La part central 
del llibre són els documents ofi-
cials dels tribunals militars, ja que 
la repressió dels nacionals va ser 
ferotge, amb més de 80 consells 
de guerra tot i ser un poble petit. 
Un dels casos que s’estudien és el 

del metge Primitiu Sabaté Barjau, 
director de l’hospital de Jesús, 
afusellat pels franquistes un cop 
acabada la guerra perquè van cul-
par-lo d’estar implicat en la mort 
del metge Ramon Ibarz. 
Jesús, com a part del municipi de 
Tortosa, també va patir els episo-
dis de la guerra a la ciutat. A més 
a més, la presència de l’hospital, 
però també del seminari, dels no-
viciats i del convent, va implicar 
que hi hagués atenció de ferits i 
refugiats, però també que es pro-
duíx una forta persecució religio-
sa, amb l’assassinat de sacerdots i 
l’expulsió d’unes 200 monges. 
Els efectes del conflicte comencen 
pel mateix nom del poble. En la 
primera etapa de la guerra, Jesús 
passa a dir-se Ascaso d’Ebre, per 
homenatjar un dirigent anarquis-
ta mort a Barcelona. Però després 

dels fets de Maig del 1937, la Ge-
neralitat canvia el topònim per 
Molins d’Ebre. Gairebé un any 
després, a l’abril del 1938, amb 
l’arribada de les tropes nacionals, 
Jesús va recuperar el nom. 
En realitat, a Jesús el van "allibe-
rar" tropes feixistes italianes del 
Corpo Truppe Volontarie que llui-
taven amb Franco. Quan el riu va 
esdevenir front de guerra durant 
nou mesos, els que disparaven des 
de l’altra riba eren soldats de les 
Brigades Internacionals, un fet 
que també plasma el caràcter in-
ternacional del conflicte. Tot ple-
gat va obligar les autoritats a eva-
cuar la població a les muntanyes. 

Arasa amb el seu llibre sobre la Guerra Civil a Jesús. // FOTO: G.M.

La guerra a Ascaso d'Ebre, Molins d'Ebre, Jesús
Gustau Moreno
JESÚS

Mira el
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El poder de les paraules

JESÚS TIBAU

ESCRIPTOR

FA UN PARELL D'ANYS, apro-
ximadament, l’Ajuntament va 
instal·lar al passeig de la vora del 
riu unes lletres immenses amb la 
paraula TORTOSA, d’un roig típi-
cament local que fa conjunt amb 
el pont que abans travessava el 
ferrocarril.

ÉS RARA la vegada que passe-
jo per allí, molt sovint per cert, i 
no hi ha alguna persona fent-s’hi 
fotografies: alguns dins de la O, 
d’altres a sopluig d’una T, els més 
joves i àgils, asseguts a cavall. I 
gairebé tothom somriu, és com 
un joc irresistible, tant se val si es 
tracta de tortosins de tota la vida, 
com de turistes que estan de pas.

EL PODER de la paraula, què us 
he de dir jo, un escriptor especia-
litzat en nanocontes! 

LES PARAULES em fascinen de 
ben petit, i no tan sols dins dels 
llibres, sinó en qualsevol lloc. Si 

trobo un paper tirat al terra, si 
hi distingeixo de lluny el rastre 
d’alguna paraula, m’hi aboco go-
ludament, com qui recerca un 
tresor. Potser el meu cas és exa-
gerat o malaltís -no ho descarto-, 
però aquesta fascinació per les 
paraules crec que és general. Som 
animals eminentment literals: el 

llenguatge, les paraules, les lle-
tres, sobretot des de que es va 
inventar l’escriptura, ens han fet 
més humans, tot i que de fet, són 
causa i efecte alhora, de la nostra 
humanitat.

UNA IMATGE val més que mil 
paraules, diuen, però també a 

l’inrevés, i un bon exemple és el 
cas amb què he iniciat aquesta 
reflexió: la paraula TORTOSA 
com a imatge que pot resumir 
tot un viatge, unes experiències, 
unes emocions. Hi ha paraules de 
gran transcendència que evoquen 
sensacions múltiples i diverses, 
gairebé infinites (amor, amistat, 
solitud, angoixa...), però també en 
són capaces paraules més humils, 
amb el mateix poder d’evocació 
(pèsol, flassada, pastisset...).

SOM HUMANS, i les paraules 
són temptadores, gairebé tant 
com la visió d’un rostre humà, 
irresistible per al nostre cervell, 
que no pot evitar centrar-hi tota 
l’atenció.

POTSER les paraules són el ros-
tre dels nostres pensaments, de 
les nostres emocions. 
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 Corbera d'Ebre
VI Biennal d'Art
Del 6 d'abril al 31 de juliol
Lloc: Església Sant Pere (Poble Vell)

 Tortosa
'Re-públiques' de Joan Paton
Fins al 13 d'abril
Lloc: Escola d'Art

 Amposta
'Cos Social' de Joan Morey
Fins al 14 d'abril
Lloc: Lo Pati

 Amposta
'Europa fa 1 milió d'anys'
Fins al 28 d'abril
Lloc: Museu de les Terres de l'Ebre

 La Galera
'La terra com a element i com a 
espai' de Toni Martínez
Fins al 28 d'abril
Lloc: Museu Terracota

 La Galera
Olis acrílics d'en "Tines
Fins al 28 d'abril
Lloc: Museu Terracota

 Tortosa
'Per què? Carme Solé Vendrell'
Fins al 28 d'abril
Lloc: Palau Oliver de Boteller

 Tortosa
'Dones, generació A' - Urviart
Fins al 30 d'abril
Lloc: Campus Terres de l'Ebre. URV

 Benicarló
'De Mar'
Del 2 a l'11 de maig
Lloc: Museu de l'Ebre

 Tortosa
'Art figuratiu del fons d'art del
Museu de l'Ebre'
Fins al 12 de maig
Lloc: Mucbe

 Mas de Barberans
'Lo Rogle. Pauma Comuna'
Fins al 15 de juliol
Lloc: Museu de la Pauma

 La Fatarella
'20è aniversari de la 
Fundació el Solà'
Fins al 31 de desembre
Lloc: Fundació El Solà

A
AGENDA

Fira gratuïta amb tot un programa d’activitats al seu voltant, 
demostracions del treball al torn a càrrec dels diferents terrissers 
i ceramistes participants, tallers, espais per conèixer amb més 
deteniment la ceràmica i la cultura.

Us recomanem
 XXVI Fira de la terrissa i 

ceràmica de la Galera
De l'1 al 5 de maig

Fires i festesCurses

Espectacles

Espectacles

Espectacles

Espectacles

Menjar i beure Exposicions

 Jesús
XIII Fira Literària Joan Cid i Mulet
Del 10 al 13 d'abril

Quatre dies d'activitats diverses (presentacions de llibres, 
conferències, contacontes, lectures en veu alta, etc..) al voltant 
dels llibres i la literatura.

 Tortosa
'Flou Papagayo' de Mumusic Circus
Teatre Auditori Felip Pedrell
Diumenge 7 d'abril - 12h.

Tres cossos, tres veus, s'uneixen en un circ en què cada individu és 
imprescindible per a l'existència de l'altre. Tres artistes amb sengles 
instruments musicals, aparells de circ i un abisme. Un cercle escènic 
minimalista que deixa espai a la metàfora i a la imaginació.

 Ulldecona
'El porc ferotge' de Produccions Essencials
Teatre Orfeó Montsià
Dissabte 13 d'abril - 18h.

Divertit espectacle d´actors, amb titelles i ombres, on aprenem a 
relacionar-nos i a conviure des de l´humor. El temible llop Volteric 
s´ha instal.lat a Porcland i té atemorits a tots els porquets que hi 
habiten. El valent porquet Da Vinci anirà en busca de l´ingredient 
màgic del coratge per portar-lo al seu poble i vèncer al tirà.

 Ulldecona
La Passió
Fins al 5 de maig

Teatre Orfeó Montsià

Un espectacle únic a les nostres 
comarques amb més de 140 persones 
en cada funció, que portarà a 
l'espectador, no només a viure la 
història de Jesús, sinó també a 
conèixer les històries personals dels 
personatges que l'envolten.

 La Ràpita
'Les supertietes'
Dissabte 27 d'abril - 18h

Auditori Sixto Mir

La Queralt, una investigadora 
peculiar, serà tieta. Això l'alegra molt 
però al mateix temps l'entristeix 
perquè creu que no ho sabrà fer.
Preu: 4 €, 3 € amb Carnet Cultural.
Venda anticipada d'entrades a Ràdio 
Ràpita.

 Ribera d'Ebre
Jornades gastronòmiques de la 
clotxa
Fins al 14 d'abril

Per degustar els menús que els res-
taurants de la comarca han preparat 
amb la clotxa com a plat principal, 
amb la recepta tradicional en les seves 
diverses variants.

 Paüls
VII Cursa de muntanya 
Trencacims
Dies 5, 6 i 7 d'abril

Aquest any passa a ser de 3 dies, i 
incorpora els següents recorreguts: 
ultramarató, mitja marató, marxa, 
cursa cadet, up&down, km vertical i 
trencacims 7000.

Amb el suport de:
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S
SALUT

L'EQUIP d’Atenció Primària L’Ametlla de 
Mar-El Perelló ha estat reconegut com 
el millor de Catalunya en l’estàndard de 
qualitat assistencial (EQA) en població 
pediàtrica. Els resultats són del desembre 
del 2018, i de l’Institut Català de la Salut 
es destaca que l'EQA és una eina d’aju-
da per als professionals, ja que amb este 

indicador tenen més informació per a fer 
un millor seguiment dels pacients i de la 
qualitat assistencial. El director de l’EAP 
L’Ametlla de Mar-El Perelló, Enric Bachrani 
Reverté, ha explicat que el secret està en 
"tenir persones ben formades que cons-
tantment avaluen dades de tots els pro-
fessionals i en equip."  G.M.

La millor pediatria de Catalunya 

Tota l'atenció pediàtrica de la ciu-
tat de Tortosa es concentrarà al 
CAP Baix Ebre, a partir de la se-
gona quinzena d'abril. Este canvi 
suposa el trasllat dels especialis-
tes pediàtrics del CAP Temple al 
centre del barri de Ferreries. El 
Departament de Salut vol implan-
tar un model d'atenció pediàtrica 
que s'aplica "a diferents zones de 
Catalunya", per afavorir l'accés a 
través d'Internet i un call-centre, 
així com ordenar els fluxos dels 
pacients en una sola ubicació. Per 
habilitar l'espai, les especialitats 
de la tercera planta del CAP, anes-
tèsia, oftalmologia i digestiu i la 
clínica del dolor, s'han traslladat al 
CAP Roquetes de forma provisio-
nal. Des del mes de juny de l'any 
passat, l'atenció pediàtrica a les 
tardes a la ciutat de Tortosa ja es 
concentra tota al CAP Baix Ebre.
La primera a denunciar la de-
cisió de Salut va ser l'alcaldessa 
de Tortosa, Meritxell Roigé, qui 
va exigir al Departament que fes 
marxa enrere sobre estos canvis. 
On més molesta es va manifestar 
l'alcaldessa va ser en el trasllat 
d'especialitats al CAP de Roque-
tes al considerar que la ciutat les 
perd. Els atacs de l'alcaldessa els 

va entomar la directora territorial 
de Salut, Mar Lleixà, que també 
figura a la llista d'ERC-Tortosa Sí 
a les eleccions municipals. Lleixà 
va defensar els canvis al servei de 
pediatria: "Si no concentrem els 
professionals no podríem prestar 
esta atenció. Si disposéssim de su-
ficients professionals això no es 
faria. Es fa per necessitat". La pre-
visió és que este trasllat, "provisio-
nal", es mantinga fins que estiga 
operatiu l'edifici administratiu 
annex a la gerència de l'Hospital 
Verge de la Cinta, que permetria 

alliberar nous espais del CAP Baix 
Ebre perquè hi tornen les especia-
litats d'anestèsia, digestiu, oftal-
mologia i la clínica del dolor. La 
responsable territorial de Salut va 
assegurar que estaven treballant 
des de fa mesos en la decisió amb 
el coneixement de l'Ajuntament 
de Tortosa.
D'altra banda, l'alcaldessa també 
va rebutjar que la no aprovació 
del pressupost de la Generalitat 
siga un impediment per realitzar 
inversions compromeses amb la 
ciutat, com el nou aparcament del 

Verge de la Cinta. Lleixà va respon-
dre els retrets que Roigé va llançar 
sobre estes inversions que el De-
partament té pendents a la ciutat. 
Va explicar que s'està completant 
l'avantprojecte de l'aparcament. 
Novament, però, va admetre que la 
situació pressupostària de la Gene-
ralitat complica la previsió. Tam-
bé va anunciar que segueixen els 
tràmits per construir el nou CAP 
de Jesús, fet pel qual s'ha optat, 
momentàniament a emprar aules 
de música per a disposar d'ins-
tal·lacions. Preguntada per si les 

crítiques de Roigé podrien inter-
pretar-se o haver estat formulades 
en clau electoralista, Lleixà va con-
cloure: "una mica sí que se'n fa".
De fet, els partits a l'oposició o el 
món veïnal no han dubtat, durant 
les últimes setmanes, a donar la 
seua opinió sobre la decisió de Sa-
lut. El portaveu de Movem, Jordi 
Jordan, va carregar contra Meri-
txell Roigé a qui va acusar de fer 
"teatre" fent-se l'ofesa amb els 
canvis que ha realitzat el departa-
ment de Salut, en mans d'ERC, so-
cis de govern del PDeCAT a la Ge-
neralitat i a l'Ajuntament. Jordan 
la va acusar de ser còmplice de la 
situació. Des de les files socialistes, 
Enric Roig tampoc es va estalviar 
crítiques cap a l'alcaldessa, però 
també contra Lleixà. Roig va acu-
sar Roigé de renunciar a Tortosa i 
d'expulsar joves, aturats i usuaris 
de la sanitat pública, i d'Esquerra, 
els va acusar "d'espoliar" els ser-
veis sanitaris.
Finalment, el moviment veïnal 
de Tortosa reclama unitat per de-
fensar les necessitats del territori 
en matèria de salut. Lamenten 
que els partits estiguen utilitzant 
el tema amb finalitats electorals. 
També exigeixen als partits polí-
tics que es mobilitzen per recla-
mar davant de la Generalitat les 
obres compromeses a l'Hospital 
Verge de la Cinta.  

AL CAP BAIX EBRE I ROQUETES

Polèmica pel trasllat d'especialitats
 Salut defensa els canvis "per necessitat" i l'alcaldessa 

denuncia la pèrdua de serveis sanitaris a la ciutat
 L'oposició acusa Roigé de fer "teatre" a poques

setmanes de les eleccions municipals del 26-M

CAP Baix Ebre. // FOTO: GUSTAU MORENO.

C.B. / G.M. / A.P.
TORTOSA
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TONI PONS
FARMACÈUTIC
I PROFESSOR

Temps d'exàmens!
ELS EXAMENS estan a la volta de la can-
tonada i el cervell necessita activar-se i 
posar-se a treballar si volem superar amb 
èxit aquest curs escolar. Potser has d'engo-
lir centenars de folis en tot just uns dies o 
hagis començat el curs amb ganes i tan sols 
hagis de repassar el que han après aquests 
mesos. Sigui com sigui, estàs a punt d'entrar 
en una època d'exàmens i és normal que et 
sentis cansat, sols de pensar-hi. Per sort, 
tenim algunes estratègies 
que et poden anar molt bé. 
Només has de comptar amb 
les armes necessàries: des-
cans, exercici, alimentació 
adequada, i escoltar els sen-
yals del teu cos. Si et sents 
aplatanat, esgotat, sense 
energia, és perquè el teu 
cos necessita més 'combus-
tible', descans, o ambdues 
coses alhora. 

ALIMENTACIÓ Salu-
dable. Cada nutrient té 
un paper insubstituïble i 
necessari en l'organisme, 
per això és tan important 
menjar de tot i amb mode-
ració. Fes cinc àpats diaris 
(esmorzar, dinar, dinar, berenar i sopar) i 
procura no saltar-cap ni menjar més del 
compte; un estómac massa ple no t'ajudarà 
a mantenir el teu cervell despert. L'organis-
me necessita energia per posar-se en marxa 
i un esmorzar complet,  és la millor manera 
començar el dia. Lactis, cereals i fruites són 
els tres pilars del menjar més important del 
dia i un bon antídot  'antifatiga'.

HIDRATA'T BÉ: pren almenys dos litres 
de líquid al dia i no esperis a tenir set per 
beure; el teu rendiment físic i mental t'ho 
agrairan.

FES ESPORT: un aliat d'excepció en 
època d'exàmens. L'exercici físic millo-
ra la concentració i la memòria, t'ajuda a 
dormir millor, disminueix el nivell d'es-
très i allibera endorfines, substàncies que 
augmenten la sensació de benestar. I si 
el temps ho permet, aposta per l'exercici 
a l'aire lliure; no en va, una cura de llum, 
vint minuts sota els raigs del sol, t'ajuda-

ran a mantenir el cos i la ment en forma.. 
Millor utilitzar el got fred, emmagatze-
mat al congelador o utilitzar un triturador 
d'extracció en fred. Has de triturar  de 
manera ràpida perquè no incorpori mas-
sa aire que pot oxidar i generar pèrdues 
de vitamines i enzims. I recorda, l'impor-
tant és aconseguir portar una dieta el més 
variada i equilibrada , sense excloure ni 
substituir cap tipus d'aliment.

DESTERRA els pensaments negatius: 
prendre mètodes de relaxació i respiració 
per alliberar tensions i ansietat,  et poden 
ser de gran ajuda.

NO PRIVES el teu cos de la son: En època 
d'exàmens la nostra principal activitat és es-
tudiar. Estudiar, estudiar i estudiar fins que 
el cos aguanti, un escamot de desgast amb 
els apunts, on només hi pot haver un ven-
cedor, nosaltres. Si únicament podem dor-
mir quatre hores aquesta nit, les dormim, 
no importa! Si han de ser 15 minuts, tant 
se val! Dorm! Perquè si 'dorms' el que has 
estudiat, recordaràs més i millor. Dormir és 
indispensable perquè el teu cervell treballi 
a ple rendiment, però no hi ha un nombre 
d'hores de son ideal, cada persona és dife-
rent. I si necessites recórrer a la migdiada, 
fes-ho. Una 'becaina' de 15 minuts pot ser el 
que necessites per rendir davant dels llibres.

EL CAFÈ, més mental que real. El cafè 
i les begudes energètiques són perfec-

tes aliats per a llargues nits d'estudi o 
per donar-se una bona dosi d'adrenalina 
quan estem una mica cansats. Així i tot, 
has de moderar el seu consum. Creus que 
bevent cafeïna estaràs més concentrat i 
seràs més productiu, però en molts casos 
és només una cosa mental. A més, el cafè 
dóna un plus d'energia que només dura 
momentàniament.

ESTUDIA al lloc adequat u no 
et distreguis. Encara que pugui 
semblar més que evident i ho 
hàgim escoltat milers de vega-
des, és aconsellable buscar un 
espai silenciós i còmode per 
estudiar. Però, intenta que no 
sigui tan còmode com el teu 
llit o el sofà on et trobes la mig-
diada, així evitaràs quedar-te 
adormit. Busca una zona ben 
il·luminada o almenys tracta 
de crear-la. Per què? Doncs 
perquè quan estem en un lloc 
fosc, el nostre cos pensa que és 
hora d'anar a dormir, així que 
mirarem d'enganyar  el cerve-
ll, encenent llums, per tenir la 
falsa sensació que és de dia. En 
el cas que prefereixis anar a la 

biblioteca, perquè a casa teva hi ha a un te-
rrabastall, entre la televisió, la feina de casa 
que tens per fer, els teus fills criden com si 
estiguessin posseïts o els teus veïns viuen en 
una "festa rave" interminable, tracta de no 
convertir el teu espai zen d'estudis en un al-
tre lloc de distracció. Al teu lloc d'estudi ha 
d'haver-hi sols els apunts que has d'estudiar. 
Si vas a la biblioteca, l'iPad pot quedar-se a 
casa i probablement el portàtil també. I si 
aquí és on tens els teus apunts, millor tracta 
d'imprimir-los. Compra una caixa forta, ca-
denes, utilitza una combinació hexadecimal 
que només sàpiga el teu advocat, el que faci 
falta! Però tracta de mantenir el mòbil apa-
gat i no el miris per res. I per saber l'hora? 
Utilitza un rellotge de canell.

APLICAR tot aquest conjunt d'eines re-
querirà un petit esforç i un temps per intro-
duir-les en les teves rutines diàries fins que 
es tornin un hàbit. Però, tot sigui dit, amb 
poc temps els resultats arribaran i l'esforç 
haurà valgut la pena. Bona sort!

 SALUT
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Aquestes rosquilles 
són napolitanes i… 
només us puc dir 
que són delicioses, 
impressionants 
i sorprenents. 
Acabades de fer tenen 
una textura semblant 
a un Donut, però una 
vegada reposades són 
més rosquilla. 
El canvi que he fet 
respecte a la recepta 
original és posar-
hi sucre vainillat. 
M'agrada molt el 
gustet que dona 
a aquest tipus de 
dolços. 
Us animeu a 
preparar-les?"

Graffe, rosquilles 
napolitanes

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Faves
amb arròs

Ingredients

· 2 kg. de faves tendres
· 3 tassetes d’arròs
· 2 alls
· 1 ceba
· Julivert
· 1 rameta de menta
· Pebre negre picant
· Oli d’oliva
· Sal

Elaboració

Desgranar les faves i 
sofregir-les amb la ceba 
ben tallada, els alls, el 
julivert i la menta. Tireu 
per damunt el pebre negre 
i quan comence a agafar 
color, tireu-li l’aigua per a 
la seva cocció. Una vegada 
ja estiguen prou cuites, 
torneu a tirar més aigua i 
quan trenque a bullir, afegiu 
l’arròs. Deixeu-lo coure 
durant uns 20 minuts. Saleu-
ho al vostre gust.

INGREDIENTS
· 250g de patata bullida
· 70g de llet sencera
· 25g de llevat fresc

· 50g de mantega
· 35g de sucre normal
· 15 g de sucre vainillat
· 3 ous

· Ratlladura de mitja taronja i mitja 
llimona
· 530g de farina d'ús comú
· Oli de gira-sol

ELABORACIÓ
1. Coem la patata de manera que 
es pugui aixafar molt bé amb una 
forquilla. La deixem refredar i 
reservem.
2. Temperem la llet i desfem el 
llevat fresc.
3. Barregem la mantega amb el 
sucre, els ous i la ratlladura. Afegim 
la patata i la llet barrejada amb el 
llevat.

4. Incorporem farina i ho amassem 
fins formar una bola. La deixem 
reposar en un bol (prèviament 
greixat amb oli) tapat amb un drap, 
durant uns 30 minuts.
5. Passat aquest temps tallem 
porcions d'uns 60g i formem 
boletes. Fem un forat amb el dit 
i donem forma de rosquilla. Les 
deixem reposar sobre una safata. 
Les tapem amb un drap i les deixem 

reposar durant uns 15 minuts.
6. Posem a escalfar l'oli de gira-
sol en una paella i anem fregint 
les rosquilles fins que estiguin 
daurades i buscant el punt de 
temperatura de l'oli.
7. Les passem per sucre i les deixem 
reposar fins que poguem resistir la 
temptació de fer un mos a una de 
les rosquilles que tenim acabades 
de fer.

LA CUINA DE L'OLGA

F
FOGONS

"Slow food” la paraula de moda a 
l'Ametlla de Mar durant tot un cap de 
setmana. Més d'un centenar de res-
tauradors associats a la comunitat 
KM0 Slow Food Catalunya, i d'altres 
de productors van participar en una 
jornada professional per conèixer el 
peix i marisc de la zona "en un lloc 
ideal" per parlar-ne, en paraules de 

Sergi Tudela, director general de 
Pesca. La cuina local també va tenir 
el seu protagonisme, i va servir per 
a presentar el receptari 'La cuina 
tradicional de la Cala' on es recullen 
receptes on el peix pescat al mar de 
l'Ametlla és el principal protagonis-
ta que també es vol reivindicar per 
tot Catalunya.  S.A. / A.P.

Els 'slow-foodders', a la Cala
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Dani
"De gran 
m'agradaria 
ser físic perquè 
m'agrada molt 
fer experiments 
amb líquids."

PINZELLADES2

Derek
"De gran vull 
ser bomber per 
apagar els focs 
dels incendis. 
D'aquesta 
manera podria 
ajudar a la gent 

que ho necessita."

Pau
" De gran vull 
ser mestre de 
karate perquè 
m'agradaria 
que els ens i 
nenes es puguin 
defensar de les 
males persones."

Aitana
"De gran 
m'agradaria ser 
farmacèutica 
perquè vull 
ajudar a la gent 
i si els hi passa 
alguna cosa jo 
podré ajudar-los amb medicines..."

Francesc
"De gran vull 
ser mestre 
perquè 
m'agradaria 
molt ensenyar 
els xics i xiques 
totes les coses 

que jo he après..."

Pol
"De gran vull 
ser pilot perquè 
m'agraden 
molt els avions 
i viatjari. No 
tinc por a les 
altures."

Sílvia
"De gran vull 
ser pastissera 
perquè 
m'agrada 
decorar els 
pastissos."

Nil
"De gran vull 
ser conductor 
d'ambulàncies 
perquè si algú 
es fa mal podré 
ajudar-los."

Mar
"De gran vull 
ser perruquera 
d'animals perquè 
m'encanten 
els gossos, els 
conills, els gats..."

Àxel
"A l'escola hem parlat sobre què volem ser 
de grans i m'agradaria ser bomber perquè er 
a mi és un treball molt bonic i vull evitar que 
s'incendiïn les cases de la gent."

Júlia
" Jo de gran vull ser veterinària perquè no vull 
que maltractin als animals ni que els matin. Són 
éssers vius com natros i senten i pateixen igual 
que les persones. Si no els podeu cuidar els 
podeu donar a algú perquè ho facin."

Alexandra
" A l'escola hem parlat sobre què volem ser de grans 
i m'agradaria ser secretària perquè m'agrada fer 
factures i pressupostos. A més m'agrada molt ajudar 
a mon pare a la seva oficina i així podria treballar 
amb ell."

Idoya
"De gran vull 
ser veterinària 
perquè llavors 
cuidaria dels 
animals que 
estan malalts 
i que s'han 

trencat un os. Jo els cuidaria i 
curaria..."

ESCOLA SANT JAUME 
Els alumnes de segon de primària de l'Escola Sant Jau-
me de Sant Jaume d'Enveja ens expliquen què volen ser 
de grans. Bombers? Metges? Pintors? Triar una professió 
i, per tant, conèixer la pròpia vocació, no sempre és tasca 
fàcil. De fet, jo quan tenia l'edat d'aquests xiquets encara 
no sabia què volia ser. Amb el pas dels temps vaig conèixer 
el que era escriure i comunicar i vaig saber que el periodis-

me, una professió de la qual sempre s'aprenen coses noves 
i sempre tens l'oportunitat de conèixer persones interes-
sants, era el meu futur. Però a banda de què volen ser de 
grans, el més important és 
fer entendre als més petits 
que el que realment impor-
ta és ser feliç i ajudar a la 
gent a ser-ho.   N.B.

Què vull ser de gran?

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç

P

>

>

>

PETITS ARTISTES
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ÈXIT de participació en el tercer tor-
neig de l'Audi Pàdel Series celebrat a 
les instal·lacions de l'I Am Pàdel d'Am-
posta. Les pistes del centre ampostí es 
van omplir de públic i  bon ambient per 
seguir les emocionants partides del tor-
neig. Pel que fa als guanyadors, la pa-
rella formada per Joel Climent i Carlos 

Belles va proclamar-se vencedora en 
la primera categoria masculina. En pri-
mera categoria femenina, la victòria se 
la van endur Anna Viñes i Joana Gil. El 
punt final d'aquesta edició es va donar 
amb l'habitual entrega de premis i el ja 
tradicional sorteig de dos dies i una nit 
al Tancat de Codorniu.   N.B.

Punt i final al tercer APS 2019

CURSES DE MUNTANYA

Èxit de participació en la XII 
Cursa de la Serra de les Fites

L'Associació de Massaluca, 
amb la col·laboració de volun-
taris del poble, va fer possi-
ble per dotzè any consecutiu 
una nova edició de la Cursa de 
Muntanya de la Serra de les 
Fites. Els participants van gau-
dir d'aquesta dura prova pun-
tuable pel Circuit de Curses 
de Muntanya de les Terres de 
l'Ebre.
L'atractiu d'aquesta cursa, a 
banda d'unes magnífiques vis-
tes panoràmiques del Mata-
rranya i de l'Ebre, són els seus 
camins plens d'història, natu-
ra, fauna i cultura. De fet, un 
dels trams de la cursa creua 
paratges històrics que van ser 
escenari de la Guerra Civil.

La competició es va dividir en 
diverses modalitats: absoluta, 
exprés, júnior, cadet i marxa. 
Pel que fa a l'absoluta, que te-
nia un recorregut de 25 quilò-
metres i 1100 metres de desni-
vell positiu, José María Resano 
i Sandra Vidiella van procla-
mar-se els guanyadors d'aques-
ta dotzena edició en les catego-
ries masculina i femenina.
En finalitzar la cursa, tots els 
participants, acompanyants i 
organitzadors van gaudir d'un 
esmorzar popular on no hi ha 
van faltar els cócs i l'ambient 
de germanor.  N.B.

Grans
premiats a la 
Festa de
l'Esport Aldeà

El Pavelló Municipal de l’Al-
dea va acollir la XV edició 
de la Festa de l’Esport. Una 
cita anual on es fa el reco-
neixement i homenatge a 
l’esforç i el sacrifici dels at-
letes locals durant l’any. La 
festa va començar amb di-
verses actuacions a càrrec 
dels clubs locals que van do-
nar pas a l’entrega de premis 
i mencions. El millor espor-
tista aldeà de l’any ha sigut 
el remer Xavi Royo. Com-
petint amb el Club Nàutic 
Amposta, ha obtingut la me-
dalla d’or en diverses com-
peticions internacionals. 
També van ser rebre el seu 
reconeixement els compo-
nents del grup xou de petit 
del Club Patí l'Aldea, que 
aquest any han revalidat l’or 
al Campionat d’Espanya. La 
gran gala va acabar amb una 
foto de família de tots els es-
portistes i clubs del munici-
pi homenatjats i premiats en 
aquesta nit de l’esport.

 N.B./A.P.

Tram de la cursa amb magnífiques vistes. // FOTO: SERRA DE LES FITES.

Anna Cardona va brillar i 
amb força al XXXII Campio-
nat d'Espanya Sub-16, dispu-
tat per segon any consecutiu 
a la Pista Coberta de Sabade-
ll. D'entre els 760 atletes que 
hi van participar, la represen-
tant de l'Atletisme Terres de 
l'Ebre va aconseguir el bron-
ze en salt amb perxa. Va ser 
amb la marca 3 metres 20 
que va aconseguir penjar-se 
la medalla. A més, aquest re-
sultat va fer que superés en 
15 centímetres la seva marca 
personal.   N.B.

L'atleta Anna 
Cardona 
guanya el 
bronze  

E
ESPORTS

Natàlia Barraguer
POBLA DE MASSALUCA

Mira el
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Moment del tret de sortida del Canicross. // FOTO: EBREACTIU.

Amposta tanca el Circuit de Canicross

El passat 17 de març va tenir lloc la 
VI edició del Canicross d'Amposta- 
Temps de Terra. 59 corredors, amb 
els seus amics canins, van gaudir 
d'un recorregut de 8 km i 200 me-
tres de desnivell positiu. Aquesta va 
ser la quarta i última prova puntua-
ble del Circuit de Canicross de les 
Terres de l'Ebre de la temporada.
El tret de sortida va tenir lloc a les 
9 del matí des de la finca Temps de 
Terra. Els corredors van passar per 
corriols, camins de terra i senders 
vora camps d'horta i arbres frui-
ters situats als entorns de la Vall 
del Cabiscol. Prèviament es va fer 
la recollida de dorsals i el respectiu 
control veterinari.
El Club BTT Montbike Ampos-
ta, de nou organitzadors del cani-
cross, va habilitar a la mateixa finca 
Temps de Terra una zona d'acam-

pada per pernoctar, amb opció a 
sopar i esmorzar, per a tots aquells 
participants que volguessin gaudir 
d'un cap de setmana complert d'es-
port, natura i gossos.
Va ser a les 10 hores quan es va 
fer entrega dels trofeus i el sorteig 
de regals. El primer canicrosser 
en arribar a la línia de meta va ser 
Víctor Forner amb un crono de 30 
minuts i 26 segons. Pel que fa a la 
categoria femenina, el pòdium se'l 
van endur Tamara Willems amb 37 
minuts i 35 segons.
Després de l'èxit d'aquesta 6a edi-
ció, gossos i propietaris esperen 
conèixer les noves dates de la tem-
porada vinent del Circuit de Cani-
cross de les Terres de l'Ebre per tor-
nar a gaudir d’un dia de germanor i 
esport.   N.B.

Natàlia Barraguer
AMPOSTA

Mira el
vídeo en
aquest
enllaç
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TECNOLOGIA

Primer telèfon inteligent amb 100 megapíxels de Lenovo

La firma xinesa, que des de la compra del negoci d’ordi-
nadors personals d'IBM no para de desenvolupar dispo-
sitius amb la tecnologia més avançada, acaba d’anunciar 
un nou revolucionari dispositiu telefònic, amb el nom 
de Lenovo Z6 Pro, i que com a principal novetat anuncia 
que equiparà una espectacular càmera fotogràfica que 
arriba als 100Mp. És a dir, fins ara, la màxima resolució 
existent la trobàvem en 48Mp., com és el cas del Huawei 
P30, Honor View 20 o el Xiaomi Mi 9 entre d’altres i, per 
tant, el nou Z6 Pro més que duplica a la competència 
existent.
La veritat és que els usuaris demanen contínuament no-
vetats i millors prestacions amb l’excusa de canviar-se el 
seu dispositiu, però com que això no els és fàcil d’acon-
seguir als fabricants, d’alguna forma han d’idear noves 
millores que almenys superin el que ja està inventat. Per 
aquest fet, es preveu que l’any 2019 sigui recordat com 
l’any de la implantació de la tecnologia 5G i també de la 
fotografia professional, i això és el que hem començat a 
veure amb els nous models recents, arribant fins i tot a 
incorporar 5 sensors de captura, com és el cas de l'immi-
nent Nokia 9 PureView (des de 599€).
Tornant al nou Lenovo Z6 Pro i el seu súper sensor de 

100Mp., el fabricant promet que tot i aquestes revolu-
cionàries prestacions, no ocuparà molt més espai físic 
del que ja és habitual en altres telèfons amb grans càme-
res, i que també estarà ubicat a la part superior del ter-
minal. A més a més, incorporarà la nova tecnologia 5G 
i el processador mòbil més potent que fins la data exis-
teix, el poderós Snapdragon 855 de la firma Qualcom.
Certament, pocs més detalls es coneixen del nou telè-
fon, però Lenovo ha publicat que serà durant aquest 
mes d’abril quan donarà a conèixer la resta d'especifica-
cions tècniques finals del Z6 Pro, així com el seu disseny 
final, però tot apunta que serà el nou referent de gamma 
alta de la marca, que busca interferir amb els disposi-
tius més avançats de l’actualitat, una gamma que, fins la 
data, no ha estat l’objectiu del fabricant. 

per Jaume Querol

Un total de 65 treballs han par-
ticipat en la 12a edició del Premi 
Federico Mayor Zaragoza, que 
organitza l'Associació d'Amigues 
i Amics de la Unesco de Tortosa. 
La dotació, que fa personalment 
Mayor Zaragoza, reparteix 5.000 
euros entre les quinze obres pre-
miades. Els guardons han buscat 
distingir els projectes d'aprenen-
tatge i conscienciació dels joves. 
L'acte va comptar amb la presèn-
cia del mateix Mayor Zaragoza, 
exdirector general de la Unesco 
i president de la Fundació Cul-
tura de Pau, qui va valorar posi-
tivament que els joves s'hagen 
mobilitzat en les últimes setma-
nes, arreu del món, per reclamar 
actuacions urgents per frenar el 
canvi climàtic i garantir el futur 
del planeta. Mayor assegura que 
actuar ja és "inajornable". Mayor 
Zaragoza considera que "hem de 
viure del nostre llegat, i no podem 
trair a les generacions futures".

Entre els quinze clipmetratges 
premiats n'hi ha diversos de les 
Terres de l'Ebre, entre els quals 
"La mà ecològica" de l'institut 
Roquetes, o dos de l'institut Els 
Alfacs: "El delta de l'Ebre" o "On 
s'amaguen aquestes espècies", un 
treball que en paraules d'Alexia 
Brusca i Sara Porres, autores del 
treball, està dedicat a les "espè-
cies que abans abundaven al delta 
de l'Ebre, i que avui en dia no són 
presents a causa de les condicions 
del clima o l'aparició d'espècies 
invasores".
Un altre dels projectes guanya-
dors és "Terra Perduda", un cli-
pmetratge que denuncia la greu 
regressió de la costa deltaica a 
partir del testimoni de Marcela 
Otamendi, propietària del res-
taurant Los Vascos, a Deltebre. 
Esta producció ha estat realitza-
da per David Barreda i la perio-
dista radiofònica Júlia Albacar. 
En el vídeo es vol transmetre 
com "una història personal es 
transforma en un problema glo-
bal. Tots estem perdent este pa-
trimoni natural". 

D
DIVERS

SANT JAUME d'Enveja ha home-
natjat la dona mandonguera en la 1a 
Jornada de Reconeixement als Ofi-
cis Tradicionals. Elvira Bertomeu és la 
mandonguera de més edat. Amb 96 
anys, pionera al poble i mestra de man-
dongueres, considera que l’ofici s’està 
perdent. També s'ha fet reconeixement 
a les antigues mandongueres Maria Fu-
madó i Virtudes Gisbert, i les més joves 

i que encara practiquen l’ofici: Susanna 
Casanova i Dolores Maya. La matança 
del porc es convertia en una festa fami-
liar que alimentava tot l’any a les famí-
lies amb baldanes, salsitxes, cansalada, 
pernils i tota la carn del porc que s’asse-
cava o es conservava per anar-la men-
jant. El dia de la matança, el paper de la 
dona tenia un valor destacable amb el 
treball de la mandonguera.  C.B.

Homenatge a la dona mandonguera

PREMIS FEDERICO MAYOR ZARAGOZA

Crida per a intentar salvar el planeta
Cinta Bonet / Albert Pascual
TORTOSA

Foto de família de tots els premiats. // FOTO: GUSTAU MORENO.
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PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS
08.00 Informatiu XAL

09.00 Fem una ullada

09.30 Petits Artistes

10.00 Primera Columna

Les primeres notícies i entre-

vistes amb Gustau Moreno.

EN DIRECTE

11.30 L'Entrellat

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes cultu-

rals del cap de setmana a les 

Terres de l'Ebre.

15.30 L'Entrellat

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Tens un racó dalt del 

món

20.30 L'informatiu

21.00 Fem una ullada

21.30 L'informatiu

22.00 Temps Afegit

22.30 El Partit

Cada setmana, el futbol de 

casa nostra, amb el partit de 

la jornada.

00.30 L'informatiu

DIMARTS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Temps Afegit

10.00 Primera Columna

11.30 Fet Aquí

12.00 Tens un racó dalt del 

món

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

El magazín més cultural de 

la sobretaula, amb Sílvia 

Alarcón.

EN DIRECTE

17.00 Primera Columna

18.30 Petits Artistes

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

Natàlia Barraguer ens explica 

l'actualitat esportiva en les 

diferents disciplines.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Poliesportiu

23.30 El ple de Tortosa o 

d'Amposta. Un cop al mes se 

celebra el ple municipal, que 

s'emet íntegre.

DIMECRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Poliesportiu

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Poliesportiu

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

20.30 L'informatiu

21.00 Tens un racó dalt del 

món

Espai literari conduït per Jesús 

Maria Tibau.

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Audi Padel Series

23.30 Temps Afegit

23.45 El Partit

DIJOUS
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Fet Aquí

Reportatges culturals i socials 

sobre aspectes de les Terres 

de l'Ebre.

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14:30 Fem una ullada

15.30 Poliesportiu

16.00 Districte 21

17.00 Primera Columna

18.30 Audi Padel Series

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Petits artistes

Visita amb nosaltres un nou 

col·legi de les Terres de l'Ebre, 

amb els més petits com a 

protagonistes.

20:30 L'informatiu

21.00 Fet Aquí

21.30 L'informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Ple Municipal de Batea / 

Fem una ullada

DIVENDRES
08.00 Informatiu XAL

09.00 L'informatiu

09.30 Tens un racó dalt del 

món

10.00 Primera Columna

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 Fem una ullada

15.30 Audi Padel Series

16.00 Districte 21

Resum setmanal de tots els 

programes, amb especial 

atenció a l'agenda cultural del 

cap de setmana.

17.00 Primera Columna

18.30 Fem una ullada

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Fem una ullada

20.30 L'informatiu

21.00 Poliesportiu

21.30 L'informatiu

22.00 L'Entrellat

Albert Pascual condueix la 

tertúlia de referència de les 

Terres de l'Ebre, per analitzar 

l'actualitat.

23.30 Districte 21

DISSABTE
08.00 Fem una ullada

08.30 Petits Artistes

09.00 L'informatiu

09.30 La RDP

Les principals rodes de premsa 

de la setmana, emeses ínte-

grament.

11.30 Districte 21 (recull)

12.30 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

a les Terres de l'Ebre.

13.00 Recull de notícies

Les principals notícies de la 

setmana, per posar-te al dia

de l'actualitat ebrenca.

14.30 Fem una ullada

15.00 Fet Aquí

15.30 Tens un racó dalt del món

16.00 Ple municipal de Batea / 

Fem una ullada

18.30 El Partit

20.30 Recull de notícies

22.00 Districte 21

23.00 L'Entrellat

Si et vas perdre l'estrena, 

dissabte a la nit es repeteix 

la tertúlia de referència a les 

Terres de l'Ebre.

DIUMENGE
08.00 Fem una ullada

09.30 La RDP

Segona part del recull de les 

rodes de premsa de la setma-

na, emeses íntegrament.

11.30 Districte 21

12.30 Audi Padel Series

13.00 Recull de notícies

14.30 Petits Artistes

15.00 Fem una ullada

Reviu les festes i actes culturals 

del cap de setmana a les Terres 

de l'Ebre.

15.30 Fet Aquí

16.00 L'Entrellat

17.30 Ple Municipal de Tortosa 

/ Fem una ullada

20.00 Fem una ullada

20.30 Recull de notícies

22.00 L'Entrellat

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

Concurs contra les violències masclistes

L'Ebre reivindica el 8-M

Alumnes de tercer d'ESO de 
l'Institut de Camarles han ob-
tingut el primer premi del VI 
concurs de curtmetratges con-
tra les violències masclistes 
en la categoria adolescent pel 
treball titulat 'La clau'. Amb el 
segon i tercer premi han estat 
guardonats alumnes del Col·le-
gi Públic d'Educació Especial 
Sant Jordi i de l'Institut-Escola 
Daniel Mangrané de Jesús, res-
pectivament.
En el marc de la Jornada contra 
les violències masclistes, l'Ofi-
cina Jove del Baix Ebre, amb el 

suport de direcció general de 
Joventut de la Generalitat, el 
Consell Comarcal del Baix Ebre 
i l'Ajuntament de Tortosa, or-
ganitza anualment este concurs 
de curtmetratges amb l'objec-
tiu d'educar adolescents i joves 
contra la violència de gènere. A 
través de la realització d'un ví-
deo, els estudiants d'ESO i ba-
txillerat o cicles formatius de la 
comarca aporten la seua visió 
sobre les violències masclistes. 
adherit deu establiments de 
cada municipi i s'obrirà a nous 
comerços locals aviat.
En esta sisena edició han estat 
un total de cinc els treballs pre-
sentats pels estudiants de se-
cundària. Alumnes del Col·legi 

Teresià de Tortosa i de l'Institut 
de Camarles han quedat finalis-
tes. La categoria jove, en la qual 
participen alumnes de batxille-
rat, ha quedat deserta.
En el decurs del acte de lliura-
ment dels premis s'han visionat 
tots els vídeos i també l'espot 
promocional de la campanya 
'Som aquí. Som 8 de març', pro-
moguda per l'Institut Català de 
les Dones amb motiu de la cele-
bració del Dia Internacional de 
les Dones.  

Tortosa es va tenyir de color 
lila el Dia Internacional de la 
Dona Treballadora. Més de 
tres mil persones van omplir 
els carrers de la ciutat en l’acte 
unitari convocat per la Comis-
sió per la vaga feminista de les 
Terres de l’Ebre. Els membres 
de l’assemblea van valorar molt 
positivament la participació 
ciutadana en una lluita que se 

celebra el vuit de març per exi-
gir igualtat real i efectiva entre 
homes i dones. No obstant, re-
clamen una major implicació a 
nivell polític. Durant l’acte, es 
va llegir un manifest en el que 
es va reivindicar la urgència de 
fer efectiva i real esta igualtat. 
A més, es van escenificar di-
verses situacions quotidianes 
per mostrar com, des que som 

ben joves, determinades acti-
tuds promocionen els rols de 
gènere. També es va reclamar 
la llibertat sexual a ritme de 
jota.  S.R.

Alumnes premiats. // FOTO: CCBE.

Cinta Bonet
TORTOSA

Un moment de la manifestació. // FOTO: VAGA FEMINISTA TERRES DE L'EBRE.
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 Movem postula el 
candidat Jordi Jordan com 
a 'garantia del canvi' a 
Tortosa #p5 

 Lluís Soler 
(PDeCAT) buscarà la 
reelecció amb la marca 
electoral Enlairem 
Deltebre  #6

 Josep Caparrós té el repte 
d'assolir la majoria absoluta 
per a ERC a la Ràpita, amb 
una exregidora del PSC 
de número 2 #p8

 José Maria Chavarría diu 
adéu a la presidència de la 
Cambra de Comerç de 
Tortosa, que celebra 
eleccions al juny  #p9

 Tortosa perd el Segell 
Infoparticipa perquè el web 
municipal va ser menys 
transparent el 2018  #p18

 Movem i la CUP critiquen 
que el PDeCAT facturés 
27.600 euros a una empresa 
vinculada a Roigé #p19

 Alarma i inquietud als 
cellers de la Terra Alta pel 
silenci del govern sobre els 
nous parcs eòlics #p27

 Rússia honora l'aportació 
soviètica a l'aviació 
republicana, al centre 
d'interpretació de la Sénia  
#p30


